
رییس  جمهوری برجام را تنها بخشی از سیاست خارجی 
دولت در تعامل سازنده با جهان و موجب بوجود آمدن فرصتی 
برای تحرک در زمینه رونق اقتصادی در کشور دانست و بر 

اهتمام و تلاش سفرا و مسئولان دفاتر نمایندگی جمهوری 
اسلامی ایران برای معرفی ظرفیت ها و فرصت های داخل 

کشور به سرمایه گذاران خارجی و ...

دوشنبه 27 اردیبهشت 1395  9 شعبان 1437   16 آگوست 2016   شماره 4002  سال نوزدهم   500 تومان

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاحات تاکید کرد:

همراهی با عارف احترام به مطالبات مردم

در اسرع وقت زمینه مناسب اعزام حجاج ایرانی فراهم شود

اولتیماتوم سازمان حج به عربستان

حمایت پایداری ها از لاریجانی؛

گامی تازه برای 
تفرقه در اصولگرایان!

با گذشت نزدیک به دو هفته از تشکیل »فراکسیون فراگیر« و اعلام حمایت 181 نماینده از ریاست لاریجانی، نگرانی هایی 
دال بر پایبندی تمامی آنان بر سر عهدی که بسته اند شکل گرفته است. فراگیر خوانده شدن این فراکسیون به گفته حمیدرضا 
فولادگر، شرط علی لاریجانی بود برای پیوستن به آن. چه آنکه سردمداران تشکیل این فراکسیون که پیشتر آن را »فراکسیون 
اصولگرایان« می خواندند همان هایی بودند که با تعریف مضیقشان از اصولگرایی، مانع از حضور اصولگرایان میانه رو و اعتدالی 

در فهرست انتخاباتی ائتلاف اصولگرایان در انتخابات مجلس دهم شدند ...

دعوت  مینو خالقی به دادستانی 

روحانی در جمع سفرا و روسای نمایندگی های ایران در خارج از کشور:

ایران شریک مورد اعتماد 
جامعه بین المللی است
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روزنامه صبح ایران

سازمان توسعه و عمران قم در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتي شهرداري 

کلانشهر قم از طریق برگزاری مناقصه عمومی نسبت به خرید و اجرای 14 دستگاه 

آسانسور مجتمع مسکونی 204 واحدی انارستان از متقاضیان واجد شرایط با مشخصات 

و شرایط کلی زیر اقدام نماید . 

مبلغ برآورد : 14,000,000,000 ریال . 

مدت زمان انجام کار:  6 ماه . 

صلاحیت لازم: اشخاص حقوقي و حقیقی داراي  سوابق مورد تایید کارفرما. 

نامه  ضمانت  صورت  به  ریال   600,000,000 درمناقصه:  شرکت  تضمین  مبلغ 

بانکی، مطالبات تایید شده، اوراق مشارکت و یا واریز وجه نقد به  شماره حساب 

سپرده1006220288  بانك شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم. 

نحوه پرداخت : 100% تهاتر.

مدت و محل خرید اسناد: سه شنبه 95/02/28 لغایت شنبه 95/03/08 ، امور 

پیمانهاي سازمان.

مدت و محل تحویل اسناد: سه شنبه مورخ 95/02/28 لغایت شنبه مورخ 08 /95/03  

پایان وقت اداری دبیرخانه سازمان .

زمان بازگشایي: یک شنبه مورخ 95/03/09 ساعت 10 ، سالن جلسات سازمان 

توسعه و عمران قم .

هزینه خرید اسناد: مبلغ 2,000,000ریال به شماره حساب 1006761844 نزد بانك 

شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم. 

هزینه درج آگهي ها در روزنامه ها به عهده برنده مناقصه بوده و سازمان توسعه و 

عمران قم در رد یا قبول کلیه پیشنهاد ها مختار مي باشد.

متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه و یا دریافت اطلاعات تکمیلی به 

مدیریت امور پیمان های سازمان به آدرس قم خیابان معلم مجتمع ناشران طبقه پنجم 

مراجعه و یا با شماره تلفن های 37840660 - 37840661-025 داخلی 280 تماس 

حاصل فرمایند. 

فرا رسیدن »27 اردیبهشت« روز ملي ارتباطات و روابط عمومي را به همه فعالان و زحمت کشان 

این عرصه در کشور و استان مقدس قم تبریك عرض مي نمایم. این روز فرصت مناسبي است تا عموم 

تلاش گران عرصه ارتباطات و روابط عمومي بیش از پیش برای رشد و بالندگي و پویایي و غناي فکري 

و ارزشي روابط عمومي تلاش کرده و زمینه و بستر لازم براي نیل این نهاد مدني به جایگاه شایسته و 

بایسته آن را فراهم نمایند. روابط عمومي به مفهوم امروزي به عنوان یك مجموعه هدف مند و تخصصي، 

عهده دار رسالت خطیر مهندسي افکار عمومي و تسهیل فرایند اطلاع رساني و تعاملات اجتماعي مي 

باشد. مجموعه اي که به عنوان هنر هشتم، یکي از ارکان مهم توسعه سازماني و اصلي ترین حلقه 

اتصال و پیوند دو سویه سازمان ها با مخاطبین محسوب شده و کاربرد تعابیري همانند چشم بینا، گوش 

شنوا و زبان گویا و آئینه تمام نماي سازمان در مورد آن، نشان از جایگاه مهم، استراتژیك و کلیدي 

این حرفه دارد. در نظام مقدس جمهوري اسلامي که متکي به پشتوانه مردمي است، تشکیلات روابط 

عمومي از اهمیت بسزایي برخوردار بوده و اعتماد آفریني و حفظ و تقویت این سرمایه مهم اجتماعي 

از طریق انعکاس هنرمندانه خدمات و دستاوردهاي دولت و نظام اسلامي، رسالت اساسي مورد انتظار 

از فعالان متعهد این حوزه مي باشد. امروزه منسوخ شدن شیوه هاي سنتي در تعاملات بشري، رشد 

سریع ارتباطات و گسترش روزافزون شبکه هاي اجتماعي و ارتباطي همسو با افزایش قدرت اثربخشي 

رسانه ها و ابزارهاي اطلاع رساني بر فرایند توسعه و جامعه پذیري، حساسیت کار در روابط عمومي را دو 

چندان کرده است از این رو بهره گیري از دانش روز، برنامه محوری و استفاده مناسب و بهینه از شیوه 

های نوین و مؤثر اطلاع رسانی، رمز تعالي و رسیدن به موفقیت های بزرگ در روابط عمومي است. بدون 

شك در سالي که از سوي رهبر معظم انقلاب بنام سال اقتصاد مقاومتي، اقدام و عمل نام گذاري شده 

و با تلاش و تدبیر دولت، شاهد باز شدن افق هاي جدیدي در عرصه روابط بین الملل هستیم، روابط 

عمومي ها در کنار اصحاب رسانه، نقش مهم و بي بدیلي را در دمیدن روح امید و نشاط و اخلاق مداري 

در جامعه و هدایت صحیح افکار عمومي با ارائه تصویري شفاف و مبتني بر حقایق و واقعیت هاي موجود 

از تلاش دلسوزانه خدمتگزاران مردم در دستگاه هاي اجرایي، براي خدمات رساني شایسته به مردم و 

گره گشایي از مشکلات کشور دارند.

اینجانب ضمن تبریك مجدد این روز، براي همه تلاش گران عرصه روابط عمومي و اطلاع رساني آرزوي 

توفیق در راه انجام وظایف و مأموریت هاي محوله را دارم.

خرید و اجرای 14 دستگاه آسانسور پیام استاندار قم به مناسبت 
روز ارتباطات و روابط عمومي

سازمان توسعه و عمران قم سید مهدی صادقی - استاندار قم

آگهی  مناقصه عمومی )نوبت اول(

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: حضور مردم در انتخابات، بهترین شیوه در 
مسیر نجات کشور است.

آیت الله هاشمی رفسنجانی صبح دیروز در دیدار مسؤولان، مدیران و جوانان عضو 
باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان و جمعی از دانشجویان رشته علوم سیاسی دانشگاه 
آزاد اسلامی واحد تهران جنوب، با تبریک اعیاد شعبانیه، به میلاد امام عصر)عج( اشاره 

کرد و اظهار داشت: میلاد منجی عالم بشریت را به همه منتظران واقعی تبریک می گویم.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، باشگاه نخبگان و پژوهشگران را یک سرمایه 
واقعی برای کشور دانست و افزود: بهترین حالت برای هر کشوری رشد علمی و فنی 

است که می تواند آینده هر جامعه ضعیف و فقیری را بیمه کند. وی با 
بیان این مطلب که »پژوهش ها باید نتایج کاربردی داشته باشند«، به 
آزمایشگاه  هزار  گفت: 8  و  کرد  اشاره  اسلامی  آزاد  دانشگاه  امکانات 

ساها و 3500 کارگاه این دانشگاه در سراسر کشور در اختیار مخترعین و 
مبتکرین جوان است.

وی، کمک های مادی، ضمانتی و حمایتی دانشگاه آزاد را از دیگر 
برنامه ها دانست و تصریح کرد: هر طرحی که به مرحله پایلوت 

برسد، مورد حمایت قرار می گیرند...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

حضور در انتخابات بهترین راه نجات کشور است
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برخی می خواهند انتظارات 
ملت را مضاعف بالا ببرند

معاون اول رئیس جمهور:

2

چهره های سیاسی پاسخ دادند؛

دولت و مجلس 
تعامل یا تداخل؟

یک فعال سیاسی اصلاح طلب مطرح کرد:

سه دلیل 
برای ریاست عارف 

برمجلس دهم

دخالت قوه مجریه در امور مجلس از تازه ترین ادعاهایی 
است که مخالفان دولت آن را مطرح می کنند. این در حالی 
اجرایی در  ناروای دخالت مسوولان  اتهام  است که هنوز 
انتخابات مجلس دهم از جانب شماری چهره های خاص 
دنبال می شود. برخی فعالان سیاسی در گفت وگو با ایرنا به 
این ادعاها پاسخ گفته اند. در روزهای باقی مانده تا آغاز به کار 
مجلس دهم، مسایلی مانند ترکیب و آرایش سیاسی مجلس 
تعیین  گوناگون،  های  فراکسیون  ایجاد  اسلامی،  شورای 
رییس و هیات رییسه و ... مورد توجه بسیاری از ناظران قرار 
گرفته است. همزمان، اتهام زنی ها به دولت نیز در زمینه 
های گوناگون ادامه دارد. یکی از مهمترین این زمینه ها، 
رویکردهای سیاسی دولت است که به ادعای مخالفان اکنون 
به مداخله در روندهای قوه مقننه و تاثیرگذاری بر نمایندگان 
مردم معطوف شده است. به عنوان مثال، نشست منتخبان 
مجلس دهم شورای اسلامی که هجدهم اردیبهشت ماه با 

حضور »حسن روحانی« رییس جمهوری ...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: فکر می کنم مدلی که 
می شود که برای رقابت در زمینه ریاست مجلس در پیش گرفت   

همان چیزی است که آقای عارف در سال 92 دنبال کرد. 
داریوش قنبری با اشاره به موضوع ریاست مجلس دهم 
عنوان کرد: تاکنون کاندیداتوری آقای عارف و لاریجانی برای 
ریاست دهم مطرح است و ما انتظار نداریم بین این دو نفر 
رقابتی صورت گیرد، بنابراین برای حفظ وحدت بهتراست 
رقابتی شکل نگیرد و این رقابت تبدیل به یک موضوع 
اختلافی نشود. فراموش نکنیم در مجلس همه نمایندگان 
از رییس مجلس و هیات رییسه تا بقیه یک رای دارند و 
کلیت مجلس تعیین کننده خواهد بود.او افزود: فکر می کنم 
مدلی که می شود که برای رقابت در زمینه ریاست مجلس 
در پیش گرفت  ، همان چیزی است که آقای عارف در سال 
92 دنبال کرد، اما این بار نمی توان دوباره از یک نفر انتظار 
از خود گذشتگی داشت. این بار نوبت آقای لاریجانی است 
خود گذشتگی بکند و بدون شک با این کار به  شأن و اعتبار 

او همچون آقای عارف افزوده خواهد شد ...
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اعتدال؛ تنها فرصت ممکن
اکنون بیش از هر زمان لازم است در خدمت به وفاق 
ملی از گفتمان اعتدال حمایت کرد. این حمایت نه به مفهوم 
پشتیبانی چشم بسته از دولتی است که این عنوان به او 
منتسب است، بلکه اعتدال به عنوان جریان سوم و گرانیگاه 
تعاملاتی است که جامعه ایرانی در بیش از سه دهه گذشته 

تجربه کرده است. نگاهی به محیط پیرامونی _ اعم از منطقه و جامعه جهانی _ و نیز آنچه 
مختصات اقتصادی، فرهنگی و سیاسی کشور را شامل می شود، لزوم تقویت وفاق ملی در 
حمایت از گفتمان اعتدال را برجسته می کند. خوشبختانه شاهد پوست اندازی جریان های 
کنشگری هستیم که تا پیش از این تابعی از عملگرایی صرف و بدون تئوری منسجم در 
رویکردهای متبوع خود بودند. اصلاح طلبان اکنون ظرفیتی را از خود بروز می دهند که تا 
پیش از این ممکن بود به عافیت طلبی و یا سازش کاری از سوی بخش های افراطی تعبیر 
و تفسیر شود. به همین نسبت اصولگرایان اصیل نیز تصویری معتدل و واقع گرا را در قبول 
تغییرات زمانه پذیرفته و خود را به نقطه ای نزدیک کرده اند که تا سال های پیش در تصور 
نمی گنجید. آنان با مرزگذاری میان خود و طیف های افراطی گریز از مرکز، تلاش می کنند 
تحلیل واقع گرایانه ای را در خدمت به درک آنچه رخ داده ارائه کنند. ترکیب نمایندگان 
مجلس دهم بازتابی از تغییراتی است که سبب شده تا مفاهیم اصلاح طلبی و اصولگرایی 
نزدیک به شرایط زمانه شوند. ممکن است در این میان گفته شود که »اعتدال« فاقد 
ساختار لازم برای تبدیل شدن به گفتمان غالب است؛ اما اگر تئوری از دل عمل بیرون آید، 
می توان از زمان و تجربه ها در خدمت به ساختمان سازی فرهنگ اعتدال بهره گرفت. مهم 
این است که رویکرد اعتدالی که در دهه گذشته از سوی کنشگران مختلف مورد شماتت و 
اتهام مصلحت اندیشی بود، حالا به کانونی برای نزدیکی رویکردهای متعارض به آن تبدیل 
شده است؛ به عبارت دیگر اعتدالگرایی در نقطه ای ثابت در همه دهه های گذشته ایستاده 
است و این گرایش های دیگر هستند که خود را به تناسب ظرفیت هایشان به آن نزدیک 

یا دور کرده اند. 
در اینجا چند نکته حائز توجه است: نخست اینکه شاهد تولد جریان سومی هستیم 
که جانمایه آن تجربه همه سال های سپری شده است. دوم؛ این جریان محصول الزام هایی 

است که تغییر شرایط و زمانه بر همگان تحمیل کرده است. 
سوم؛ اعتدال تنها نقطه قوت برای برون رفت یا مدیریت وضع بحران پیش روی کشور 
است که هم ریشه در داخل و هم بیرون از مرزها دارد. چهارم؛ اعتدال به عنوان تنها فرصت 
ممکن برای ایجاد وفاق در زمانه ای محسوب می شود که کمترین اشتباه در این باره، عین 

بی خردی است و بیشترین خسارت را بر کیان ملی و سرزمینی وارد خواهد کرد. 
پنجم؛ کنترل نیروهای سرکش وظیفه ای است همگانی برای مجاب کردن طیف هایی 
که همچنان به نقش بی ثبات کننده خود در فضای کشور ادامه می دهند. ششم؛ مهمترین 
کارویژه اعتدال، مصلحت اندیشی و تشویق اعتماد در جامعه ای است که بیش از هر زمان به 
امید برای وفاق محتاج است. سرعت رخدادها، فرصت گریز است. همیشه برای اعتدال گرایی 

هم فرصت نیست. پس باید ارزش فرصت امروز را دانست.

در اسرع وقت زمینه مناسب اعزام حجاج ایرانی فراهم شود

اولتیماتوم سازمان حج به عربستان
سازمان حج و زیارت با انتشار بیانیه ای، از دولت عربستان خواست، در اسرع وقت زمینه 

مناسب را جهت اعزام حجاج ایرانی فراهم ساخته و مانع انجام فریضه حج نشود.
به گزارش ایرنا از سازمان حج و زیارت، در این بیانیه که روز یکشنبه و با توجه به روند 
موجود درمورد حج تمتع 95 صادر شده، آمده است:  بعثه مقام معظم رهبری و سازمان 
حج و زیارت بر اساس وظایف خود مبنی بر فراهم ساختن تمهیدات لازم و برنامه ریزی زود 
هنگام جهت اعزام حجاج ایرانی، از مدتها قبل پیگیر انجام مذاکرات و امضای صورتجلسه 
توافقات حج سال جاری بوده است که پس از سه ماه تأخیر از جانب دولت عربستان 
در تعیین زمان ملاقات و صدور روادید برای اعضای هیات حج جمهوری اسلامی ایران، 

سرانجام مذاکرات در تاریخ 26 فروردین 1395 برگزار گردید.
در این بیانیه تصریح شده است: لیکن با توجه به وعده های مسئولان وزارت مزبور در 
مورد رفع ابهامات موجود در پیش نویس توافقنامه، مقرر گردید که وزارت حج عربستان 
نظر صریح وزارت امور خارجه و سازمان هواپیمایی کشوری سعودی را در خصوص موارد 

ذیل اعلام دارد تا هیات ایرانی مجدداً به آن کشور عزیمت نماید:
1 - چگونگی صدور روادید حجاج ایرانی با توجه به قطع روابط سیاسی دو جانبه از سوی 
عربستان. یادآور می شود که در مذاکرات صورت گرفته، به هیچ وجه پیشنهادی از طرف 

سعودی در خصوص چگونگی صدور ویزا اعلام نگردیده است.
2 - انتقال حجاج ایرانی توسط هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران و هواپیمایی سعودی 
طبق سنوات گذشته. ضمناً علاوه بر موارد فوق، موضوع ارائه خدمات کنسولی و حمایت 
های حقوقی از حجاج ایرانی و تضمین امنیت و سلامت آنها با توجه به حوادث سال 
گذشته همچنان مورد تأکید جدی جمهوری اسلامی ایران بوده است که دولت سعودی 
باید پاسخگو باشد. در خاتمه این بیانیه تاکید شده است:  با توجه به ضیق وقت، جمهوری 
اسلامی ایران مصراً می خواهد که دولت عربستان در اسرع وقت نسبت به فراهم کردن 
زمینه مناسب جهت اعزام حجاج ایرانی بر اساس شرایط سنوات گذشته اقدام نموده و مانع 

انجام فریضه حج آنان نگردد.

رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس:

تخلف مدیران بیمه مرکزی محرز و آشکار است
رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس با اشاره به گزارش های واصله مبنی بر عودت 
اضافه کاری مدیران متخلف بیمه مرکزی گفت: هنوز رقم اضافه کاری که استرداد شده را 

نمی دانیم و منتظر دریافت گزارش آن هستیم.
محمدعلی پورمختار درگفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه ملت با اشاره به جلساتی 
که اخیرا در ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادی پیرامون تخلف مدیران بیمه مرکزی برگزار 
شده است، گفت: تعدادی از نمایندگان دراین خصوص به کمیسیون اصل 9۰ شکایت 
کردند که هم اکنون درحال رسیدگی به این مسأله هستیم و جلسات متعددی نیز در ستاد 
مبارزه با مفاسد اقتصادی با حضور رئیس دیوان محاسبات کشور و وزیراقتصاد و امور دارایی 
داشته ایم. نماینده مردم کبودرآهنگ درمجلس شورای اسلامی برهمین اساس، تصریح 
کرد: رئیس دیوان محاسبات و وزیراقتصاد و دارایی گزارش هایی درباره تخلفات مدیران 
بیمه دادند که در نهایت تخلف این مدیران محرز و آشکار است. وی افزود: تخلف مدیران 
بیمه مرکزی در قالب دریافت اضافه کار و پاداش خارج از عرف و قانون بود، همچنین 
نباید روند اداری پاداش ها به عنوان اضافه کاری و بازنشستگی محاسبه می شد که این 
مورد نیز غیرقانونی بوده است. رئیس کمیسیون اصل 9۰ مجلس شورای اسلامی در پایان 
خاطرنشان کرد: در گزارش ها آمده که اضافه کاری که به مدیران متخلف تعلق گرفته 
شده، عودت داده شد که البته باید گزارش آن را دریافت کنیم تا متوجه میزان آن بشویم.

تخت روانچی:

 نتیجه مذاکره کری با اروپایی ها 
را باید درعمل ببینیم

 مجید تخت روانچی معاون اروپا و آمریکای وزارت امور خارجه خبرها درباره مذاکرات 
کری با بانک های اروپایی را »در مجموع مثبت« ارزیابی کرد ولی گفت باید دید در عمل 

چه اتفاقی می افتد.
روانچی روز یکشنبه در گفت و گو با ایرنا اظهارداشت: طبق خبرهایی که از طریق 
رسانه ها درباره نشست وزیر خارجه آمریکا با اروپایی ها دریافت کرده ایم این مذاکرات در 
مجموع بد نبوده ولی چیزی که مهم است آن است که درعمل چه اتفاقی می افتد. معاون 
وزیر امور خارجه در پاسخ به سوالی درباره ادعای برخی رسانه ها که نوشته اند اروپایی ها از 
ایران تضمین خواسته اند، گفت: چنین بحثی درست نیست. من هم در برخی رسانه ها این 
خبر را خواندم. این موضوع ربطی به ایران ندارد. وی افزود: در تعاملات بانکی بین دو طرف 
چنین تضمین هایی بی معنی است. دو طرف تلاش می کنند باهم تماس بگیرند و کار 
کنند. اگر این همکاری از نظر اقتصادی مناسب است ادامه می دهند و اگر مناسب نباشد 
کار نمی کنند. در این کارها صرفا مولفه های اقتصادی را مد نظر قرار می دهند. معاون اروپا 
و آمریکای وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: اصلا تقاضای چنین تضمینی بی معنی ندارد. 
یکی از رسانه های اصولگرا امروز به نقل از منابع مطلع درتهران نوشت که برخی از بانکداران 
اروپایی از مجاری غیررسمی به ایران پیام داده اند که حاضرند مبادلات بانکی با ایران را از 
سر بگیرند، به این شرط که تهران جریمه های میلیاردی امریکا به این بانک ها را جبران کند. 

وزیر دفاع:

باید مناسبات دفاعی را
 با کشورهای مختلف گسترش دهیم

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: وزارت دفاع و نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران همواره الگوهای سنجیده بر اساس مدل همکاری مبتنی بر تعامل سازنده و 

شفاف و صادقانه را با کشورهای مختلف در دستور کار خود قرار داده است.
سردار سرتیپ پاسدار دکتر حسین دهقان طی سخنانی در همایش سفرا و روسای 
نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور مربوط به برجام و اقتصاد مقاومتی، 
فرصت ها و ظرفیت ها، با تشریح نتایج و دستاوردهای برجام اظهار داشت: شرایط فعلی 
برجام، موقعیت ویژه ای را با در نظر داشتن سیاست های بدخواهان در آمریکا و متحدین 

آن ها در منطقه به وجود آورده است.
وزیر دفاع با اشاره به چالش های مختلف در عرصه جهانی و منطقه ای خاطر نشان 
ساخت: جمهوری اسلامی ایران در حال حاضر با شرایطی رو به رو است که قدرت های 
فزون طلب با رویکرد سلطه جویی و بی نظمی و جنگل گونه در صدد اعمال تبعیض و 

بی عدالتی نسبت به کشور ها و ملت های آزاد و مستقل می باشند.

آیت الله آملی لاریجانی :

حقوق بشر غربی دروغی بیش نیست
رئیس قوه قضائیه  گفت: متاسفانه ادعاهای کذب آمریکا و کشورهای اروپایی در دفاع 
از حقوق بشر گوش فلک را پر کرده، در حالی که در صحنه عمل و در مواجهه با مسئله 
فلسیطن، هیچ نشانه ای از حضور آنان در دفاع از مظلوم و محکومیت رژیم غاصب اسرائیل 

دیده نمی شود.
آیت الله آملی لاریجانی در کنفرانس بین المللی "هم صدا با اقصی" که صبح دیروز در 
تالار ایوان شمس برگزار شد، با بیان اینکه مسئله فلسطین مسئله اول جهان اسلام است 
گفت: همان طور که امام )ره( قبل از انقلاب اسلامی و در طول تشکیل جمهوری اسلامی، 
مسئله فلسطین را به تمام دنیا اعلام کردند، امروز هم  مقام معظم رهبری نسبت به مسئله 
فلسطین بارها تاکید دارند، چرا که اهتمام به مسئله فلسطین در واقع اهتمام به مسئله 
جهان اسلام است. وی افزود: البته اهتمام به مسئله فلسطین نباید به عنوان جنگ یک 
کشور با یک رژیم غاصب قلمداد شود، زیرا رژیم غاصب اسرائیل همچون غده ای سرطانی 
است که برای همه جهان اسلام مضر و خطرناک می باشد. رئیس قوه قضائیه، با بیان اینکه 
مسئله فلسطین توانسته حقوق بشر را به عنوان معیاری برای سنجش دولت ها روشن کند، 
اظهار داشت: در کشورهای غربی حقوق بشر را به عنوان ابزاری برای فشار به کشورهای 
مستقل به کار می برند و به همین بهانه نیز تحریم های ناجوانمردانه ای را به ملت ها تحمیل 
می کنند که جمهوری اسلامی نیز به دلیل حمایت ملت های مظلوم از قربانیان، از سوی  
کشورهای غربی تحریم است. آیت الله لاریجانی ادامه داد: کشورهای غربی حق ندارند تلقی 

خاص و غلط خودشان را در باب حقوق بشربر دیگر کشورها تحمیل کنند.

تابش  اعلام کرد: 

تشکیل کمیته پنج نفره منتخبان امید
 برای تعامل با اصولگرایان 

نماینده مردم اردکان در مجلس شورای اسلامی از تشکیل کمیته ای پنج نفره از 
منتخبان لیست امید برای تعامل با اصولگرایان خبر داد و گفت: در این راستا گفت وگوهایی 
با دکتر لاریجانی داشتیم که آنان نیز کمیته پنج نفره ای برای تعامل تشکیل دهند اما هنوز 

این اتفاق از سوی اصولگرایان انجام نشده است. 
محمدرضا تابش در حاشیه جلسه علنی روز یکشنبه مجلس در جمع خبرنگاران با 
اشاره به برگزاری جلسات تعاملی شنبه ها در دفتر محمدرضا عارف منتخب مردم تهران 
در مجلس گفت: پس از دور نخست انتخابات، جلسات تعاملی در دفتر عارف برگزار شد 
و به این نتیجه رسیدیم که کمیته پنج نفره ای از لیست امید به گفت وگو با کمیته ای 
اصولگرایان بپردازد. وی افزود: از سوی لیست امید بنده ماموریت یافتم این موضوع را به علی 
لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی منتقل کنم، این اقدام در همان دور اول انتخابات 
انجام شد اما تاکنون جوابی دریافت نکرده ایم. وی اضافه کرد: اداره مجلس اگر با سوء تدبیر 
انجام شود و جایگاه های مهم در اختیار افراد پخته و سنگین از هر دو طرف قرار نگیرد، 
ممکن است به مدیریت مجلس لطمه بزند، خصوصا این که ما شعارمان آرامش است. آن 
شعار ممکن است تحت تاثیر قرار گیرد. تابش تاکید کرد: از این رو ما خواستار تسریع 
معرفی افراد از سوی فراکسیون اصولگرایان بودیم تا جلسات تعاملی برگزار شود. نماینده 
مردم اردکان در مجلس اظهار داشت: ما به آنان بیان کردیم که ما پنج نفرمان را انتخاب 

کرده ایم و پنج نفر فراکسیون اصولگرایان نیز مشخص شود تا جلسات تعاملی آغاز شود. 

کاظم جلالی:

 انتظار حل مشکلات 37 ساله از دولت، غلط است
منتخب مردم تهران در مجلس دهم گفت: این روزها یک بحث کاملا فرعی به عنوان 
انتخابات رئیس مجلس و اعضای هیات رئیسه به عنوان موضوع اصلی کشور، مطرح شده است.

به کاظم جلالی در نطق دیروز خود، ادامه داد: افرادی در رسانه ها با هم نزاع می 
کنند، حال آنکه انتخاب رئیس مجلس، معطوف به اراده منتخبان مردم است.وی با اشاره 
به فهرست بلند بالایی از مشکلات اقتصادی و اجتماعی کشور مانند بیکاری، رشد پایین 
اقتصادی، فاصله طبقاتی، مشکلات بازنشستگان، گسترش اعتیاد و ابتلا به ایدز و رونق 
طلاق و ....، گفت: غرضم از بیان اینها سیاه نمایی نیست بلکه به آینده امیدوارم و می خواهم 
هشدار دهم که اگر همه ما اختلافات را کنار بگذاریم، تنها می توانیم چند درصد از این 
مشکلات را کم کنیم و نه اینکه رفع کنیم.به گفته وی اگر مشکلات کشور حل نشود، 
در انتخابت هیات رئیسه مجلس، پیروزی وجود نخواهد داشت.جلالی با بیان اینکه دولت 
یازدهم میراث دار مشکلات دوره های پیشین است، ادامه داد: نباید از این دولت انتظار 
داشته باشیم که همه مشکلات 37 سال گذشته را رفع کند.وی با اشاره به تصویب برجام، 
آن را یک اتفاق تاریخی دانست ک دو دسته به آن ضربه می زنند. دسته اول انتظارات مردم 
از برجام را بالا می برند تا دایره قدرت خود را افزایش دهند و دسته دوم کسانی است که می 
دانند برجام فقط چهارماهه است، اما مدام به آن انتقاد می کنند.وی در بخش  دیگری از 
سخنانش با اشاره به ظرفیت نمایندگان ادوار مجلس گفت: متاسفانه در کشور هیچ محفلی 
برای استفاده نظام مند از نمایندگان ادوار مجلس نداریم. از رئیس محترم دولت که خودش 

پنج دوره نماینده مجلس بوده می خواهم که بستری برای این امر فراهم کند.

مدیرکل سیاسی وزارت کشور :

باید ازرقابت های قومی و طایفه ای 
فاصله  بگیریم

مدیرکل سیاسی وزارت کشور گفت:  در شهرهای کوچک امکان شناسایی نامزدهای 
انتخابات وجود دارد اما در کلان شهرها و شهری مثل تهران با هفت یا هشت میلیون نفر 
واجد شرایط رای، شناسایی افراد سخت است در اینجا بحث نظام انتخابات حزبی مطرح 
می شود ولی آیا در کشور ما احزاب به درجه ای رسیده اند که بتوانند افراد را به مردم معرفی 

کنند؟ این ها بخشی از مسائلی است که باید در قانون انتخابات مدنظر قرار گیرد.
محمدامین رضازاده در گفت وگو با ایسنا در پاسخ به این پرسش که آیا ابتدا باید احزاب 
تقویت شود تا نظام انتخاباتی ما حزبی شوند یا ابتدا قانون انتخابات حزبی ایجاد شود گفت:  
این مسأله به هم مرتبط است از سویی باید فرهنگ کار حزبی در جامعه تقویت شود و 
ذهنیت منفی نسبت به احزاب از بین برود. ما در کشور 242 حزب داریم که این تعداد در 
دنیا بی نظیر است اما فقط تعدادی از این احزاب توانستند در حد حزب ملی نقش آفرینی 
می کنند و بسیاری از آن ها هنوز در شهرستان ها دفتری ندارند. هنوز ما شاهد چرخش 
نخبگان در این احزاب نیستیم و مثلا یک نفر بیست سال دبیرکل یک حزب است. خود 
اعضای احزاب هم انگیزه فعالیت در حزب ندارند و آموزش لازم برای احزاب وجود ندارد و 
این احزاب تقریبا در ایام انتخابات فعال می شوند که این اشکالات باید رفع شود. از سویی 
قانون و زیرساخت لازم برای تقویت احزاب تهیه شود تا به سمت نظام انتخابات حزبی 
برویم. وی هم چنین با اشاره به اینکه ما هر چه از رقابت حزبی و سیاسی دور شویم به دام 
رقابت های قومی، مذهبی و طایفه ای می افتیم افزود:  متاسفانه در این انتخابات در بعضی از 
شهرها این وضعیت پیش آمد و گاهی اختلاف حتی به شهر و روستا یا اختلاف شهر با شهر 
یا اختلاف طایفه ای هم کشیده شد. این چنین رقابتی برخلاف وحدت و انسجام ملی است. 

باید رقابت ها سیاسی شده و از رقابت های قومی و طایفه ای فاصله بگیریم.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب مطرح کرد:

سه دلیل برای ریاست عارف برمجلس دهم
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: فکر می کنم مدلی که می شود که برای رقابت در زمینه 

ریاست مجلس در پیش گرفت   همان چیزی است که آقای عارف در سال 92 دنبال کرد. 
داریوش قنبری در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به موضوع ریاست مجلس دهم عنوان کرد: 
تاکنون کاندیداتوری آقای عارف و لاریجانی برای ریاست دهم مطرح است و ما انتظار نداریم 
بین این دو نفر رقابتی صورت گیرد، بنابراین برای حفظ وحدت بهتراست رقابتی شکل 
نگیرد و این رقابت تبدیل به یک موضوع اختلافی نشود. فراموش نکنیم در مجلس همه 
نمایندگان از رییس مجلس و هیات رییسه تا بقیه یک رای دارند و کلیت مجلس تعیین 
کننده خواهد بود.او افزود: فکر می کنم مدلی که می شود که برای رقابت در زمینه ریاست 
مجلس در پیش گرفت  ، همان چیزی است که آقای عارف در سال 92 دنبال کرد، اما این بار 
نمی توان دوباره از یک نفر انتظار از خود گذشتگی داشت. این بار نوبت آقای لاریجانی است 
خود گذشتگی بکند و بدون شک با این کار به  شأن و اعتبار او همچون آقای عارف افزوده 
خواهد شد.قنبری با بیان اینکه من به سه دلیل موافق ریاست آقای عارف هستم، گفت: اول 
اینکه وی بیشترین رای را بین نمایندگان دوره دهم داشته و این پیام را د ارد که جامعه 
راغب تر به ریاست آقای عارف است و برآورد کردن این انتظار به چارچوب های دموکراسی 
نزدیک تر است.او ادامه داد: دوم اینکه ما در کشور نیاز به چرخش نخبگان داریم اصول 
دموکراسی این است که سیاستمداران دائما در یک جایگاه نباشند. از این باب هم انتخاب 
عارف به بنیان های مردمسالاری نزدیک تر است و در   نهایت ما نیاز به نوعی تغییرات داریم. 
مطالبه مردم برای ایجاد تغییرات در انتخابات دوره دهم خود را نشان داد و مردم نسبت به 
جریان اصلاحات با این انتخاب ابراز علاقه کردند و علیرغم همه محدودیت ها و بی مهری ها 
پیام مردم این بود که به دنبال تغییر در جامعه هستند و نمی خواهند تجارب گذشته تکرار 
شود، بنابراین با همه این جهات فکر می کنم انتخاب آقای عارف به مصلحت کشور، نظام 
و خواست مردم نزدیک تر است.این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: تا جایی که 
اطلاع دارم بسیاری از اصولگرایان نیز دیگر تمایلی به ریاست لاریجانی در مجلس ندارد و 
از ضرورت تغییر در ریاست مجلس صبحت می کند، اما هنوز هیچ گزینه از اصلاح طلبان 
برای ریاست مجلس اعلام آمادگی نکرده است البته بعید نیست که در روزهای آینده برخی 
از آن ها کاندیدا شوند اما بدون شک خیلی از آن ها از ادامه ریاست لاریجانی بر قوه مقننه 
ناراضی هستند.قنبری با اشاره به اینکه برخی معتقدند عارف قدرت ایستادگی در مقابل 
تندروهای مجلس را ندارد، گفت: این فرضیه ای است که مخالفان به آن دامن زدند آقای 
عارف اهل تعامل با همه جریان های سیاسی و ارکان نظام است آنچه که مطرح می شود 
برای تبلیغ به نفع کاندیدای رقیب است. آقای عارف فردی است که برای اقلیت نیز سهمی 
قائل است و اهل یکه تازی نیست و می تواند با اعتقاد به حقوق اقلیت کاری کند که وحدت 

خوبی در مجلس حاکم شود و حتی مخالفان زیادی جذب او شوند.

یادداشت

اخبــار

نظام  رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
گفت: حضور مردم در انتخابات، بهترین شیوه 

در مسیر نجات کشور است.
آیت الله هاشمی رفسنجانی صبح دیروز 
و جوانان عضو  در دیدار مسؤولان، مدیران 
باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان و جمعی 
از دانشجویان رشته علوم سیاسی دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد تهران جنوب، با تبریک اعیاد 
شعبانیه، به میلاد امام عصر)عج( اشاره کرد و 
اظهار داشت: میلاد منجی عالم بشریت را به 

همه منتظران واقعی تبریک می گویم.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
باشگاه نخبگان و پژوهشگران را یک سرمایه 
بهترین  افزود:  و  برای کشور دانست  واقعی 
حالت برای هر کشوری رشد علمی و فنی 

است که می تواند آینده هر جامعه ضعیف و فقیری را بیمه 
کند. وی با بیان این مطلب که »پژوهش ها باید نتایج کاربردی 
داشته باشند«، به امکانات دانشگاه آزاد اسلامی اشاره کرد و 
گفت: 8 هزار آزمایشگاه ساها و 35۰۰ کارگاه این دانشگاه در 

سراسر کشور در اختیار مخترعین و مبتکرین جوان است.
وی، کمک های مادی، ضمانتی و حمایتی دانشگاه آزاد 
را از دیگر برنامه ها دانست و تصریح کرد: هر طرحی که به 

مرحله پایلوت برسد، مورد حمایت قرار می گیرند.
رئیس هیأت مؤسس و هیأت امنای دانشگاه آزاد اسلامی، 

شهرک شفا را از دیگر طرح های این دانشگاه دانست و بیان 
داشت: هیچ مانعی در مسیر کارهای پژوهشگران نیست که 

نیازهای کشور را برآورده می کنند.
دانش،  و  علم  افزود:  رفسنجانی،  هاشمی  آیت الله 
سرمایه  های بی نظیر هر جامعه ای هستند و ایران از لحاظ 
امکانات، جغرافیا، منابع و مهمتر از همه نیروی انسانی کارآمد، 

زمینه جهش های علمی را دارد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، در پاسخ به سوال 
یکی از دانشجویان که »جامعه چگونه خود را نجات دهد؟«، 
گفت: راهش را مردم ایران در انتخابات سال 92 نشان دادند 

که حضور در انتخابات بود.
وی با ارائه تحلیلی از نتایج انتخابات سال 
92 و تداوم آثار سازنده آن در انتخابات اسفند 
ماه 94، افزود: اعتماد مردم به نظام و اصلاح 
نگاه جهانیان به مردم ایران، از دستاوردهای 
آن انتخابات و بهترین شیوه در مسیر نجات 

کشور است.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، آگاهی مردم را 
سرمایه ای ارزشمند خواند و با اشاره به حضور 
زنان و جوانان در عرصه های مختلف، ادامه داد: 
ایران به عنوان جامعه عالم، آگاه و هوشیار که 
سرشار از منابع طبیعی است، می تواند سرآمد 

دیگران باشد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
خطاب به نخبگان جوان، خاطر نشان کرد: 
به عنوان سرمایه های ملی  از شما  آزاد اسلامی  دانشگاه 

حمایت خواهد کرد.
در آغاز این دیدار، آقای دکتر کریم زارع، رئیس باشگاه 
و  فعالیت ها  از  گزارشی  نخبگان،  و  جوان  پژوهشگران 
برنامه های باشگاه ارائه کرد. همچنین آقای محمدرضا بهرامی 
از دانشگاه آزاد اسلامی واحد تهران جنوب، آقای علی کاظمی 
تبریزی و خانم دکتر مریم اصلاحی از باشگاه پژوهشگران 
به بیان دیدگاه ها، مشکلات و راهکارها در خصوص مسائل 

سیاسی، ابتکارات و اختراعات پرداختند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

حضور در انتخابات بهترین راه نجات کشور است
اخبار

معاون اول رییس جمهور برجام را کاری بزرگ، تاریخی و 
اتفاقی کم نظیر در تاریخ کشور و تاریخ مذاکرات بین المللی 
دانست و گفت: برجام با رهنمودهای مقام معظم رهبری، 
با  مدیریت رییس جمهور و همت تیم مذاکره کننده، 
آبرومندی و اقتدار به نتیجه رسید و امیدوارم که همه اهداف 

آن محقق گردد و ملت ایران از آن منتفع شوند.
اسحاق جهانگیری  عصر دیروز در دیدار جمعی از روسای 
نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور و 
معاونین و مدیران وزارت امور خارجه این مطلب را بیان کرد.

وی ادامه داد: البته برخی بی مهری ها نسبت به برجام 
صورت می گیرد و همواره حاشیه هایی در این زمینه وجود 
دارد که با توجه به اینکه در کشور ما آزادی بیان وجود دارد 
و رسانه ها می توانند آنطور که مایل هستند درخصوص 
موضوعات مختلف اظهارنظر کنند، این بی مهری ها امری 
طبیعی است. معاون اول رییس جمهور با اشاره به شرایط 
سخت اقتصادی کشور در دوران تحریم تصریح کرد: یکی 
از جهت گیری های دولت در دوران تحریم این بود که 
بتواند مسائل اقتصادی را حل و فصل کند و این توانمندی 
در دولت وجود داشت که حتی اگر تحریم ها لغو نشود نیز 
بتواند اقتصاد کشور را اداره کند. جهانگیری افزود: در همین 
راستا شاهد بودیم که در دوران تحریم برخی از شاخص های 
اقتصادی کشور روند مثبت در پیش گرفت و همین موضوع 
پشتوانه ای برای تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان شد 
چرا که تحریم کنندگان ایران تصور می کردند با اعمال فشار 
می توانند اقتصاد کشور را مختل کنند اما متوجه شدند که 
با تدابیر دولت ثبات و آرامش خوبی در اقتصاد کشور حاکم 
شد و تغییرات لحظه ای نرخ ارز به حداقل ممکن کاهش 
یافت. وی با اشاره به اینکه مطالبات مردم پس از برجام بیشتر 
از گذشته شده است، تصریح کرد: البته برخی افراد تلاش 
کردند که مطالبات مردم را افزایش دهند و سطح انتظارات 
ملت را به صورت مضاعف بالا ببرند. معاون اول رییس جمهور 

با تاکید براینکه باید اقتصاد کشور به صورت جدی به حرکت 
درآید، گفت: برای تحقق این امر نیازمند رشد اقتصادی 
هستیم تا بتوانیم نیاز کشور به اشتغالزایی و ایجاد فرصت 
های شغلی برای فارغ التحصیلان جویای کار را فراهم کنیم. 
جهانگیری همچنین با اشاره به کاهش سطح رفاه مردم در 
سالهای گذشته خاطرنشان کرد: وضعیت معیشتی خانوارها 
و به خصوص اقشار ضعیف جامعه بدتر شده و دولت مصمم 
است این وضعیت را بهبود بخشد. وی با یادآوری اینکه ایران 
در منطقه رقبایی دارد که در سالهای اخیر از رشد اقتصادی 
برخوردار بوده اند، گفت: متاسفانه ما در سالهای گذشته با 
رشد منفی اقتصادی مواجه بوده ایم و دیگر نباید اجازه دهیم 
که جایگاه ایران نسبت به رقبای منطقه اش بیشتر تضعیف 
شود. معاون اول رییس جمهور اظهار داشت: مقام معظم 
رهبری در ابتدای سال 95 مسئله اصلی کشور را موضوع 
اقتصاد عنوان کردند و خوشبختانه در مقطع فعلی برای 
نخستین بار است که همه بخش ها و دستگاه ها و همه 
صاحب نظران کشور پذیرفته اند که اقتصاد اولویت نخست 
کشور است بنابراین رونق بخشیدن به اقتصاد کشور دستور 
کار نخست همه دستگاه ها و به خصوص نمایندگی های 

جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور است.
جهانگیری ادامه داد: در مقطع فعلی هیچ موضوعی برای 
ایران مهمتر از عبور از چالش ها و تنگناهای اقتصادی نیست 
و برای اینکه بتوانیم از مشکلات اقتصادی عبور کنیم لازم 
است که اقتصاد کشور رشد کرده و بزرگ شود. وی در ادامه 
با بیان اینکه اقتصاد دانان و صاحب نظران اقتصادی همواره 
بر سر این موضوع اختلاف نظر داشته اند که با چه سیاست 
هایی می توان به رشد اقتصادی مطلوب دست یافت تصریح 
کرد: خوشبختانه امروز همه صاحب نظران اقتصادی کشور از 
طیف های مختلف و همچنین ارکان نظام، بندهای 24 گانه 

اقتصاد مقاومتی را قبول دارند.
معاون اول رییس جمهور با تاکید براینکه دولت به 

سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی باور عمیق دارد، گفت: 
البته برخی گروه ها که به نوعی در موضع انتقاد علیه دولت 
هستند، این اتهام را به قوه مجریه وارد می کنند که دولت 
سیاست های اقتصاد مقاومتی را قبول ندارد و به آن عمل 
نمی کند که البته این سخن نادرستی است چرا که دولت 
برای عملیاتی کردن این سیاست ها اهتمام جدی دارد و برای 

اجرای آنها برنامه های متنوعی تدارک دیده است.
جهانگیری با تاکید براینکه سیاست های اقتصاد مقاومتی 
باید محور اصلی برنامه ها و کارها در همه دستگاه ها باشد، 
گفت: اجرای این سیاست ها باید در دو بخش بلند مدت 
و کوتاه مدت دنبال شود که برای بخش بلند مدت برنامه 
مدونی تدوین شده و تکالیف و وظایف هر بخش مشخص 
گردیده است. وی عملیاتی کردن برنامه های بلند مدت نظیر 
ارتقاء بهره وری را نیازمند سپری شدن زمان طولانی دانست 
و گفت: برای تحقق این اهداف باید برنامه های بلند مدت 
تدوین شود و با استفاده از تجربیات موفق در جهان، مسیر 

تحقق اهداف پیگیری شود.
با  ادامه سخنان خود  در  رییس جمهور  اول  معاون 
تاکید براینکه سال 95 از اهمیت فراوانی برای توسعه کشور 
برخوردار است، گفت: مقام معظم رهبری سال 95 را سال 
اقدام و عمل نامگذاری کردند و طبیعتاً از دولت انتظار می 
رود که برای اجرای اقتصاد مقاومتی، اقدامات عملی و اجرایی 
خود را بکار گیرد و هرچه پیشتر می رویم، حجم مطالبات 
در این زمینه افزایش پیدا می کند. جهانگیری همچنین با 
اشاره به تدوین برنامه کوتاه مدت برای دستگاه های اجرایی 
در سال 95، گفت: برای همه دستگاه ها برنامه کوتاه مدت و 
اولویت دار در راستای اجرای اقتصاد مقاومتی تدوین شده و 
این اولویت ها بدین معناست که همه دستگاه های حمایت 
کننده از جمله سازمان مدیریت، نظام بانکی و صندوق توسعه 
ملی باید دقت کنند که در تخصیص ها و اعطای تسهیلات 

باید تمرکز خود را بر این اولویت ها معطوف نمایند.

معاون اول رئیس جمهور: 

برخی می خواهند انتظارات ملت را مضاعف بالا ببرند

رییس  جمهوری برجام را تنها بخشی از 
سیاست خارجی دولت در تعامل سازنده با 
جهان و موجب بوجود آمدن فرصتی برای 
تحرک در زمینه رونق اقتصادی در کشور 
دانست و بر اهتمام و تلاش سفرا و مسئولان 
ایران  اسلامی  جمهوری  نمایندگی  دفاتر 
برای معرفی ظرفیت ها و فرصت های داخل 
کشور به سرمایه گذاران خارجی و تسهیل 
در ارتباط بخش های خصوصی با یکدیگر 

تأکید کرد.
دکتر حسن روحانی روز یکشنبه در دیدار 
سفرا و روسای نمایندگی های کشورمان در 
خارج از کشور در همایش »برجام و اقتصاد 
گفت:  ظرفیت ها«،  و  فرصت ها  مقاومتی؛ 
جمهوری اسلامی ایران توانست در موضوع 
هسته ای ماه ها با قدرت های جهانی گفتگو 
کرده و این مذاکره را آبرومندانه به پایان 
برساند، حائز اهمیت است و این در حالی 
است که در چند دهه اخیر کمتر کشوری 
قادر بوده در موضوعی پیچیده با قدرت های 
جهانی مذاکره کرده و به توافقی با این ابعاد 

دست پیدا کند. 
تعامل سازنده، در مقابله با ایران هراسی

رییس  جمهوری با بیان اینکه در سیاست 
خارجی نگاه صفر یا صدی معنا ندارد، افزود: 
لغو ادعاهای واهی و قطعنامه های ظالمانه 
علیه ملت ایران مستلزم تلاشی سخت و 
پیچیده بود که در برجام حاصل شد و این 
موفقیت حقوقی و سیاسی بزرگی برای ملت 

ایران به شمار می رود.
استفاده  ضرورت  بر  تأکید  با  روحانی 
از فرصت بوجود آمده پس از برجام برای 
تعامل با دنیا با در نظر گرفتن شرایط کشور 
اقتصاد  سیاست های  سریع تر  اجرای  و 
مقاومتی، گفت: امروز به واسطه توافق برجام، 
بخش بزرگی از ایران هراسی که در دنیا به 
دروغ در موضوع هسته ای علیه ایران مطرح 
شده بود، از بین رفته است، اما هنوز پروژه 
ایران هراسی توسط دشمنان ملت ایران در 
دیگر موضوعات از قبیل تروریسم ادامه دارد 
که باید قدم به قدم در برابر آنان ایستاد و 

مقابله کرد.
رییس  جمهوری با تاکید بر اینکه تعامل 
هراسی شکل  ایران  با  مقابله  در  سازنده، 

همگان  امروز  افزود:  دارد،  ادامه  و  گرفت 
اذعان دارند که فعالیت های هسته ای ایران 
براساس موازین و قطعنامه های بین المللی 
و به صورت مجاز در مراکز هسته ای انجام 
می شود. روحانی با بیان اینکه شکوفایی و 
رونق اقتصادی موجب پایداری و پابرجایی 
برجام خواهد بود، خاطر نشان کرد: روابط و 
تعامل اقتصادی با دنیا یکی از راه های مقابله 

با ایران هراسی است.
رییس  جمهوری رفع تحریم ها و ایجاد 
فعالیت های  توسعه  برای  مناسب  فضای 
نتایج  از  یکی  را  با جهان  ایران  اقتصادی 
پایه های  از  یکی  گفت:  و  برشمرد  برجام 
درون زا  مقاومتی،  اقتصاد  سیاست های 
بودن و برون گرا بودن است و سفرای ایران 
در کشورهای مختلف می توانند در زمینه 
نقش  و  فعالیت ها  اقتصاد  بودن  برون گرا 

بسزایی ایفا کنند.
روحانی شکوفایی و دوام اقتصاد درون زا 
و  دانست  بودن  رقابت  قابل  گرو  در  را 
اظهارداشت: اقتصادی که قدرت رقابت در 
صحنه های جهانی را نداشته باشد، در بلند 
مدت نمی تواند مسایل داخلی خود را حل 
و فصل کند و اگر نتوانیم در اقتصاد از لحاظ 
کمیت و کیفیت با دنیا رقابت کنیم، موفق 
نخواهیم بود. رییس  جمهوری رفع بیکاری و 
اشتغال جوانان را از مهم ترین مسایل کشور 
و اولویت های برنامه اقتصادی دولت برشمرد 
و گفت: دولت یازدهم از ابتدای فعالیت خود 
با سه مشکل رکود، تورم و بیکاری مواجه 
مسئولان  تلاش  و  برنامه ریزی  با  که  بود 
توانست در زمینه تک رقمی کردن نرخ تورم 
و کاهش رکود، گام های خوبی را بردارد و 
حتی در زمانی که بسیاری از کشورهای 
منطقه بخاطر کاهش بهای نفت با مشکلات 
بسیاری مواجه بودند، در ایران ارزش پول 
ملی حفظ شد و روند کاهنده تورم و رشد 

اقتصادی ادامه داشت.
به حرکتی  اینکه  بر  تأکید  با  روحانی 
سریع برای دستیابی به رونق اقتصادی نیاز 
داریم و برجام این فرصت را ایجاد کرد که 
با رفع تحریم ها بتوانیم با دنیا تعامل لازم 
را برای جذب سرمایه، تسهیلات مالی و 
فناوری داشته باشیم، ادامه داد: سفرای ایران 

در خارج از کشور باید ظرفیت ها و فرصت 
های کشور را به خوبی برای سرمایه گذاران 

خارجی تشریح و تبیین کنند.
رییس  جمهوری با اشاره به شرایط بسیار 
ویژه ایران از لحاظ جغرافیایی، منابع غنی 
زمینی و زیرزمینی، نیروی انسانی، جوان، 
تحصیلکرده و کارآمد و امنیت مثال زدنی، 
گفت: افق روشنی پیش روی ملت ایران در 
تعامل سازنده با جهان قرار دارد که در این 
راستا معرفی بهتر ظرفیت ها و فرصت های 
بخش های  ارتباط  در  تسهیل  و  کشور 
خصوصی با یکدیگر از مهم ترین مأموریت ها 
و وظایف سفرای ایران در خارج از کشور 
است. روحانی با بیان اینکه امروز هماهنگی 
و همدلی خوبی میان قوا و ارکان کشور، 
وجود دارد و ایران در سایه وجود رهنمودها 
و نظارت رهبر معظم انقلاب در امنیت و 
آرامش کامل بسر می برد، گفت: برگزاری 
آرام و موفق انتخابات، نشانه هماهنگی قوا 

تحت هدایت رهبری است.
رییس  جمهوری ادامه داد: هماهنگی 
جایگاه  ملت،  سیاسی  رشد  قوا،  میان 
منطقه ای ایران و سایر شرایط، فضا را برای 
تعامل هر چه بهتر و بیشتر ایران با دنیا 
مهیا ساخته است که در این راستا معرفی 
امکانات و فناوری ها در دیگر کشورها به 
سرمایه گذاران داخلی از جمله وظایف سفرا 
در زمینه توسعه اقتصادی کشور خواهد بود.

ایران  امروز  اینکه  بر  تأکید  با  روحانی 
بین المللی  جامعه  اعتماد  مورد  شریک 
است و کشورهای جهان برخلاف تبلیغات 
دشمنان از هر نظر به شرایط ایران اعتماد 
دارند، افزود: ایران هیچگاه از شرایط ناآرام و 
ناامن همسایگان خود سوء استفاده نکرده 
و پیوسته به کشورها و مردم منطقه کمک 
کرده است. رییس  جمهوری با اشاره به اینکه 
باید در برابر ایران هراسی که دشمنان ملت 
ایران و برخی تندروها در کشورهای منطقه 
باید شرایط  آن هستند،  ترویج  دنبال  به 
و وظیفه خود را در تعامل با دنیا تقویت 
کنیم، افزود: بیان واقعیت ها و آینده روشن 
ایران رسالت مهم دستگاه سیاست خارجی 
در این زمینه خواهد بود. روحانی اشتیاقی 
را که امروز برای تعامل با ایران در بسیاری 

از کشورها وجود دارد، بسیار حائز اهمیت 
دانست و افزود: چگونگی روابط اقتصادی 
ما با هر کشوری، می تواند معیار، ملاک و 
نشان دهنده عملکرد و نقش سفارتخانه ها و 

نمایندگی های ایران در توسعه روابط باشد.
رییس  جمهوری با اشاره به اینکه تعامل 
فضای  باید  جهان  و  منطقه  در  سازنده 
مناسب را برای توسعه سریع تر اقتصادی 
فراهم کند، بر ضرورت استفاده از تکنولوژی 
و فناوری های روز دنیا در راستای دستیابی 
به توسعه اقتصادی در کشور، تأکید کرد 
با  انرژی،  بالای  مصرف  کنترل  گفت:  و 
فناوری امکان پذیر خواهد بود و این یکی از 
مسیرهای سرمایه گذاری است که در کشور 

به آن نیاز داریم.
روحانی با بیان اینکه موفقیت هایی که 
آمده،  به دست  دنیا  با  تعامل  در  تاکنون 
نشان دهنده آن است که مسیر را به درستی 
پیموده ایم، خاطر نشان کرد: البته این به 
معنای آن نیست که طرف مقابل به تمامی 
بود،  خواهد  یا  بوده  پایبند  خود  تعهدات 
بلکه ما باید ضمن مقاومت، با ایجاد فضای 
مناسب، گسترش همکاری ها و اعمال فشار 
به طرف مقابل، آنها را وادار به انجام کامل 

تعهداتشان کنیم.
رییس  جمهوری تأکید کرد: ما باید در 
برابر فشار و خواست لابی صهیونیستی و 
برخی کشورهای منطقه تعامل سازنده خود 
را با جهان گسترش دهیم و فضای مناسب 
توسعه  و  سرمایه گذاری ها  جذب  برای 
ارتباطات اقتصادی، تجاری و بانکی با دیگر 

کشورها را فراهم کنیم.
جمهوری  رییس   سخنان  از  پیش 
نیز  خارجه  امور  وزیر  ظریف  محمدجواد 
گزارشی از مباحث مطرح شده در همایش 
دو روزه برجام و اقتصاد مقاومتی، فرصت ها و 
ظرفیت ها  ارایه کرد و با اشاره به فرصت های 
بوجود آمده پس از برجام در زمینه تعامل 
با دنیا در حوزه های مختلف سرمایه گذاری 
و  سفرا  تلاش  افزود:  فناوری  و  علمی  و 
ایران  اسلامی  جمهوری  نمایندگی های 
و  داخلی  سرمایه گذاران  ارتباط  تسهیل 
خارجی در راستای رسیدن به توسعه در 

کشور است.

روحانی در جمع سفرا و روسای نمایندگی های ایران در خارج از کشور:

ایران شریک مورد اعتماد جامعه بین المللی است

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران گفت: با توجه به رویکردی که مردم در انتخابات اخیر نشان 
دادند آقای عارف نامزد طبیعی اصلاح طلبان برای ریاست مجلس است. از او حمایت می کنیم 

و پروایی در این کار نداریم. 
علی شکوری راد در گفت و گو با ایرنا افزود: البته اصلاح امور کشور و بر آوردن مطالبات 
مردم خواسته اصلی این جریان سیاسی است. بنابراین تشکیل فراکسیون فراگیر امید با حداکثر 
گستردگی در مجلس اولویت نخست ماست. این فراکسیون خواهد بود که تصمیم می گیرد چه 
کسی را برای ریاست مجلس نامزد کند و به وی رای دهد.نماینده اسبق مجلس ادامه داد: اصلاح 
طلبان پروایی از بیان این موضوع که کاندیدای مطلوب آنها دکتر عارف است، ندارند. اما هم آقای 
عارف و هم آقای لاریجانی هر دو برآمده از لیست انتخاباتی امید و عضو این فراکسیون هستند و 
پیش از آنکه بخواهند با هم رقابت کنند باید با یکدیگر تعامل نمایند. دبیرکل حزب اتحاد ملت 
گفت: عارف کنونی نسبت به عارف سال 92 ارتقای بسیاری پیدا کرده است. ایشان در سال 92 
از انتخابات کناره گیری کرد و عملا اجازه داد آقای روحانی رئیس جمهور شود. طی این 3 سال 
پس از انتخابات، ایشان رویکرد و عملکردی از خود نشان داده که روز به روز بر اعتماد اصلاح 
طلبان افزوده است. وی در پاسخ به سوالی درباره رقابت عارف و لاریجانی برای ریاست مجلس 
گفت: گفتگو و تعامل این دو با یکدیگر می تواند امنیت روانی خوبی را در جامعه ایجاد کند. البته 

همانطور که گفتم مخالف رقابت آنها نیستم و ممکن است در نهایت این رقابت صورت بگیرد 
ولی در مقدمه این رقابت حتما باید تعامل وجود داشته باشد تا به تقابل نیانجامد. همه چیز در 
انتخاب رئیس مجلس خلاصه نمی شود و زمینه های تعامل و همکاری بسیار است. شکوری راد 
در پاسخ به این سوال که آیا ریاست احتمالی عارف موجب این نمی شود که لاریجانی در موضع 
اپوزیسیون اصلاح طلبان و حامیان دولت در مجلس قرار گیرد گفت: پتانسیل اپوزیسیون شدن 
آقای لاریجانی را زیاد نمی بینم. آقای لاریجانی می خواهد اپوزیسیون چه کسی شود؟ آیا می 
خواهد اپوزیسون دولت شود در حالیکه هم اکنون بسیاری از دولتی ها در حال تلاش برای رییس 
مجلس شدن آقای لاریجانی هستند؟دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران گفت: به نظر من خواسته 
یا ناخواسته حلقه های وصلی بین جریانهای مختلف سیاسی کشور در حال شکل گرفتن است 
که می تواند مانع رادیکالیزه و دوقطبی شدن جامعه شود. این روند می تواند مثبت باشد و اگر 
لاریجانی و عارف رقابتی منطقی بر سر ریاست مجلس داشته باشند هیچ یک بعد از پایان رقابت، 
تغییر مشی نخواهند داد. وی در عین حال اظهار داشت: گفتگو و پیوند لاریجانی با افراطیون بیش 
از آنکه منجر به رفتن لاریجانی به سمت آنان باشد موجب مهار رفتار افراطی آنها در قبال دولت 
خواهد شد و نباید نگران آن بود. افراطیون اگر بخواهند به مشی افراطی خود ادامه بدهند اساسا 

قابلیت ائتلاف با هیچ جریان غیر افراطی را نخواهند داشت.

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران: 

عارف گزینه اصلاح طلبان برای ریاست مجلس است 

جلال خوش چهره



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,550,000یک مثقال طلا

1,050,400یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,260,000سکه بهار آزاد ی

10,270,000سکه امامی

5,320,000نیم سکه

2,870,000ربع  سکه

1,930,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 31,000,000 پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 35,400,000 پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 32,800,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 57,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,100,000 سایپا 

SE 141 18,000,000 سایپا 

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 39,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 53,000,000 تیگو 

مالیات خانه های خالی 
در فریب چراغ های روشن 

مالیات خانه های خالی که قرار است پس از راه اندازی سامانه لحاظ شود، به احتمال زیاد 
با اقدامات فریبکارانه ای همچون روشن کردن چراغ ها و کشیدن پرده ها گرفتار خواهد شد. 

به گزارش ایسنا، قرار بود از ابتدای سال 1395 بر اساس "اصلاحیه طرح مالیات های 
مستقیم" خانه های خالی مشمول مالیات شوند که البته هنوز سامانه آن راه اندازی نشده 
است. با این وجود کارشناسان معتقدند برای مالکانی که قصد اجاره یا فروش واحد مسکونی 

خود را ندارند فرار از مالیات کار سختی نیست. 
مالکان ممکن است با کشیدن پرده، چیدن اثاث و روشن نگه داشتن چراغ خانه برای 
چرخش کنتور، اداره مالیات را گول بزنند که این خانه خالی نیست و به نظر می رسد راه هکار 

جدی برای مقابله با این اقدامات احتمالی وجود ندارد. 
رییس اتحادیه مشاوران املاک در این باره به ایسنا می گوید: به نظر من با جرایم مالیاتی 
و حرکات تعزیراتی نمی توان توازن بین عرضه و تقاضا را در مسکن برقرار کرد. کسی که 
می خواهد خانه را خالی نگه دارد یک پرده می زند، چراغ خانه را روشن نگه می دارد و می گوید 
کنتور کار کرده است و افرادی در این خانه زندگی می کنند و خانه را به کسی اجاره نمی دهد. 
لذا ما باید فرهنگ تولید مسکن را آن قدر بالا ببریم که مردم از نگه داشتن خانه خالی 
احساس ضرر کنند.  حسام عقبایی افزود: موافق مالیات بر خانه های خالی هستم اما اجرای 
آن باید به عنوان آخرین راهکار باشد. در امور حقوقی می گویند مجازات باید آخرین راهکار 
باشد. اولین راهکار پیشگیری است. در حوزه اقتصاد نیز تقریبا همین است و مجازات باید به 
عنوان آخرین راهکار مطرح شود.  اما یکی از دلایلی که دولت را به اخذ مالیات از خانه های 
خالی مجبور کرد، وجود 1.7 میلیون واحد مسکونی خالی در کشور است که باید وارد بازار 
مصرف شود؛ چرا که با وجود حجم خانه های خالی، تعداد زیادی افراد بی خانه در کشور وجود 
دارد.  البته اخذ مالیات از خانه های مسکونی نوساز چندان به مزاج انبوه سازان خوش نیامده 
است؛ چرا که معتقدند واحدهای آنها در شرایط رکود سه ساله بخش مسکن به فروش نرفته 
و سرمایه های آنها خوابیده است. لذا اخذ مالیات از این خانه ها اجحاف در حق تولیدکنندگان 
مسکن محسوب می شود. با وجود همه ی مخالفت ها دولت در سال گذشته "اصلاحیه قانون 
مالیات های مستقیم" را تصویب کرد که بر اساس آن باید مالیات خانه های خالی اخذ شود 
و هم اکنون منتظر راه اندازی سامانه مربوطه است.  معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی در این خصوص گفته است: اجرای مالیات بر خانه های خالی نیاز به یک سامانه ای 
دارد که ما در حال طراحی این سامانه هستیم که به زودی آماده می شود.  حامد مظاهریان 
با بیان اینکه در قانون آمده که در سال اول از خانه هایی که خالی هستند، مالیات دریافت 
نشود، افزود: پس از اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی در سال اول وصولی از این منبع 
نداریم تا زمانیکه بیش از یکسال از خالی بودن واحد گذشته باشد.  وی با اشاره به اینکه تعیین 
مالیات بر عهده سازمان امور مالیاتی است، گفت: وزارت راه و شهرسازی فقط سامانه مربوط 
به اطلاعات املاک را طراحی می کند و تمامی اطلاعات مربوط به املاک در این سامانه به 
ثبت می رسد.  به گفته ی مظاهریان، این سامانه با سامانه های دیگر دستگاه ها هم افزایی دارد 
و به سامانه ملی املاک و اسکان کشور تبدیل می شود تا تمامی اطلاعات املاک بر روی آن 
به ثبت برسد به همین دلیل طوری طراحی می شود که با دیگر سامانه ها ارتباط داشته باشد. 

لازم  مالی  منابع  بانک ها  معتقدند  کارشناسان  از  بسیاری   
از محل سپرده های  ازدواج  افزایش سقف وام 1۰ میلیونی  برای 
قرض الحسنه  مردم را دارند و نباید از نبودن منابع مالی لازم گلایه 
کنند. با این همه بسیاری از آنها افزایش سه برابری سقف وام ازدواج 
و  اقتصادی  ناخوشایند  تبعات  نمی دانند چون  را عملی منطقی 

اجتماعی را برای چنین پرداخت هایی به جوانان متصورند. 
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس نهم در واپسین هفته های 
کاری خود، افزایش سقف وام ازدواج از سه به 1۰ میلیون تومان 
را تصویب کردند و شورای نگهبان هم آن را تائید کرد.موضوعی که 

چندان خوشایند مدیران شبکه های بانکی نبود. 
ازدواج  افزایش سقف وام  بیان می کردند که موافق  البته آن ها 
هستند ولی رقم مناسب افزایش مبلغ وام را تا پنج میلیون تومان 
برآورد می کنند و معتقدند که چون بانک ها منابع مالی کافی برای 
افزایش 1۰ میلیونی وام ازدواج را ندارند، در نتیجه اجرای چنین 
قانونی منجر به آن خواهد شد که ناگزیر بخشی از متقاضیان وام 

ازدواج از دریافت آن جا بمانند. 
بسیاری از کارشناسان اقتصادی هم نظری مشابه با مدیران شبکه  
بانکی داشته و معتقد بودند که نباید شبکه  بانکی را مجبور به انجام 
کاری کرد، چون اگر بانک ها طبق گفته  خودشان منابع مالی لازم 
را برای پرداخت 1۰ میلیونی وام ازدواج نداشته باشند، طبیعتا این 
وضعیت منجر به آن خواهد شد که عدالت برقرار نشده و عده ای 
از دریافت وام جا بمانند. این در حالی است که با توجه به کارمزد 
پایین وام ازدواج زمینه  شکل گیری رانت هم در برخی بانک ها فراهم 

می شود. 
علاوه بر این، برخی کارشناسان هم معتقدند اعطای خط اعتباری 
برای زمان طولانی باعث افزایش پایه پولی و در نتیجه تورم شود، 
چون معمولا کمبود منابع در سیستم بانکی منجر به برداشت از 

منابع بانک مرکزی می شود. 
تبعات اجتماعی افزایش وام ازدواج

با این همه اظهارات شبکه  بانکی درباره  اینکه منابع مالی محدودی 
برای افزایش سقف وام ازدواج دارد، از میان کارشناسان هم مدافعان 

زیادی ندارد. 
بلکه بیشتر کارشناسان، برای مخالفت با افزایش سقف وام ازدواج به 
تبعات اجتماعی نامناسب آن اشاره می کنند که یکی از این تبعات؛ 

شکل گیری ازدواج صوری است. 
به طور کلی در هر دوره ای که سقف وام ازدواج افزایش یافته، 

یکی از تاثیرات نگران کننده ای که افزایش مبلغ این وام داشته، 
شکل گیری بعضا ازدواج های صوری در میان جوانانی بوده است 
که قصد ازدواج نداشته ولی به دلیل نیازمندی به مبلغ وام ازدواج 
تصمیم به ازدواج صوری گرفته اند. این موضوع در سال 1387 هم 
که وام ازدواج به سه میلیون تومان افزایش یافت، مورد توجه قرار 
گرفت. با این همه با توجه به بالا بودن نرخ تورم در ایران، در این 
هشت سال سه میلیون تومانی که در سال 1387 به عنوان وام 
ازدواج اعطا می شده است کم ارزش شده و دیگر برای برخی جوانان 

اغوا کننده نیست. 
حمیدرضا اشرف زاده، اقتصاددان هم معتقد است در شرایط کنونی 
اقتصاد کشور، افزایش سقف وام ازدواج تا 1۰ میلیون تومان بار دیگر 
زمینه ساز شکل گیری ازدواج های صوری خواهد بود و با توجه به 
کارمزد پایین وام ازدواج، عده ای از جوانان ممکن است برای دریافت 

این وام تن به ازدواج های صوری دهند. 
برخی تحلیل گران علاوه بر ازدواج صوری، اعطای وام 1۰ میلیون 

تومانی به جوانان برای ازدواج را بستری برای گرایش بیشتر جوانان 
به تجملات می دانند و معتقدند که افزایش مداوم سقف این وام 
با مبالغ بالا منجر به آن خواهد شد که جوانان مبالغ بیشتری را 
برای ازدواج خود هزینه کنند و این روند ممکن است همچنان ادامه 

داشته باشد. 
دانشگاه  اقتصاد  اولیایی عضو هیئت علمی دانشکده  اسماعیل 
اصفهان در این زمینه معتقد است که اکنون هزینه ازدواج نسبت به 
دهه  هفتاد و حتی هشتاد رشد بسیاری کرده است و این هزینه ها 
باید کنترل شود. در واقع نباید طوری شود که پرداخت 1۰ میلیونی 

وام ازدواج، به سمت پرداخت های 15 و 2۰ میلیونی هم برود. 
بدهکار شدن جوانان به سیستم بانکی هم از موارد قابل تاملی 
است که بسیاری از کارشناسان آن را مورد توجه قرار داده و معتقدند 
که نباید با افزایش محسوس سقف وام ازدواج طوری برنامه ریزی 
شود که جوانان ابتدای زندگی خود را با بدهکاری به شبکه ی بانکی 

آغاز کنند. 

فارغ از همه  نقدهای بیشتر اجتماعی که به افزایش سقف وام 
ازدواج شده است، برخی کارشناسان هم با نظر بسیج دانشجویی 
ازدواج  وام  افزایش سقف  طراحان  از  که  و صنعت  علم  دانشگاه 
هستند، موافق و معتقدند که منابع قرض الحسنه شبکه  بانکی امکان 
پرداخت وام ازدواج 1۰ میلیون تومانی به جوانان را دارد و مجموعه 
منابعی که بانک ها در اختیار وام ازدواج قرار گرفته داده اند در مقیاس 
با منابعی که در اختیار وام دهی به مدیران و کارمندان بانک های 

خود قرار می دهند، چندان قابل توجه نیست. 
برخی کارشناسان با استناد به سخنان میرمحمد صادقی، مدیر کل 
اعتبارات بانک مرکزی در برنامه  پایش آذر ماه سال گذشته، معتقدند 
بانک ها تا 3۰ درصد از منابع قرض الحسنه ی مردم را که با نیت خیر 
و تحت تاثیر تبلیغات بانکی برای صرف در امور خیر مانند ازدواج در 
بانک سپرده گذاری کرده اند، به مدیران و کارکنان خود وام داده اند؟ 
و بانک ها اجازه نداشته اند از منابع قرض الحسنه ی مردم به مدیران و 

کارکنان خود امتیازات دهند. 
بنابراین نظام بانکی می بایست میزانی که از سپرده قرض الحسنه 
مردم در محل اصلی و قانونی خود به مصرف نرسانده را به محل 
الحسنه  قرض  تسهیلات  اعطای  جهت  و  برگرداند  خود  اصلی 

جایگزین کند. 
از نگاه کارشناسان به طور کلی در نحوه ی مصرف سپرده های 
قرض الحسنه در بانک ها، شبهه وجود دارد و حتی بانک ها متهم 
هستند که از منابع قرض الحسنه برای پرداخت های دیگری استفاده 
می کنند وگرنه طبق آمارها میزان درخواست کنندگان وام ازدواج، 
با احتساب نفری 1۰ میلیون تومان با منابع قرض الحسنه که بانک ها 

می توانند در اختیار متقاضیان وام ازدواج دهند، هم خوانی دارد. 
حیدر مستخدمین حسینی، اقتصاد دان در این زمینه معتقد است 
که جای این شبهه وجود دارد که بانک ها از محل منابع قرض الحسنه 
برای پرداخت تسهیلاتی که با نرخ های بالا پرداخت می شود استفاده 
می کند که اگر چنین چیزی واقعیت داشته باشد، اقدام این بانک ها 
تخلف خواهد بود و این اقدام توسط بانک مرکزی و دستگاه قضایی 

قابل پیگیری است. 
او همچنین گفته است که قانون هرگز تکلیف نکرده است که 
بانک ها از محل سپرده های بلندمدت و کوتاه مدت خود این وام ها را 
پرداخت کنند، بنابراین بانک ها می توانند وام دهی را تا زمانی ادامه 
دهند که منابع لازم را در اختیار دارند و مخالفت آن ها با اجرای این 

قانون منطقی نیست. 

پرداخت وام 1۰میلیونی ازدواج از نگاه کارشناسان بررسی شد 

از ازدواج صوری تا بدهکاری جوانان به شبکه بانکی 

 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به ظرفیت های 
به وجود آمده پس از اجرایی شدن برجام برای مشارکت  
کرد:  اظهار  خارجی  سرمایه گذاران  با  ایرانی  طرف های 
مشارکت و ارتقای توانایی های داخلی، بخشی از اولویت های 
اصلی این حوزه هستند که بر مبنای ارتقای توان داخلی 
اهمیت زیادی دارد؛ از این رو باید در این شرایط مونتاژ را 

فراموش کنیم. 
به گزارش ایسنا، محمدرضا نعمت زاده دیروز - یکشنبه 
- در نمایشگاه بین المللی حمل ونقل ریلی اظهار کرد: ریل 
جزو اولویت هایی است که با توجه به کاهش قابل توجه در 
آلایندگی و همچنین صرفه جویی در مصرف سوخت به 
عنوان یکی از اصلی ترین حوزه ها چه در داخل کشور و چه در 
عرصه بین المللی شناخته می شود. خوشبختانه در ایران نیز 

با توجه به رویکرد مثبت دولت یازدهم نسبت به این نوع از 
حمل ونقل، اتفاقات مثبتی در این حوزه رخ داده که امیدواریم 
با توجه به پیگیری های صورت گرفته این روند در آینده نیز 
ادامه پیدا کند. طرح هایی مانند اتصال ریلی به کشورهای 
همسایه و البته طرح هایی مانند اتصال بندر چابهار به خطوط 

ریلی بخشی از این فعالیت های مهم به حساب می آید. 
وی با اشاره به رویکرد اقتصاد درون زا و برون نگر در اقتصاد 
مقاومتی عنوان کرد: در چارچوب اقتصاد درون زا باید مسائلی 
همچون استفاده حداکثری از توان داخلی در دستور کار قرار 
گیرد و در حوزه برونگرایی نیز باید اتصال اقتصاد کشور به 
فضای به وجود آمده پس از لغو تحریم ها چه در بازارهای 
علمی و چه در حوزه صنعتی و تجاری در دستور کار قرار 

گیرد. 

با  مشارکت  اولویت  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
سرمایه گذاران خارجی و انتقال تکنولوژی به داخل را یکی از 
اصلی ترین اولویت های کشور پس از لغو تحریم ها عنوان کرد و 
افزود: همانطور که سابقه چند ماه گذشته در عقد قرار داد های 
مشارکتی با طرف های خارجی نشان از یک بستر مثبت در 
این حوزه دارد، ما می توانیم در حوزه سرمایه گذاری برای 

تولید قطعات نیز از این قابلیت استفاده کنیم. 
نعمت زاده با اشاره به آغاز به کار خط تولید ریل ملی در 
اصفهان تاکید کرد: این اتفاق یک ظرفیت بسیار بزرگ برای 
تولید ریل در کشور به وجود آورده است، تا جایی که می توان 
به ظرفیت بیش از 5۰۰ هزار تن ریل داخلی در سال فکر کرد 
و همچنین می توان بخش قابل توجهی از نیازهای داخلی 

کشور را پوشش داد. 
نعمت زاده پیش بینی کرد که اولین تولیدات ریل ملی کشور 

ظرف چند ماه آینده تحویل داده شود. 
وی ادامه داد: همچنین در حوزه تولید واگن نیز اقدامات 
مثبتی صورت گرفته که در این راستا می توان به ظرفیت 
تولید 22 هزار واگن باری اشاره کرد که در آینده نزدیک 
می تواند به 5۰ هزار واگن افزایش پیدا کند. همچنین در 
حوزه واگن های مسافرتی نیز ظرفیت 22۰۰ واگنی به 4۰۰۰ 

خواهد رسید. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین از ظرفیت بسیار 
بالای واگن سازان داخلی برای ورود به عرصه واگن سازی 
می توان  حوزه  این  در  کرد:  اظهار  و  اشاره  مترو  خطوط 
پیش بینی کرد که در سال های آینده به حدود 2۰۰۰ تا 
4۰۰۰ واگن جدید احتیاج باشد که می توان بخش قابل 
توجهی از آن را از طریق توان داخلی پشتیبانی کرد. ما با 
واردات واگن و محصولات نهایی مخالفیم اما اعتقاد داریم 
انتقال  و  خارجی ها  با  مشارکت  برای  مناسبی  ظرفیت 
تکنولوژی وجود دارد. در طول ماه های گذشته شرکت ایدرو 
در چند مذاکره به عقد قرار دادهایی با شرکای چینی و کره ای 

رسیده که این تنها می تواند یک شروع قابل توجه باشد. 

 رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: فرصت بررسی لایحه برنامه ششم توسعه را در مجلس 
نهم نداریم زیرا رسیدگی به این لایحه حداقل دو هفته زمان نیاز دارد اما ما فقط سه جلسه در 

هفته جاری و یک و نیم جلسه در هفته آینده فرصت داریم. 
به گزارش ایرنا، علی لاریجانی در جلسه علنی دیروز مجلس این مطلب را در پاسخ به تذکر 
غلامرضا مصباحی مقدم رئیس کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه کشور عنوان کرد.غلامرضا 
مصباحی مقدم در تذکری با استناد به ماده 184 آیین نامه داخلی مجلس اظهارداشت: برنامه 
ششم توسعه تا 15 اردیبهشت ماه در کمیسیون تلفیق برنامه بررسی شد و مجلس می توانست 
از 15تا 26 اردیبهشت ماه این لایحه را مورد بررسی قرار دهد ولی هیات رییسه به سوگند خود 
عمل نکرد و آن را در دستور کار قرار نداد. وی افزود: در این راستا بهانه جویی هایی انجام شد و 

بیان کردند که فرصت کافی برای بررسی لایحه برنامه ششم توسعه نیست.
نماینده مردم تهران در مجلس ادامه داد: این در حالی است که زمانی برنامه ششم توسعه در 
کمیسیون تلفیق بررسی می شد دولت یا نمایندگان هیچ گونه تقاضای مسکوت ماندن این 
لایحه را مطرح نکردند. مصباحی مقدم خاطرنشان کرد: اعضای کمیسیون برنامه ششم توسعه 
در تعطیلات به مجلس می آمدند و هر روز هشت ساعت برای بررسی لایحه برنامه وقت می 

گذاشتند. 
نماینده دولت اگر مخالف بود در جلسه بیان می کرد.وی یادآور شد: شاهد بودیم محمدباقر 
نوبخت رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور به این کمیسیون می آمد و از لایحه دولت 
حمایت می کرد. رییس مجلس نیز به مصباحی مقدم پاسخ داد که ما مشکلی برای بررسی لایحه 

برنامه ششم توسعه در این مجلس نداریم و آن را در دستور قرار می دهیم. 
لاریجانی ادامه داد: آقای مصباحی مقدم شما که آیین نامه را می خوانید کمی آن طرف تر 
بندهای دیگر آیین نامه را هم بخوانید من پیش از این برای شما مفصل توضیح دادم هم اکنون 
برخی مواد لایحه بودجه 95 مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفته و به مجلس بازگشته است.

وی افزود: همچنین لایحه تنظیم برخی از احکام برنامه های توسعه کشور در دستور کار مجلس 
است ما با اینها باید دچه کنیم، نمی توانیم آنها را تصویب نکنیم. رییس مجلس تصریح کرد: اگر 

لایحه برنامه ششم توسعه را پنجم اردیبهشت برای بررسی به جلسه علنی تحویل می دادیم ما 
زمان کافی برای بررسی آن داشتیم ولی شما آن را 15 اردیبهشت ارایه دادید.

لاریجانی خاطرنشان کرد: ما در هفته جاری تنها سه جلسه و در هفته آینده یک و نیم جلسه 
داریم که مطمئنا نمی رسیم برنامه ششم توسعه را در این مدت بررسی کنیم. وی همچنین 
گفت: بررسی لایحه برنامه ششم توسعه در مجلس حداقل دو هفته وقت می برد پیش از آن ما 
بررسی مواد بودجه و احکام دائمی توسعه را نیز در دستور داریم که ابتدا باید آنان را بررسی کنیم. 
وی ادامه داد: ما این موضوعات را در هیات رییسه به بحث گذاشتیم و به این نتیجه رسیدیم که 
در چند روز باقی مانده از مجلس نهم طرح ها و لوایح نیمه تمام یا اعاده شده از شورای نگهبان 

را بررسی کنیم. 

 رییس اتاق بازرگانی،  صنایع،  معادن و کشاورزی ایران گفت: 
اسلامی  دارد مجلس دهم شورای  انتظار  بخش خصوصی 
سیاسی نباشد بلکه مجلسی اقتصادی باشد و به جای این که 

حمایتی بیاندیشد اقتصاد رقابتی را مدنظر قرار دهد. 
به گزارش ایرنا، محسن جلال پور روز گذشته در دوازدهمین 
و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  نمایندگان  هیات  نشست 
کشاورزی ایران افزود: اقتصاد باید رقابتی و آزاد شود و اگر 
بخواهیم اقتصاد حمایتی را ادامه دهیم، به اقتصادی پایدار 
اتفاق  نمی رسیم و عاقبت کشور به مانند آنچه در ونزوئلا 
نمایندگان مجلس دهم درخواست  از  افتاد، می انجامد.وی 
کرد به قوانین بالادستی توجهی ویژه کنند و در اجرای آن 
نظارت لازم را داشته باشند.جلال پور افزود: مجلس دهم به 
جای این که به فکر تصویب قوانین جدید باشد باید به این 
نکته بیاندیشد که چگونه قوانین مزاحم کنونی را از سر راه 
فعالیت های اقتصادی بردارد.وی بازنگری در قوانین موجود که 
نقشی اساسی در اقتصاد دارند و نظارت بر اجرای آن را مورد 
تاکید قرار داد و افزود: باید اقتصاد مقاومتی محور همه مصوبات 

مجلس در این دوره قرار گیرد. رییس اتاق ایران تاکید کرد، 
رفع مشکلات بانکی به دور از تصمیمات فوری و غیرکارشناسی 
مورد تاکید بخش خصوصی است که باید در این زمینه اقدام 
هایی ریشه دار در دستور کار قرار گیرد.وی همچنین بر استقلال 
بانک مرکزی تاکید کرد و به مهم ترین مواردی که باید توسط 
دادستان کل کشور مورد توجه قرار گیرد، پرداخت.جلال پور 
در رابطه با احقاق حقوق مردم در حوزه های مختلف از جمله 
مسایل زیست محیطی و آسیب هایی که از ناحیه فرار مغزها بر 
بدنه اقتصادی و اجتماعی کشور وارد می شود، گفت: رسیدگی 
به وضعیت محیط کسب و کار، رویدادهای ناشی از قواعد زاید 
و اقدامات ناحق برخی از بانک ها در حوزه جرایم، موضوع هایی 
است که بخش خصوصی درخواست دارد از سوی دادستان 
کل کشور مورد پیگیری قرار گیرد. رییس اتاق بازرگانی ایران 
ادامه داد: فساد حاکم بر بدنه اقتصادی، چالش مهم دیگری 
است که باید مورد توجه قرار گیرد؛ همچنین تداوم رکود، 
آورده است.  به وجود  را  تنهایی معضلات متعددی  به  خود 
جلال پور ادامه داد: در حال حاضر اقتصاد ایران با چهار مانع 

جدی از جمله ناکارآمدی، سیاستگذاری های بلندمدت، آثار 
سیاست های اعمال شده در دوران وفور درآمدهای نفتی، آثار 
موقت تحریم ها و کاهش بی سابقه درآمدهای نفتی مواجه است.

به گفته وی، کمبود تقاضا به تداوم رکود در بازار مربوط بوده و 
طبق آنچه دیده می شود در سه سال آینده زمینه برای تحریک 
داخلی،  کالاهای  در  رقابت  قدرت  نبود  ندارد.  وجود  تقاضا 
بالابودن قیمت تمام شده محصولات به دلیل تورم  و کاهش 
ارزش پول ملی در گذشته عرصه را برای ورود کالاهای خارجی 
فراهم کرده است. وی در مورد وضعیت نرخ ارز از شورای پول 
و اعتبار درخواست کرد به جای دخالت مستقیم در این بازار از 
طریق سیاستگذاری های کارآمد و صحیح زمینه را برای تعیین 
غیردستوری نرخ ارز فراهم کند.جلالپور همچنین به کمبود 
نقدینگی در فعالیت های اقتصادی اشاره کرد و گفت: مسئولان 
می توانند از طریق حل چالش های بانکی ایجاد بازار بدهی، 
تامین مالی خارجی از طریق فاینانس و جذب سرمایه گذاری 
خارجی و استفاده از ظرفیت های خالی ، راه حل های مناسبی را 

برای رفع بحران نقدینگی در دستور کار قرار دهند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت: 

باید مونتاژکاری را فراموش کنیم 

علی لاریجانی:

فرصت بررسی لایحه برنامه ششم توسعه را در مجلس نهم نداریم 

رییس اتاق ایران: 

مجلس دهم، مجلسی اقتصادی و رقابتی باشد 

گزارش تحولات تجاری گمرکی 

چرا باید واردات کالاهای واسطه ای
 افزایش یابد؟

موسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی اعلام کرد: تمرکز سیاست گذاران 
برای کاهش رکود و اعمال سیاست های انبساطی پولی در راستای تحریک تقاضا، به بهبود 
وضعیت بخش تولید کمک خواهد کرد و از این ناحیه، انتظار می رود واردات کالاهای واسطه 

ای افزایش یابد.
به گزارش خبرآنلاین، موسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی به ریاست 
مسعود نیلی، در تحلیل تحولات تجاری گمرکی کشور مربوط به فصل سود سال 1394 
آورده است؛ تداوم افت قیمت نفت، کاهش قیمت جهانی کالاها، تقویت ارزش دلار در مقابل 
سایر ارزها، اختلال در جریان سرمایه و کندی  رشد اقتصادهای نوظهور، وقایع اصلی اقتصاد 
جهانی در فصل آخر سال 2۰15 بودند. در نتیجه این شرایط، بانک جهانی پیش بینی خود را 
از رشد اقتصادی جهانی از 2.6 درصد به 2.4 درصد کاهش داده است. ارزش تجارت جهانی 
که از زمستان سال 2۰14 روند نزولی به خود گرفته بود، در سال 2۰15 به دلیل کاهش 
سطح قیمت های جهانی و کاهش رشد اقتصادی چین با سرعت بیشتری افت کرد و رشد 
منفی دو رقمی را برای هر چهار فصل به ثبت رساند که این نرخ برای فصل چهارم سال 

2۰15 معادل 11.2 درصد بوده است.
رشد صادرات

براساس گزارش موسسه آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی، ارزش صادرات در فصل 
سوم سال 1394 نسبت به مدت مشابه سال قبل 11.6 درصد رشد داشته است. رشد ارزش 
صادرات در این فصل، با وجود رشد منفی ماه های مهر و آذر، و به دلیل رشد 58.8 درصدی 
ماه آبان اتفاق افتاده است. با وجود رشد مثبت ارزش کل صادرات در این فصل، صادرات 
هر سه گروه اصلی کالاهای سنتی و کشاورزی؛ کلوخه های کانی فلزی و همچنین کالاهای 

صنعتی از رشد منفی برخوردار شده اند.
رشد منفی کالاهای سنتی و کشاورزی در این فصل بیشتر به دلیل کاهش حجم صادرات 
این کالاها و رشد منفی کلوخه های کانی فلزی و کالاهای صنعتی به دلیل افت قیمت جهانی 
آنها روی داده است. در این فصل، پلیمرها از کلرید وینیل و الفین؛ محصولات تخت نورد شده؛ 
روغن های نفت؛ و الکل بیشترین تاثیر مثبت را در رشد ارزش صادرات داشته اند. در مقابل، 
هیدروکربن های گازی؛ آجیل تازه یا خشک؛ پلیمرها از اتیلن؛ و سنگ آهن و کنسانتره دارای 

بیشترین تاثیر منفی در رشد ارزش صادرات این دوره بوده اند.
کاهش واردات

ارزش واردات که از ابتدای سال 1394 در حال کاهش است، در فصل سوم این سال نیز با 
رشد منفی 26.3 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل، همچنان به روند نزولی خود ادامه 
داده است. بخش مهمی از کاهش ارزش واردات در این فصل به دلیل تداوم کاهش قیمت 
جهانی کالاها است، اما رشد منفی حدود 11 درصدی ارزش حقیقی واردات موید تداوم 

محدودیت طرف تقاضا و تاثیر کاهنده آن بر واردات در این فصل است.
علاوه بر این، افزایش نرخ ارز نیز اگرچه ممکن است از دلایل افت واردات در این فصل 
باشد، اما به دلیل دامنه محدود این افزایش، نمی توان نسبت به تاثیر معنادار آن اطمینان 
داشت. بررسی واردات از دیدگاه نوع کاربرد نیز بیانگر آن است که در این فصل، واردات 
مصرفی، واسطه ای و سرمایه ای تقریبا به طور هماهنگ از رشد منفی قابل توجه برخوردار 

بوده اند.
در این فصل، برخی از انواع محصولات تخت نورد شده؛ سویا؛ روغن نخل؛ ساکارز؛ و رب 
کاکائو بیشترین تاثیر مثبت و در مقابل، گندم؛ کنجاله سویا؛ خودروهای سواری و سایر وسایل 

نقلیه موتوری؛ و برنج بیشترین تاثیر منفی را در رشد واردات داشته اند.
شاخص قیمت دلاری صادرات و واردات

در فصل سوم سال 1394، تحت تاثیر تداوم کاهش قیمت نفت و کاهش قیمت جهانی 
کالاهای پایه، شاخص قیمت دلاری صادرات، نسبت به دوره مشابه سال قبل، با رشد منفی 
16.9 درصد و شاخص قیمت دلاری واردات با رشد منفی حدود 17.2 درصدی مواجه 
شده اند. رشد منفی شاخص قیمت واردات ضمن اینکه توضیح دهنده بخش مهمی از کاهش 
ارزش واردات در این فصل است، به طور موثر به روند کاهشی نرخ تورم قیمت مصرف کننده 

و به ویژه قیمت تولیدکننده نیز کمک کرده است.
چشم انداز فصول آتی

موسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی در این گزارش تصریح کرده است: 
بر اساس پیش بینی های موجود، می توان انتظار داشت که در صورت ادامه کاهش قیمت های 
جهانی، همچنان اثر منفی از ناحیه این قیمت ها بر رشد صادرات ادامه داشته باشد. از دیدگاه 
شرایط پسابرجام، هزینه مبادله در تجارت خارجی کشور به دلیل افزایش قدرت چانه زنی، 
کاهش تعداد واسطه ها و امکان واردات و صادرات به طور مستقیم، کاهش دفعات تبدیل ارز 
و کاهش هزینه خدمات تجاری کاهش خواهد یافت. کاهش هزینه مبادله در فصول بعد، 
علاوه بر این که به عاملی برای رشد اقتصادی تبدیل خواهد شد، تاثیر کاهنده تورم وارداتی 

را بر نرخ تورم تقویت خواهد کرد.
در شرایط پسابرجام، دلیلی برای تعویق بیشتر تقاضا وجود نخواهد داشت و تقاضای انباشته 
سال های قبل، خصوصا برای واردات کالاهای مصرفی و سرمایه ای، به عامل اصلی افزایش 
واردات تبدیل خواهد شد. همچنین، قراردادهای سرمایه گذاری مشترك نیز، در صورت قرار 

گرفتن در فاز اجرایی، عاملی برای افزایش ورود کالاهای سرمایه ای خواهد بود.
علاوه بر این، تمرکز سیاست گذاران برای کاهش رکود و اعمال سیاست های انبساطی پولی 
در راستای تحریک تقاضا، به بهبود وضعیت بخش تولید کمک خواهد کرد و از این ناحیه، 

انتظار می رود واردات کالاهای واسطه ای نیز افزایش یابد.

دوشنبه -بیست وهفتم اردیبهشت 1395 - سال نوزدهم - شماره 4002



ورزشی دوشنبه -بیست وهفتم اردیبهشت 1395 - سال نوزدهم - شماره 444002

 افتخاری دیگر برای کاراته قم

 مجید عبدالحسینی سرمربی تیم ملی کاراته 
چین شد

قهرمان خوش نام و پرافتخار کاراته استان قم بعد از سال ها تجربه مربیگری تیم های ملی 
و باشگاهی کشورمان هدایت تیم ملی کاراته چین را پذیرفت. 

 بر پایه این گزارش ، این چهره موفق، خوش نام و پرافتخار کاراته استان قم مجید 
عبدالحسینی است که در دهه های 7۰ و 8۰ از میادین مختلف داخلی و برون مرزی برای 
کاراته استان قم و کشورمان مدال ها و موفقیت های زیادی کسب کرده و اکنون در عرصه 
مربیگری فعالیت می کند.ستاره اسبق کاراته استان قم و ایران بعد از سال ها افتخارآفرینی 
در این رشته و تجربه سرمربیگری در تیم های ملی و باشگاه های کشورمان اکنون در 
آستانه رقابت های کاراته قهرمانی شرق آسیا در سال 2۰16 هدایت یکی از کشورهای 
شرق آسیا یعنی تیم ملی کاراته چین را بر عهده گرفته است.مجید عبدالحسینی قهرمان 
پر افتخار ورزش قم است و فدراسیون کاراته کشور چین با دعوت رسمی از وی که سابقه 
کاپیتانی و مربیگری تیم ملی کاراته کشورمان را در کارنامه دارد، مسئولیت هدایت تیم 
ملی کاراته چین را در رقابت های شرق آسیا را به عبدالحسینی سپرد.این در حالی است 
که مسابقات کاراته قهرمانی شرق آسیا کمتر از یک ماه دیگر به میزبانی کشور چین تایپه 
برگزار می شود و کاراته کاهایی از کشورهای شرق قاره کهن در تلاش برای کسب عناوین 
برتر اوزان مختلف برابر یکدیگر به روی تاتامی خواهند رفت.مجید عبدالحسینی که دارنده 
چندین مدال رنگارنگ طلا، نقره و برنز از مسابقات قهرمانی کاراته آسیا و رقابت با ستارگان 
جهان است، در کارنامه مربیگری خود تیم های ملی کاراته ایران، الشباب کویت، استقلال 
تهران و دانشگاه آزاد اسلامی را هدایت و با این تیم ها موفقیت های متعددی کسب کرده 
است.این مربی جوان و با دانش کاراته کشورمان به عنوان سرمربی تیم ملی کاراته چین در 
حالی آماده حضور در پیکارهای قهرمانی شرق آسیا می شود که یکی از خوش رنگ ترین 
مدال های وی به رنگ طلا در سال 1997 از مسابقات کاراته ستارگان جهان در کشور 
ایتالیا به دست آمد.این کاراته کای مطرح، موفق و شاخص استان قم در دهه های 7۰ و 8۰ 
همچنین یک نشان برنز قهرمانی کاراته جهان را در کارنامه دارد و از رقابت های آسیایی 
نیز مجموعا هشت مدال کسب کرده که در بین این تعداد مدال دو طلا، سه نقره و سه 
برنز به چشم می خورد.مجید عبدالحسینی به عنوان یکی از رکوردداران کسب مدال های 
برون مرزی از این رشته، همچنین تنها قهرمان طلایی کاراته ایران در سن 35 سالگی در 
مسابقات کاراته قهرمانی آسیا و دیگر رقابت های ملی است  و در اولین و آخرین حضور 
خود در رقابت های قهرمانی آسیا به دو مدال طلا دست پیدا کرده است و از این نظر در 
کاراته ایران دارای رکورد محسوب می شود.گفتنی است که مجید عبدالحسینی یکی 
از کاراته های درخشان و پرافتخار نسل طلایی این رشته در دهه 137۰ تا اواسط دهه 
138۰ است که زیر نظر مربی نام آشنای کاراته استان قم یعنی غلامرضا دباغیان در کنار 
دیگر ستاره های این رشته همچون مهدی جعفری، سعید آشتیان، مهدی عموزاده و 
علیرضا کتیرایی، سال ها برای کاراته کشور افتخارآفرینی کردند و کاراته ایران را به رقیبی 

سرسخت برای دیگر کشورهای جهان تبدیل کرده بودند.

معاون توسعه امور ورزش استان قم خبر داد:

 پشتیبانی کامل از ورزشکاران قم در راه کسب 
سهمیه تیم های ملی

 معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم از پشتیبانی کامل از 
ورزشکاران قم در راه کسب سهمیه تیم های ملی خبر داد. 

روح الله رمضانی ، اظهار کرد: قم در تک تک رشته های ورزشی فعال خود دارای 
ورزشکاران با استعداد و نخبه  است و ما در کنار برنامه ریزی مناسبی که برای بروز و ظهور 
این استعدادها انجام می دهیم، نقش حمایتی خود را نیز ایفا خواهیم کرد تا رونق ورزش 

در قم بیشتر شود.
وی اضافه کرد: ورزش قم در هر دو بخش تیمی و انفرادی قابلیت های بسیار زیادی دارد، 
هم در میادین داخلی و هم در عرصه های برون مرزی اعم از مسابقات بین المللی، آسیایی، 
جهانی، جام جهانی، المپیک، پارالمپیک، بازی های آسیایی و پاراآسیایی ورزشکاران ما 
افتخارآفرین هستند. معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم ادامه 
داد: ما به عنوان متولی ورزش در ارتباط نزدیک با هیأت های ورزشی برای رشد و توسعه 
ورزش برنامه ریزی می کنیم، به امر آموزش توجه جدی داریم و از قهرمانان و ملی پوشان 
ورزش قم نیز تا جایی که امکان داشته باشد حمایت می کنیم و امیدواریم تاثیرات این 
اقدامات را به زودی در مسابقات مختلف برون مرزی شاهد باشیم. وی تصریح کرد: در 
واقع حرف اصلی ما این است که برنامه ریزی توسط هیأت های ورزشی و پیگیری از سوی 
اداره کل ورزش و جوانان استان قم باشد، زیرا ورزش قم آنقدر ظرفیت و توانمندی دارد که 
با استان های بزرگ و کلانشهرها به رقابت بپردازد.رمضانی با تشریح سیاست های اداره کل 
ورزش و جوانان استان قم در خصوص نگاه حمایتی از هیأت های ورزشی به ویژه آنهایی که 
دارای اولویت و قهرمانان مدال آور از مسابقات آسیایی و جهانی هستند، ابراز کرد: برنامه ریزی 
مدون و دقیق توسط مسئولین هیأت های عضو ستاد بازی های آسیایی، المپیک و پارالمپیک 
و پیگیری کارشناسانه موضوعات مربوطه توسط این اداره کل از ملزومات افزایش موفقیت  
ورزش قم در مدال آوری به شمار می روند.وی بر لزوم اجرای برنامه های استعدادیابی توسط 
هیأت های ورزشی قم تاکید کرد و افزود: استعدادیابی و توجه خاص به آن یکی از اصول 
رشد و توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای است، ضمن اینکه هیأت ها پیگیر کسب امتیاز 
میزبانی مسابقات کشوری باشند زیرا هم تبادل تجربیات به خوبی صورت می گیرد و هم 
اینکه توانمندی ورزشکاران ما به نمایش در آمده و به خصوص ملی پوشان ما در تیم های ملی 
بیشتر می شود.معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم از هیأت های 
ورزشی قم خواستار برنامه ریزی برای برگزاری لیگ های ورزشی در سطح قم شد و افزود: 
برگزاری لیگ های ورزشی در سطح استان از جمله شاخص های ارزیابی هیأت های ورزشی 
است، ضمن اینکه رشد کمی و کیفی و زمینه پویایی ورزش قم را فراهم می کند.وی با اشاره 
به هیأت های ورزشی دارای شانس کسب سهمیه بازی های آسیایی و المپیک آینده، بیان 
کرد: کشتی، کاراته، دو و میدانی، ووشو، ورزش های جانبازان و معلولین، تکواندو و تیراندازی 

در ستاد بازی های المپیک و بازی های آسیایی مد نظر این اداره کل قرار دارند.

دبیر هیأت دو و میدانی استان قم خبر داد:

 2 مدال مسابقات آسیایی در انتظار دو و میدانی قم
 دبیر هیأت دو و میدانی استان قم از بخت بالای این رشته برای کسب دو مدال از 

مسابقات دو و میدانی 2۰16 قهرمانی جوانان آسیا خبر داد. 
محمدرضا اسحاقی ، اظهار کرد: رقابت های دو و میدانی قهرمانی رده سنی جوانان آسیا 
با حضور برترین دو و میدانی کشورمان در جدال با رقبای آسیایی خود در دهه دوم خرداد 
ماه در مواد و رشته های مختلف به انجام خواهد رسید.وی ادامه داد: میزبانی این دوره از 
پیکارهای دو و میدانی قهرمانی جوانان آسیا را کشور ویتنام در شرق آسیا بر عهده دارد و با 
توجه به اینکه قطعا چهره های شاخصی از کشورهای مختلف قاره کهن به ویژه کشورهای 
شرق به این مسابقات می آیند، بهترین های دو و میدانی ایران مشغول آماده سازی خود 
هستند.دبیر هیأت دو و میدانی استان قم اضافه کرد: با توجه به نتایجی که در رقابت های دو 
و میدانی قهرمانی جوانان کشور در سال های 1394 و 1395 رقم خورد و همچنین ارزیابی 
دقیقی که فدراسیون دو و میدانی از عملکرد ورزشکاران این رشته در میادین مختلف یک 
سال اخیر دارد، ما یک نماینده در تیم اعزامی کشورمان به این رقابت ها داریم.وی ادامه 
داد: البته در ترکیب تیم که قرار است به عنوان تیم ملی دو و میدانی رده سنی جوانان 
ایران راهی پیکارهای 2۰16 قهرمانی دو و میدانی جوانان آسیا شود، علی رضایی رئیس 
هیأت دو و میدانی استان قم مسئولیت سرمربیگری تیم ملی کشورمان را بر عهده دارد.

اسحاقی عنوان کرد: محمدرضا فریدی نیز به عنوان یک قهرمان بی رقیب و دونده ای بسیار 
خوش آتیه نماینده دو و میدانی استان قم در ترکیب تیم اعزامی کشورمان به این رقابت ها 
محسوب می شود و در دو رشته یعنی 4۰۰ متر و 4۰۰ متر امدادی برای کسب مدال تلاش 
خواهد کرد.وی ابراز کرد: با توجه به اینکه فریدی در دو رشته مجوز حضور در مسابقات 
قهرمانی آسیا را به دست آورده ما شانس کسب دو مدال را برای ورزش قم از این مسابقات 
داریم، ضمن اینکه در صورت صلاحدید کادر فنی تیم ملی و امکان، فریدی ممکن است 
در 2۰۰ متر نیز به میدان برود.دبیر هیأت دو و میدانی استان قم تصریح کرد: محمدرضا 
فریدی در رقابت های سال جاری قهرمانی جوانان کشور بسیار خوب عمل کرد و در مجموع 
امیدواریم با حضور یک نماینده در پیکارهای قهرمانی جوانان آسیا دو مدال آسیایی سهم 
ورزش قم و خانواده پرتلاش دو و میدانی قم باشد.وی در ادامه با اشاره به رکوردگیری کادر 
فنی تیم ملی دو و میدانی جوانان از برخی ملی پوشان، تصریح کرد: رکوردگیری از جوانان 
دو و میدانی کار برای حضور در رقابت های 2۰16 قهرمانی جوانان آسیا به میزبانی مجموعه 
آفتاب انقلاب تهران برگزار شد.اسحاقی عنوان کرد: البته تعدادی از اعضای تیم ملی جوانان 
در این رکوردگیری شرکت کردند تا کادر فنی ارزیابی دقیقی از میزان آمادگی آنها به منظور 
کسب نتیجه دلخواه در پیکارهای قهرمانی جوانان آسیا داشته باشد اما محمدرضا فریدی 
برای این اعزام از قبل انتخاب شده است  و مسابقات قهرمانی جوانان آسیا از دهم تا هفدهم 

خرداد ماه در کشور ویتنام برگزار خواهد شد.

ضعف و قوت هایی که مظلومی در استقلال داشت

 عمل به وعده ابتدای فصل!

خیلی ها این روزها پرویز مظلومی را نقد می کنند، نقدهایی که برخی 
از آنها کاملا درست است، به عنوان مثال کوچینگ تیم و افت بدنی 
استقلال در دربی و در اواخر لیگ کاملا دیده می شد و در برخی تصمیم 
ها هم تردید و عدم خاصیت فرماندهی را می توانستید در صورت پرویز 
مظلومی ببینید. با این وجود اما همه انتقادها وارد نیست و به نظر 
می رسد باید مظلومی را همانگونه که هست نقد کرد نه بیشتر و نه 

کمتر.
وفای به عهد و کسب سهمیه

در دفاع از سرمربی بی دفاع این روزهای استقلال ابتدا باید نوشت، 
او پرویز مظلومی تنگستانی سرمربی کنونی استقلال در روزی که 
برنامه اش را به هیات مدیره برد اعلام کرد که برای سال اول او سهمیه 

آسیایی می گیرد.
...و تنگستانی استقلالی ها چنین هم کرد، او امروز سهمیه آسیایی 
گرفته که تراکتورسازی با یکی دوجین بازیکن و ذوب آهن با ثبات 

کامل مدیریتی و سپاهان با امکانات بی پایان نتوانستند آن را به دست 
بیاورند. اینکه هیات مدیره استقلال امروز زیرحرفشان در ابتدای فصلی 
که برنامه مظلومی را قبول کردند و او را برای سرمربیگری انتخاب 

کردند زده اند، ماجرای دیگری است.
بهتر از امیر قلعه نویی

در سوی دیگر ماجرا باید نگاهی کرد به جایگاه قبلی استقلال که با 
امیر قلعه نویی سال قبل ششم شد و سال قبل تر پنجم در لیگ برتر. 
استقلال اما با پرویز مظلومی در نهایت سوم شد. استقلال با امیر قلعه 
نویی دو دربی سال قبل را باخت اما با پرویز مظلومی یک باخت و یک 

مساوی از خود به جا گذاشت و سهمیه آسیا را هم گرفت.
ضعف های باشگاه

از نتایج که عبور کنیم می رسیم به اتفاقات درون استقلال. مظلومی 
البته در آخرین مصاحبه اش در لیگ برتر به مواردی اشاره کرد که 
بعدها بیشتر در مورد آنها خواهیم شنید، مواردی مثل قهر کرار، رفتن 

ریوالدو، مصدوم بودن شیحی و عدم جذب حتی یک بازیکن از لیست 
شش نفره نیم فصل.

پرویز مظلومی البته در این مسیر پراختلاف ترین هیات مدیره را هم 
داشت تا جایی که با وجود شانس قهرمانی در دو جام برخی اعضا حرف 

از برکناری وی می زدند.
مظلومی البته ادامه داد و هنوز هم می تواند قهرمان حذفی شود اما 
او با وجود فینالیست شدن تیمش در جام حذفی اجازه می دهد که 
دیگران همچنان حرف بزنند و این البته ضعف کاریزمای فرماندهی 

او را می رساند.
بدتر از امیر قلعه نویی

اگر مقایسه ای داشته باشید بین مظلومی و امیر قلعه نویی متوجه 
می شوید تسلیم شدنی که مظلومی امروز و در حالی که سهمیه گرفته  
به قول خودش وفا کرده و در فینال جام حذفی هم هست، نشان 
می دهد را امیر قلعه نویی بعد از ششم شدن در لیگ هم از خود نشان 

نمی داد. در واقع باید گفت مظلومی لایق این همه انتقاد فنی نیست اما 
مستحق انتقاد در بعد فرماندهی و سخنوری هست.

در نهایت اینکه اگر چه استقلال هم مجبور است روی ریل علم 
گرایی لیگ برتر حرکت کند و با مظلومی استراتژی کاملی ندارد اما 

نقدها و رفتار امروز هم با مظلومی منصفانه به نظر نمی رسد.
به خرمشهردست نزنید! 

شاید برگزاری نکردن فینال حذفی در خرمشهر به زعم عده ای کاری 
منطقی باشد ولی ظاهرا این عده برخی نکات را نادیده گرفته اند که 

خواهان برگزاری فینال جام حذفی در شهری دیگر هستند. 
به گزارش ایسنا، باشگاه ذوب آهن روز شنبه با ارسال نامه ای خطاب 
به مهدی تاج خواهان تعویق و تغییر مکان دیدار فینال جام حذفی شد. 
در این نامه سعید آذری ادعاهایی پیرامون مشکلات ورزشگاه خرمشهر 
مطرح کرد و مصرانه از تاج خواست تا مکان آن بازی تغییر یابد. در اینجا 
نمی خواهیم اظهارات مدیرعامل ذوب آهن را نقض کنیم یا بگوییم این 

اظهارات بدور از منطق است، بلکه صحبت چیز دیگری است. 
بیایم فرض بگیریم که ادعاهای سعید آذری در رابطه با ورزشگاه 
خرمشهر صحیح باشد ولی آیا نظر ناظر فدراسیون و مسئولان 
برگزاری این رقابت هم همین است؟ نکته بعدی در این میان این 
است که حتی اگر وضعیت ورزشگاه خرمشهر در حد عالی نباشد، آیا 
برگزار نکردن رقابت در آن شهر و خلف وعده کردن در این زمینه، 
می تواند مشکل آنجا را حل کند؟ به عبارت بهتر چرا اینگونه نمی بینیم 
که با برگزاری بازی در خرمشهر، کاستی های ورزشگاه و مشکلات 
آن برای فینال بعدی حذفی که قرار است در آن شهر برگزار شود، 

مرتفع می شود. 
سومین نکته مطرح در این میان، بحث برنامه ریزی است. مشخصا 
فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ از سال گذشته برای برگزاری رقابت  
فینال جام حذفی در خرمشهر برنامه ریزی کره و هماهنگی های لازم 
را با مسئولان آن شهر و استان خوزستان داشته اند. بهتر نیست اجازه 
دهیم تا بر اساس برنامه قبلی کار پیش برود؟ به عبارت بهتر آن چیزی 
که به زعم کارشناسان باعث پیشرفت فوتبال در سال های اخیر شده، 
برنامه ریزی سازمان لیگ بوده است و نباید این برنامه ریزی را با مشکل 
روبه رو کرد. همچنین اگر قائل به گسترش فوتبال در ایران بزرگ 
هستیم، باید به برگزاری مصاف هایی این چنین در اقصی نقاط ایران 
به ویژه در شهرهایی که اهمیت فراوانی برای ایران داشته اند، تن دهیم. 
خرمشهر، مظهر مقاومت مردم ایران در هشت سال دفاع تحمیلی بود 
و برگزاری یک فینال حذفی در این شهر، به لحاظ بار روانی می تواند به 
این شهر کمک زیادی کند. نباید فراموش کرد که اساساً جام حذفی 
جهت گرامی داشت شهدا و آزادسازی این شهر برگزار شده و نام این 
جام هم "آزادسازی خرمشهر" است و برگزاری فینال حذفی در این 

شهر به عنوان یک سنت باید از جایی آغاز شود. 

سخنگوی ستاد ملی مبارزه با دوپینگ  خبرداد: 

لیگ پاک فوتبال در فصل پانزدهم 
سخنگوی ستاد ملی مبارزه با دوپینگ از انجام 332 تست از فو تبا ل، فوتسال و جام حذفی 
در پایان لیگ برتر فصل 95 - 94 خبر داد و گفت: با توجه به افزایش تعداد نمونه گیری های 
فو تبا ل از ابتدای سال 2۰16 تاکنون فو تبا ل یکی از رشته ها ی بی خطر از نظر ابتلا به دوپینگ 

بوده است. 
دکتر رامین طباطبایی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به این که از ابتدای سال 2۰16 تاکنون 
5۰۰ نمونه تست از تمام رشته ها ی ورزشی توسط ستاد ملی مبارزه با دوپینگ گرفته شده 
است، اظها ر کرد: از این تعداد نمونه های گرفته شده توسط افسران ستاد ملی مبارزه با 
دوپینگ 332 نمونه مربوط به فو تبا ل و بقیه نمونه ها متعلق به سایر رشته ها ی ورزشی بوده 
است به طوری که در پایان فصل 95 - 94 لیگ برتر فو تبا ل از 332 نمونه تست دوپینگ 
گرفته شده است 132 تست مربوط به لیگ برتر، 132 نمونه لیگ دسته یک، 16 نمونه 
لیگ دسته دو، هشت نمونه جام حذفی، 32 نمونه فوتسال، چهار نمونه فوتسال ساحلی و 
هشت نمونه مربوط به ر قا بت های خارج از مسابقات بوده است. در حقیقت در طول 3۰ هفته  
برگزاری لیگ برتر فو تبا ل، 33 هفته  تست گرفتیم که از بعضی تیم ها شاید در طول هفته  
بیش از یک بار نمونه گیری صورت گرفته است. بنا بر این امسال پرونده لیگ برتر فو تبا ل با 
انجام 332 نمونه تست دوپینگ در فصل 95 - 94 بسته شد که در جای خود آمار بسیار 

بالا و بی نظیری بود. 
وی با اشاره به این که امسال توزیع نمونه گیری ها در فو تبا ل هدفمند و هوشمندتر از لیگ 
برتر سال گذشته بود، خاطر  نشان کرد: عملکرد ستاد ملی مبارزه با دوپینگ در سال 2۰16 
در انجام نمونه گیری لیگ برتر فو تبا ل به نسبت سال 2۰15 خوب و راضی کننده بود. هر 
چند هنوز نتایج 4۰ تا 5۰ تست را هنوز دریافت نکردیم، اما به نسبت سال 2۰15 که چهار 
تست مثبت از فو تبا ل داشتیم در سال 2۰16 این آمار تا به الان صفر بوده و یکی از رشته ها ی 

کم خطر از نظر ابتلا به دوپینگ بوده است. 
طباطبایی در پایان خاطر  نشان کرد: با توجه به این که تاکنون موفق به کسب 44 سهمیه 
المپیک شدیم در فاصله سه ماه باقی  مانده به المپیک تمام تلاش ستاد ملی مبارزه با دوپینگ 
بر این است که با افزایش تعداد نمونه های هدفمند و هوشمند خود به ویژه  در رشته ها یی 
همچون کشتی، و ز نه بر د ار ی و تکواندو که امید زیادی برای کسب مدال در المپیک ریو داریم 
با خیال راحت و بدون دغدغه  تیم های خود را راهی ریو کنیم. البته تصمیم داریم با این تعداد 
نمونه هایی که از ورزشکاران اعزامی به المپیک توسط ستاد ملی مبارزه با دوپینگ گرفته 

می شود در المپیک ریو هیچ گونه نمونه مثبتی نداشته باشیم. 

رییس هیات فو تبا ل استان خوزستان:

 ادعای مهیا نبودن ورزشگاه خرمشهر
 بی اساس است 

رییس هیات فو تبا ل استان خوزستان ادعای مهیا نبودن ورزشگاه محل برگزاری فینال 
جام حذفی در خرمشهر را موضوعی بی اساس دانست. 

عبدالکاظم طالقانی در گفت و گو با ایسنا در  رابطه با شرایط ورزشگاه محل برگزاری فینال 
جام حذفی، اظها ر کرد: زمانی که این ورزشگاه برای مسابقه فینال انتخاب شد به دلیل 
یاد کردن از شهدا و در نظر گرفتن مسائل فرهنگی بود تا بدانیم هر چه داریم از شهدا 
و رزمندگانی است که برای ما جانفشانی کردند بنا بر این فینال جام حذفی قرار شد برای 

همیشه در خرمشهر برگزار شود. 
 وی ا دا مه  داد: این که عنوان می شود این ورزشگاه آماده نیست، حرف بی اساسی است. 
این مساله برعهده سازمان لیگ است که مسائلی این چنینی را تشخیص دهد. مسئولان 
این سازمان چند ماه قبل به صورت متعدد مراجعه کرده اند و بررسی های لازم را انجام 
داده اند و گفتند که 99 درصد از شرایط آماده است. یک درصد باقی  مانده نیز در مدتی که 
گذشت مد نظر قرار گرفت تا همه مسائل ورزشگاه از جمله مسائل اصلی و جانبی همچون 
چمن، نور، آبخوری و سرویس های بهداشتی آماده شود.  طالقانی در ادامه با بیان این که 
همه امکانات مورد نیاز در ورزشگاه فینال جام حذفی آماده است، گفت: برخی عنوان 
می کنند که در اطراف ورزشگاه سنگ و کلوخ وجود دارد، اما آیا این سنگ و کلوخ ها باعث 
ناامنی مردم شده است؟ نباید چنین صحبت هایی مطرح شود چرا که این حرف ها توهین 

به یک استان است.  
رییس هیات فو تبا ل استان خوزستان در مورد گنجایش ورزشگاه و نحوه بلیت فروشی 
دیدار فینال جام حذفی ، خاطر  نشان کرد: ما نمی توانیم بیشتر از پانزده هزار نفر را به 
ورزشگاه راه دهیم بنا بر این بلیت فروشی ها به صورت حضوری است و هنوز در استان 
خوزستان بلیت فروشی الکترونیکی نداریم.  وی همچنین در  رابطه با این که برخی علت 
ناامنی در برگزاری این بازی را با توجه به شرایط پیش آمده در دیدار استقلال اهواز و 
پر سپولیس تهران می دانند، تصریح کرد: در  رابطه با این بازی بزرگنمایی شد و چنین 

چیزی نبود. 
در خیلی از ورزشگاه های کشور این مسائل به وجود می آید. به طور مثال می توان به دیدار 
پر سپولیس - تراکتورسازی اشاره کرد که مواد محترقه به درون زمین پرتاب شد. به نظر من 

مطرح کردن چنین مسایلی باعث ناامنی می شود. 
 طالقانی افزود: بروید دیدار تیم های استقلال و ذوب آهن را ببینید. ما در این دیدار 5۰ 
هزار تماشاگر داشتیم و هیچ مشکلی به وجود نیامد. قطعا مسئولان برگزار کننده دیدار 
فینال جام حذفی نیز شرایط را در نظر گرفته اند و به تعداد کافی نیروهای لازم برای 

برگزاری هر چه بهتر این دیدار مدنظر قرار دارد. 

 مربی تیم فوتبال پرسپولیس می گوید نباید به خاطر ناکامی 
این تیم دروازه بانانش را سرزنش کرد. 

کریم باقری در گفت وگو با ایسنا درباره عملکرد پرسپولیس 
در لیگ پانزدهم صحبت کرد. باقری اعتقاد دارد پرسپولیس 
در طول فصل بازی های زیبا و تماشاگرپسندی را به نمایش 
گذاشته و حتی بهتر از تیم قهرمان عمل کرده است اما به 
خاطر تفاضل گل نتوانست قهرمان شود. مربی تیم فوتبال 
پرسپولیس همچنین اعتقاد دارد نباید به خاطر گل های زیادی 
که پرسپولیس دریافت کرده دروازه بان های این تیم را سرزنش 
کرد. او می گوید گاهی اوقات نمی شود آن چیزی که می خواهید 

رخ بدهد. 
در ادامه گفت وگوی باقری را با خبرنگار ایسنا می خوانیم. 

 ابتدا از دیدار پرسپولیس مقابل راه آهن شروع کنیم. 
علی رغم اینکه تیم تان در این دیدار به پیروزی رسید اما 
در نهایت هواداران با ناراحتی از ورزشگاه بیرون رفتند. 
نتوانستیم  اما  بودیم  میدان  پیروز  ما  شماست.  با  حق 
هواداران مان را خوشحال کنیم. در این دیدار فقط در 15 دقیقه 
آخر بازی پرسپولیس همیشگی بودیم و توانستیم روی دروازه 
حریف فشار بیاوریم. در اکثر دقایق بازی استرس زیادی در 
میان بازیکنان شکل گرفته بود و همین موضوع باعث شد ما 
نتوانیم در کل بازی عملکرد مطلوبی داشته باشیم. این قضیه 
هم کاملا طبیعی بود زیرا بازیکنان به نتایج سایر بازی ها هم فکر 
می کردند. با این حال معتقدم ما بازی خوبی مقابل راه آهن به 
نمایش گذاشتیم اما بدشانس بودیم که همه فرصت های ما به 

گل تبدیل نشد. 
در طول این بازی بازیکنان از نتایج سایر تیم ها مطلع 
بودند و شما نتایج سایر دیدارهای همزمان را به آن ها 

اطلاع می دادید؟ 
واقعیت این است که سیاست کلی ما این بود که مخصوصا 
بازیکنانی که در زمین بازی می کنند از نتایج دیدارهای همزمان 
به خصوص دیدار استقلال خوزستان و ذوب آهن اطلاعی 
نداشته باشند. این اتفاق حتی تا اواخر نیمه اول هم رخ داد 
و بازیکنان نمی دانستند که در سایر دیدارها چه نتایجی رقم 
خورده است اما وقتی نیمه دوم شروع شد و گل هایی در آن 
بازی ها به ثمر رسید هواداران نسبت به این گل ها واکنش 
نشان دادند و همین موضوع باعث شد بازیکنان هم از نتایج 
باخبر شوند. بهتر بود این اتفاق رخ نمی داد و آن ها بدون اینکه 
استرس داشته باشند بازی کنند. ما نمی توانستیم کاری کنیم 
که آن ها از این موضوع خبر نداشته باشند زیرا همان طور که 
گفتم واکنش هواداران باعث می شد بازیکنان از نتایج مطلع 
شوند. با این حال هرچه در توان داشتند گذاشتند تا بتوانیم 
گل های بیشتری به راه آهن بزنیم که این اتفاق رخ نداد و واقعا 

از این موضوع ناراحتیم. 
چطور  فصل  طول  در  را  پرسپولیس  عملکرد  شما 
ارزیابی می کنید. آیا به نظر شما پرسپولیس موفق عمل 

کرده است؟ 

با توجه به نتایجی که از ابتدای فصل به دست آمد خیلی ها 
فکر نمی کردند ما حتی بتوانیم به بالای جدول بیاییم اما 
دیدید که تا آخرین لحظه برای قهرمانی جنگیدیم و در آخر 
هم با تیم قهرمان هم امتیاز شدیم و فقط به خاطر تفاضل 
گل قهرمان نشدیم. من اعتقاد دارم نتایج خیلی خوبی در 
طول فصل گرفتیم و عملکرد فوق العاده ای داشتیم و همه از 
بازی های ما لذت می بردند. درست است که استقلال خوزستان 
به قهرمانی لیگ دست یافت اما ما حتی از آن ها هم زیباتر و 
تماشاگرپسندتر بازی می کردیم. واقعیت این است که به خاطر 
گل های خورده بیشتر نسبت به حریف نتوانستیم قهرمانی را 
به دست بیاوریم. من بر این باورم همیشه نمی شود هر چیزی 
که می خواهید را به دست بیاورید. گاهی اوقات هرچه تلاش 
می کنید آن چیزی که دوست دارید رخ نمی دهد. من قهرمانی 
استقلال خوزستان را به باشگاه، هواداران و مربی بادانشش 
عبدالله ویسی تبریک می گویم. آن ها یک فصل تلاش کردند و 

با شایستگی به قهرمانی رسیدند. 
در طول فصل پرسپولیس در پست دروازه بانی متزلزل 
مطمئنی  دروازه بان  شما  پست  این  در  و  شد  ظاهر 
نداشتید. فکر نمی کنید شاید همین موضوع باعث شد 

قهرمانی از دست شما خارج شود؟ 
باز  ابتدای فصل روی سوشا مکانی حساب ویژه ای  از  ما 
کرده بودیم. او در نیم فصل اول عملکرد خیلی خوبی داشت 
و شاید بتوان گفت از بهترین دروازه بانان ایران بود. اما پس از 
اینکه برایش مشکل شخصی پیش آمد کمی دچار تزلزل شد 
و نتوانست عملکرد نیم فصل نخستش را تکرار کند. بالاخره 
حواشی پیرامونش زیاد شده بود و تمرکز این بازیکن را گرفته 
بود. شاید اگر آن اتفاق ها برایش رخ نمی داد می توانست در نیم 
فصل دوم هم عملکرد خوبی داشته باشد و ما گل های کمتری 
دریافت می کردیم. البته در تعطیلات نیم فصل باشگاه لوبانف 
را جذب کرد تا با توجه به مشکلاتی که برای سوشا به وجود 
آمده بود در پست دروازه بانی دچار مشکل نشویم. لوبانف هم 
تمام تلاشش را برای موفقیت تیم انجام داد اما گاهی اوقات 
دروازه مان باز شد و دیگر نمی توانستیم کاری انجام دهیم. من 
فکر نمی کنم نباید به خاطر اینکه گل های زیادی خوردیم و 
قهرمانی از دست مان رفته دروازه بانان تیم را سرزنش کنیم. 
آن ها با تمام وجودشان برای موفقیت تیم تلاش کردند و همان 
طور که گفتم گاهی نمی شود آن چیزی که می خواهیم اتفاق 

بیفتد. 
در طول این فصل پرسپولیس از بازیکنان جوان زیادی 
استفاده کرد؛ بازیکنانی که شاید در ابتدای فصل نام و 
نشانی نداشتند اما الان هر کدام برای خودشان وزنه ای 

شده اند. نظر شما درباره این جوان گرایی چیست؟ 
از ابتدا هم برنامه باشگاه بر این بود که از جوانان بیشتر استفاده 
کنیم. جوانان خوبی در تیم ما حضور داشتند که در مقاطعی 
که نیاز بود به تیم کمک می کردند. شاید بعضی اوقات شرایط 
به گونه ای می شد که این جوانان نمی توانستند عملکرد مطلوبی 

داشته باشند و ضعیف ظاهر می شدند اما در خیلی از مواقع 
هم به تیم کمک کردند. مطمئنا این ها سرمایه های باشگاه 
پرسپولیس هستند و در آینده هم می توانند به فوتبال ایران 

کمک کنند. 
برانکو ایوانکوویچ و مدیریت باشگاه پرسپولیس الان 
صحبت از موفقیت در آسیا و حتی شاید قهرمانی در 
آسیا می کنند. به نظر شما پرسپولیس پتانسیل قهرمانی 

در آسیا دارد؟ 
همه چیز نیاز به برنامه ریزی درست و مدون دارد. در طول 
این فصل که آقای طاهری مدیریت باشگاه را بر عهده گرفت 
حتی کدورت هایی میان من و او شکل گرفت که همه آن ها 
با صحبت حل شد. به نظر من الان او و تیم مدیریتی اش در 
باشگاه جا افتاده و همه مسائل را به خوبی مدیریت کرده است. 
طاهری با عملکرد خوبش توانسته باشگاه را به یک ثبات مالی 
برساند که همین موضوع استرس را از کادر فنی و بازیکنان 
دور کرده است. درست است که آن ها نتوانستند مبالغ قرارداد 
بازیکنان را به صورت صددرصدی پرداخت کنند اما بخش 
زیادی از حق و حقوق بازیکنان و کادر فنی به موقع پرداخت 
شد که باید به خاطر این موضوع از مدیریت باشگاه تشکر کرد. 
به اعتقاد من موفقیت یک باشگاه به ثبات مدیریت و کادر فنی 
تیمش بستگی دارد. اگر تیم در بخش مدیریت ثبات داشته 
باشد این آرامش به کادر فنی و بازیکنان هم انتقال پیدا می کند 
و باعث می شود همه در راستای یک هدف گام بردارند. مطمئنا 
اگر برنامه ریزی درستی داشته باشیم می توانیم برای فصل آینده 

به قهرمانی در لیگ برتر و همین طور در آسیا فکر کنیم. 
مشکل  با  تیم تان  اوقات  گاهی  فصل  طول  در 
هواداران  مواقع  آن  در  شد.  روبه رو  نتیجه گیری 
پایان  در  آن ها حتی  تیم حمایت می کردند.  از  واقعا 
دیدار پرسپولیس مقابل راه آهن اعضای کادر فنی و 
بازیکنان را تشویق کردند. هواداران چقدر در موفقیت 

پرسپولیس نقش داشتند؟ 
آن ها پشتوانه باشگاه پرسپولیس هستند و به ما دلگرمی 
دادند. در مواقعی که تیم مشکل نتیجه گیری داشت، هواداران 
با تمام وجودشان تیم را تشویق می کردند و باعث دلگرمی ما 
شدند. من دست تک تک آن ها را می بوسم که به ورزشگاه 
آزادی آمدند تا قهرمانی پرسپولیس را ببینند. ناراحتم که 
نتوانستیم جام را به هواداران هدیه کنیم اما فکر می کنم آن ها 
هم معتقدند پرسپولیس در طول فصل موفق عمل کرده و همه 
از بازی های این تیم لذت برده اند. من قدردان همه حمایت های 

هواداران عزیزمان هستم. 
علی  جمله  از  هم  پیشکسوتان  هواداران،  کنار  در 
کریمی و احمدرضا عابدزاده حمایت های زیادی از این 
تیم کردند. حضور پیشکسوتان را در کنار پرسپولیس 

چطور ارزیابی می کنید؟ 
پیشکسوتان صاحبان واقعی باشگاه هستند. آن ها بوده اند که 
پرسپولیس را شکل داده اند و همین بازیکنان که الان بازی 
می کنند هم روزی پیشکسوت خواهند شد. مطمئنا حمایت 
پیشکسوتان به مجموعه باشگاه پرسپولیس دلگرمی می دهد. 
من دوست دارم در فصل آینده شرایط به گونه ای شود که همه 
این پیشکسوتان هر زمان که دوست دارند به تمرین تیم بیایند 
و در کنار ما باشند زیرا بازیکنان جوان ما نیاز دارند از تجربیات 
این بزرگان استفاده کنند. امیدوارم شرایط در فصل آینده به 
گونه ای باشد که از تجربیات این پیشکسوتان بیشتر در باشگاه 

استفاده شود. 
الان که فصل نقل و انتقالات شروع شده صحبت از 
لیست ورودی و خروجی تیم شما می شود. آیا تا به حال 
برانکو درباره بازیکنانی که قرار است جذب کنید یا از 

جمع تان جدا شوند با شما صحبت کرده است؟ 
بله ما چندین بار در این زمینه صحبت کرده ایم اما هنوز 
هیچ لیستی به طور قطع تهیه نشده که به باشگاه ارائه شود. 
اعضای کادر فنی باشگاه دائما بازیکنان مد نظر را آنالیز می کنند 
تا بتوانیم با استفاده از این بازیکنان سال آینده تیمی ببندیم که 
قدرتمند در لیگ ظاهر شود. بازیکنانی باید به پرسپولیس بیایند 

که از نظر فنی و اخلاقی بهترین باشند. 

باقری:

 نباید سوشا و لوبانف را سرزنش کنیم

 مدیر عامل باشگاه سایپا با اشاره به شرایط فعلی این باشگاه گفت: چهار گزینه برای هدایت تیم 
فوتبال سایپا مد نظر داریم که مجید جلالی هم یکی از گزینه هاست. 

رضا درویش ، در رابطه با آخرین وضعیت انتخاب مربی جدید باشگاه سایپا گفت: فعلا چهار 
گزینه داخلی را مد نظر داریم و در حال مذاکره با آن ها هستیم. باید دید که نظرات کدام یک از 

گزینه هایمان با باشگاه سایپا مطابقت دارد تا با آن ها به توافقات نهایی برسیم.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا مجید جلالی هم جزو گزینه های باشگاه سایپا است؟، 
خاطرنشان کرد: بله. مجید جلالی از مربیان خوب، اخلاق مدار و با سابقه فوتبال ایران است و او 

هم جزو گزینه های باشگاه سایپا برای هدایت این تیم در لیگ شانزدهم است.
مدیر عامل باشگاه سایپا در پاسخ به این پرسش که برنامه باشگاه برای تمدید قرارداد برخی 

بازیکنان شاخص این تیم مانند آندرانیک تیموریان چیست؟ تصریح کرد: ابتدا باید مربی استخدام 
شود تا برنامه هایش را برای جذب بازیکن به ما بدهد تا ما هم با نظر او قرارداد بازیکنان را تمدید 

و یا بازیکنی جذب کنیم.
درویش در رابطه با پیشنهادات باشگاه های مختلف برای جذب مهدی ترابی تصریح کرد: 
ترابی از بازیکنان جوان و خوب ماست. آیا پرسپولیس حاضر است به راحتی از بازیکنی مانند 
مهدی طاری بگذرد؟ ترابی یکی از بهترین بازیکنان ماست. البته همانطور که گفتم همه 
چیز بسته به نظر و نیاز مربی جدید است. وی در پایان تاکید کرد: در روز های آینده سعی 
می کنیم تکلیف انتخاب مربی را نهایی کنیم و بعد از این موضوع در رابطه با مسائل مختلف 

تصمیم گیری کنیم.

مدیر عامل سایپا خبر داد:

چهار مربی داخلی گزینه های هدایت سایپا



5علمی و سلامت

محققین آمریکایی روباتی را طراحی کرده اند که می تواند اشیاء ظریف را بدون آسیب 
رساندن به آنها جابجا کند. محققین دانشگاه »دیزنی« آمریکا دست روباتیکی را ساخته اند که 
با استفاده از سیستم جدید انتقال نیرو هیدرواستاتیک، لوله های هوا و هیدرولیک را با یکدیگر 
ترکیب می کند تا دقت و ظرافت ویژه ای را به دست روبات در هنگام لمس کردن اجسام سبک 
و ظریف انتقال دهد.به گفته محققین آمریکایی دست های روباتیک جدید می توانند یک تخم 
مرغ را بدون اینکه شکسته شود، بلند کنند. به کارگیری سیستم هیدرولیک می تواند منجر 
به کنترل دقیق در روبات شود. این فناوری جدید ترکیبی از سیستم هیدرولیک و بادی است.

در سیستم هیبریدی جدید، لوله هیدرولیک برای حرکت دادن مفصل دست روبات و لوله هوا 
برای برگردان دست استفاده می شود. در این شیوه جدید، روبات به یک موتور نیاز دارد و می 
توان آن را در هر قسمتی از روبات نصب کرد ضمن اینکه حرکت دست ها سریعتر و با ظرافت 
بیشتری انجام می گیرد و اصطکاک کمتری را نیز بوجود می آورد.قرار است نتیجه این تحقیق 
در کنفرانس »Robotics and Automation« که در ماه جاری میلادی در »استکهلم« سوئد 

برگزار می شود، ارائه شود.

راه حل یک شرکت خودروسازی برای آلایندگی موتورهای دیزلی

ساخت بازوی رباتیکی برای انجام اعمال جراحی با شبیه سازی دست انسان
تیمی از پژوهشگران افغان دانشگاه قم با شبیه سازی دست 
راست انسان بازوی رباتیکی را برای انجام اعمال جراحی و 
کاربرد برای دست مصنوعی طراحی کردند که از طریق 
پردازش تصاویر ماموریت های لازم را انجام می دهد، ضمن 
آن که در صورت مواجهه با اجسام داغ انگشتان خود را جمع 

می کند.
سکینه ناظری از محققان این طرح با بیان این که در این 
پروژه تحقیقاتی بازوی رباتیکی برای شبیه سازی حرکات 
دست انسان طراحی و ساخته شد، گفت: این ربات مشابه 
دست راست انسان با هدف انجام اعمال جراحی از راه دور 

و تقلید حرکات دست انسان طراحی و ساخته شده است.
وی ادامه داد: از این ربات می توان برای انجام ماموریت های 
خاص در محیط های صنعتی پرخطر، جا به جا کردن اجسام، 
استفاده به عنوان دست مصنوعی در افراد معلول و ربات انسان 
نما بهره برداری کرد. ناظری با تاکید بر این که در این پروژه 
بیشتر بر روی جنبه های مهندسی پزشکی این ربات مطالعه 
شد، خاطر نشان کرد: سالانه اعمال جراحی بسیاری انجام 
می شود که به دلیل نبود پزشک متخصص یا بیمار فوت 
می کند و یا توسط پزشکان غیر متخصص مورد جراحی قرار 
می گیرد. وی با تاکید بر این که در این راستا بازوی رباتیکی را 
طراحی کردیم که قادر است با پردازش تصویر، حرکات دست 
یک پزشک را تقلید کند، ادامه داد: این ربات با قرار گرفتن در 
اتاق عمل جراحی می تواند فرامینی که از طریق پزشکان از 
راه دور صادر می شود، دریافت کند و از طریق پردازش تصاویر 

ماموریت های مورد انتظار را انجام دهد.
محقق این طرح، با اشاره به کاربردهای این ربات برای بلند 

کردن اجسام برای افراد معلول، اظهار کرد: بسیاری از افراد از 
طرق مختلف چون جنگ و یا تصادفات جاده ای دست خود را 
از دست می دهند و این ربات می تواند جایگزین دست انسان 
شود. وی با تاکید بر این که کاربرد این ربات نیاز به توسعه 
فنی دارد، توضیح داد: حرکت این ربات برای افراد معلول باید 
از طریق سیگنال های مغزی صورت گیرد که در این پروژه از 

پردازش تصاویر بهره بردیم.
این دانشجوی رشته مهندسی برق دانشگاه قم با تاکید بر 
این که این ربات به عنوان دست ربات انسان نما قابل کاربرد 
است، یادآور شد: ربات انسان نما از طریق چشم کنترل 
می شود، از این رو دو دوربین در چشم آن قرار می گیرد و 
از این طریق ابعاد اجسام تشخیص داده می شود و بر اساس 
فرامینی که از سوی ربات ارسال می شود، این ربات ابعاد جسم 

را تشخیص می دهد و بر اساس آن انگشتان را باز می کند.
ناظری درجه آزادی این بازوی رباتیکی را 5 درجه آزادی 

ذکر کرد و یادآور شد: هدف نهایی این طرح تحقیقاتی 
رسیدن به درجه آزادی 11 درجه است که در این صورت 

بخش های آرنج و کتف حرکت خواهند داشت.
به گفته این محقق، رسیدن این دست رباتی به درجه 
آزادی 11 موجب شبیه سازی کامل بازوی رباتیکی خواهد 
شد. وی با تاکید بر این که در حال حاضر شبیه سازی این 
بازوی رباتیکی بیشتر بر روی انگشتان آن است، تصریح کرد: 
برای برداشته شدن بار از زمین توسط این بازوی رباتیکی لازم 

است حرکات آرنج و کتف آن تکمیل شود.
ناظری در عین حال با اشاره به قابلیت های این ربات، خاطر 
نشان کرد: این ربات مجهز به سنسورهای دما است؛ از این رو 
زمانی که داغی جسمی را احساس کند، انگشتان آن بسته 
خواهد شد.  به گفته وی، این پروژه تحقیقاتی با همکاری 
فاطمه قنبری، نجمه محمدی و راحله صداقت از دانشجویان 

افغان دانشگاه قم اجرایی شده است. 

ارزیابی سریع خسارت لرزه ای سازه ها
پژوهشگران دانشگاه امیرکبیر چارچوبی برای ارزیابی سریع خسارت لرزه ای قاب های 
خمشی فولادی عرضه کردند که تقریب مناسبی از نتایج حاصل از روش های دقیق و زمان 

بر ارائه می دهد.
 سید مهدی کیا، مجری طرح با اشاره به اهمیت برآورد میزان خسارات سازه ها در بلایای 
طبیعی، گفت: روش  موجود در این زمینه هر چند که روش  جامع و دقیقی به شمار می رود 
ولی کاربردی کردن آنها در برآورد میزان خسارات سازه ها هزینه بر است.وی هزینه بر بودن 
این چارچوب را نقطه ضعف آنها ذکر کرد و  ادامه داد: این امر سبب شده است که استفاده 
از این چارچوب برای جامعه مهندسی جذابیتی نداشته باشد.کیا، با تاکید بر ضرورت وجود 
سامانه هایی برای برآورد سریع خسارات ناشی از زلزله، یادآور شد: برای این منظور در قالب 
پایان نامه دکتری مطالعاتی را در این زمینه در دانشگاه صنعتی امیرکبیر اجرایی کردیم.وی 
بستر محاسباتی استفاده شده در این طرح را »قابلیت اطمینان مرتبه اول« دانست و خاطر 
نشان کرد: استفاده از توانمندی بالقوه این بستر محاسباتی به منظور ارزیابی سریع ریسک 
لرزه ای مستلزم وجود مدل های احتمالاتی برای بخش های مختلف فرایند ارزیابی خسارت 
لرزه ای است که متاسفانه خلاء ناشی از نبود این مدل ها بزرگترین مانع در تحقق تفکر اصلی 
حاکم بر این تحقیق یعنی استفاده از قابلیت اطمینان مرتبه اول جهت ارزیابی سریع خسارت 
لرزه ای شده است.وی اضافه کرد: از این رو تلاش های گسترده ای در راستای ارائه مدل های 
تقاضا و خسارت صورت گرفت و در نهایت از این سامانه برای ارزیابی خسارات ناشی از زلزله 
بر روی 3 سازه استفاده شد.این محقق با بیان این که این سازه ها 4، 5 و 7 طبقه بوده است، 
اضافه کرد: نتایج حاصله نشان داد که ارزیابی های انجام شده با روش پیشنهاد شده در دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر به خوبی با نتایج حاصل از روش دقیق  در دنباله توزیع ) جایی که احتمال 
وقوع پایین ولی پیامدها و خسارت بسیار زیاد بوده لذا برای تصمیم گیری نقاط بسیار مهمی 
محسوب می شوند( همخوانی دارد.کیا، با تاکید بر این که از این سامانه قبل از وقوع زلزله برای 
ارزیابی سازه ها استفاده می شود، افزود: بر اساس آیین نامه لرزه ای سازه ها ، انتظار می رود که 
سازه هایی ساخته شوند که در برابر زلزله های شدید فروریزش نداشته باشند اما در خصوص 
میزان خسارتی که ممکن است سازه تحت تاثیر زلزله هایی با شدت کمتر از آنچه که موجب 

فروریزش می شود، تجربه کنند، هیچ اطلاعاتی در اختیار ما قرار نمی دهد.
وی با تاکید بر اینکه این رویکر در آیین نامه های لرزه ای قادر به پاسخگویی سوالات سرمایه 
گذاران و شرکت های بیمه در خصوص وضعیت خرابی سازه ها در برابر زلزله نیست، اظهار 
کرد: در بسیاری از کشورها از جمله آمریکا اقساط بیمه سازه ها بر مبنای نتایج حاصل از 
تحلیل ریسک لرزه ای تعیین می شود. کیا خاطر نشان کرد: با ارائه این روش در کنار آیین 
نامه های طراحی لرزه ای علاوه بر این که امکان وقوع فروریزش را می توان به حداقل رساند،  
امکان ارزیابی خسارت لرزه ای قاب های خمشی فولادی  را برای جامعه مهندسین فراهم 

می کند

حمل یک تخم مرغ با دستهای روباتیکی جدید

قرار است یک شرکت اروپایی خودرو ساز با ارتقاء نرم 
افزار نصب شده بر روی اتومبیل های خود به اصلاح سیستم 

آلایندگی موتورهای دیزلی 3 لیتری بپردازد.
لیتری شرکت  از رسوایی خودروهای دیزلی سه  بعد   
فولکس واگن در آمریکا که دارای آلایندگی بالایی بودند 
این بار شرکت فولکس واگن با دادن راه حلی تازه به دنبال 
برون رفت از این بحران و تصاحب مجدد بازار آمریکا است.

بر اساس اعلام منابع آگاه قرار است که شرکت فولکس 
واگن با ارتقاء نرم افزاری ویژه در خودروهای خود به مقامات 
آمریکایی اطمینان دهد که به اصلاح آلایندگی خودروهای 

خود پرداخته است.
گفته می شود با به کارگیری یک مبدل کاتالیزور جدید و 
بهره بردن از یک نرم افزار ارتقاء یافته مشکل آلایندگی بالا 
حدود 85 هزار دستگاه خودروی آئودی، پورشه و فولکس 

واگن در آمریکا بر طرف شود.

البته مذاکرات میان شرکت فولکس واگن و رگولاتورهای 
آمریکایی در جریان است.  

همچنین شرکت فولکس واگن تا ماه آینده میلادی راجع 
به توافق اولیه در خصوص اصلاح یا بازار خرید خودروهای 

مجهز به موتورهای دیزلی دولیتری مهلت دارد.
وجود آلایندگی بالا در 11 میلیون خودروی برندهای 
فولکس واگن، آئودی و پورشه که دارای موتورهای 2 و 3 
لیتری هستند به اعتبار این شرکتهای خودرو سازی لطمه 

جدی وارد کرده است.
بر همین اساس شرکت فولکس واگن در سپتامبر سال 
گذشته میلادی صریحا به این نکته اشاره کرد که در بیش از 
11 میلیون خودروی دیزلی این شرکت نرم افزاری را نصب 
کرده بود که میزان اکسید نیتروژن را کمتر از میزان واقعی 

نشان می دهد.
در واقع عملکرد این نرم افزار به این گونه بود که در زمان 

انجام آزمایش، سیستم کنترل آلایندگی را فعال و در زمان 
رانندگی آنها را از کار می انداخت تا میزان آلایندگی را کمتر 

از حد طبیعی خود نشان دهد.

 آنچه در این مطلب می خوانید تنها بخشی از اطلاعات راجع 
به ترکیبات سمی، خطرناک و مضر پیرامون زندگی ماست که 
متاسفانه بر حسب عادات نادرست اکتسابی، کمتر به آن توجه 
نموده و یا به خاطر مشغله های زندگی امروز گاهی اجتناب از 
آن ناممکن به نظر می آید ولی با توجه به افزایش میزان سرطان 
و بیماری های ضعب العلاج دیگر در این سال ها، نقش تغذیه 
و توجه به آن در پیشگیری از این بیماری ها بیشتر مورد توجه 
قرار گرفته است.امید است با رعایت هر چه بیشتر این موارد، 
بتوانیم در پرتو غذاهای پاک و سالم، زندگی توأم با سلامتی 

داشته و به کمالات انسانی و رضای الهی نائل شویم.
 سرخ کردن:  با سرخ کردن دمایی بالاتر از 15۰ درجه 
سانتیگراد به وجود می آید که باعث می شود بخش عمده ای از 
املاح معدنی، ویتامین ها و آنزیم های مهم و مفید غذایی از بین 
برود. غذاها در اثر سرخ کردن، دیر هضم شده، سیستم گوارش 
بدن را مختل و آن را خسته و فرسوده می کند.توصیه می شود 
به جای آن از کباب، بخارپز یا آب پز کردن غذاها استفاده شود. 
در مطالعه ای که در سال 1385 در استان گلستان صورت 
گرفت، مشاهده شد که در کسانی که بیشتر غذاهای خود را 
به صورت سرخ کرده مصرف می کنند، احتمال ابتلا به سرطان 

روده بزرگ و مقعد بیشتر است.
 نوشیدنی های صنعتی:  این نوشیدنی ها باعث پوسیدگی 
دندان ها، چاقی، سوء تغذیه، سنگ کلیه، چین و چروک 
پوست، پوکی استخوان، بیماری های کبدی، دیابت، آلرژی، 
کاهش حافظه، بیماری های قلبی عروقی و ... می شود.  علاوه 
بر رنگ ها، اسانس ها، شیرین کننده های مصنوعی و مواد ناسالم 
دیگر به کار رفته در آبمیوه ها و نوشیدنی های صنعتی، بسیاری 
از آنها در بطری های پلاستیکی هستند که این بطری ها دارای 
ماده ای به نام بیسفنول A هستند. این ماده مختل کننده 
عملکرد غدد درون ریز است که ممکن است بر روی عملکرد 
تیروئید در انسان، به خصوص در جنین اثر داشته باشد. این 
ماده همچنین ممکن است نیمه عمر T4 سرم را از طریق 
فعال نمودن آنزیم های کبدی کاهش دهد. این ماده بایستی 
از رژیم غذایی حذف شود. امروزه استفاده از نوشیدنی های 
انرژی زا در بین مردم به خصوص جوانان و نوجوانان بسیار 
متداول شده است. تحقیقات نشان می دهند که در ترکیب 
برخی از این نوشابه ها، کافئین با مقادیر بالا و عصاره گیاه گوارانا 
وجود دارد که اعتیادآور است. کافئین به سرعت بعد از مصرف 
نوشیدنی جذب شده و به بافت های بدن می رسد. کافئین 
با مقادیری که در این نوشابه ها موجود است، می تواند باعث 
ایجاد علایمی از قبیل تهوع و تپش قلب در فرد مصرف کننده 
شود که بیماران قلبی یا دارای سابقه تشنج در معرض خطر 
بیشتری قرار دارند. مصرف زیاد نوشابه های انرژی زا موجب 
تهوع، اسهال و استفراغ، نفخ، دل درد، بی خوابی، ناراحتی های 
معده و تحریک پذیری می شود. این نوشابه ها با مقادیر بالای 
انرژی معمولا حاوی سطح بالایی از مواد قندی می باشند و 
می توانند باعث بروز چاقی، پوسیدگی دندان و عوارض دیگر 
شوند.توصیه می شود به جای نوشیدنی های صنعتی از انواع 
شیرهای گیاهی مانند شیر بادام، شیر گردو، شیر پسته، شیر 
فندق، شیر خرما و غیره یا از انواع شربت های طبیعی نظیر 
شربت عسل یا آب لیمو ترش تازه، شربت عسل با عرق بهار 
نارنج، شربت شاه توت، شربت توت فرنگی، انواع دم کرده های 

گیاهی سنتی و ... استفاده شود.
 بستنی و فالوده صنعتی:  یخ موجود در بستنی، فالوده، 
یخمک، نوشمک و غیره می تواند باعث دیسک کمر، ضعیف 
شدن اعصاب رحم، سقط جنین، نازایی، ضعف سیستم مغزی 
نخاعی و غیره شود. کربوکسی متیل سلولز موجود در بستنی 

که در کارخانه های صنعتی به عنوان حجم دهنده و تغلیظ 
کننده، به جای پودر ثعلب به کار می رود، می تواند باعث 
بیماری صرع، دردهای شدید ناحیه لگن به خصوص درد 
دوران عادت ماهیانه و ... شود.توصیه می شود به جای آنها از 

فالوه و بستنی های سنتی استفاده شود.
 آب یخ:  نوشیدن آب یخ، تغییر ناگهانی در دمای بدن و 
معده ایجاد کرده باعث غلیظ شدن شیر معده، از دست رفتن 
املاح موجود در خون و عدم تعادل سدیم و پتاسیم در بدن 
شده که می تواند منجر به صدمه به سیستم عصبی و کبد و 

کلیه شود.
طب سنتی، یخ را سودازا دانسته. حتی اگر درون آب ذوب 
شود باعث بسیاری از بیماری های سوداوی می شود. توصیه 
می شود به جای آن از آب خنک به همراه یک عدد لیموترش 
تازه استفاده شود. برای اخنک کردن آب می توان از یخچال 
یا آب سردکن های دو جداره که در فضای داخلی آن یخ قرار 

می گیرد )یخ با آب تماس ندارد( استفاده کرد.
 مرغ ماشینی:  استفاده از مرغ ماشینی به چند علت توصیه 

نمی شود:
 1- مرغ های ماشینی در فضای سربسته زندگی کرده و 
به دلیل محرومیت از نور آفتاب و بیداری مداوم )45 تا 5۰ 
روز( اسید لاکتیک فراوان در بدن آنها ذخیره می شود که در 
نتیجه استفاده از این مرغ ها، اسید لاکتیک بدن بالا رفته و 
باعث مسمومیت می شود. یعنی آنزیم لاکتات دهیدروژناز 
)LDH( در افرادی که مرتب مرغ مصرف می کنند بالا رفته و 
حالت هایی چون افسردگی، ترس، اضطراب و دیدن کابوس را 
موجب می شود.  2- مرغ ها با تزریق هورمون رشد، به سرعت 
رشد کاذب پیدا کرده و فرایند رشد طبیعی خود را طی 
نمی کنند که این باعث کاهش ارزش غذایی آنها می شود.  3- 
استفاده از هورمون های استروژن و تستوسترون در مواد تغذیه 
ای حیوانات، می تواند باعث بلوغ زودرس در انسان شود. هر چه 
سن بلوغ و یائسگی پایین باشد، میزان ابتلا به سرطان افزایش 
پیدا می کند. این موضوع می تواندی کی از عوامل افزایش 
سرطان سینه در خانم ها و سرطان پروستات در آقایان باشد. 
توصیه می شود در صورت امکان از مصرف آنها به خصوص 
پوست و جگر مرغ دوری کرده و به جای آن از مرغ محلی 
و دیگر پرنده های خانگی استفاده شود.  نکته: پرنده هر چه 
بلندپروازتر باشد و از غذاهای طبیعی و متنوع طبیعت استفاده 

کرده باشد، گوشت آن گرم تر است.
 غذاهای مانده، بیات و فریز شده:  غذاهای فریز شده آرام 
آرام ماهیت ماده غذایی خود را از دست داده و خواص آنها کمتر 
شده و حتی طعم آنها نیز تغییر خواهد کرد. انجماد، دشمن 
اصلی ویتامین ها خصوصا ویتامین E می باشد. غذاهای مانده، 

بیات و فریز شده سودازا بوده و باعث بروز انواع بیماری های 
روحی و روانی، غلظت خون، بیماری های پوستی و غیره 
می شود. توصیه می شود به جای استفاده از آنها از سبزی ها 
و حبوبات خشک کرده و یا گوشت و غذای تازه استفاده شود.

  ترشی و سرکه های صنعتی
 مصرف این ترشی ها اشتهای کاذب ایجاد نموده و باعث 
پرخوری گشته و می تواند موجب ناراحتی های گوارشی مانند 
زخم معده و اثنی عشر شود. همچنین افرادی که به طور مداوم 
از این قبیل مواد استفاده می کنند به دلیل غلبه سردی مستعد 
ابتلا به بیماری های استخوانی و مفصلی، ضعف اعصاب، صرع، 
ناتوانی قوای جنسی و سستی آلت تناسبی می باشند.توصیه 
می شود به جای استفاده از آنها از ترشی های گیاهی، آب 
لیموی ترش تازه؛ سرکه های طبیعی مانند سرکه سیب، انگور 

و غیره و همچنین زیتون پرورده استفاده شود.
 مایکروفر:  امواج مایکروویو بخشی از طیف وسیع امواج 
الکترومغناطیس می باشند که دامنه فرکانس آنها بین 3۰۰ 
مگاهرتز تا 3۰۰ گیگاهرتز و طول موج آنها بین 1 متر تا 
1 میلیمتر می باشد. این امواج الکترومغناطیس، غیریونیزه 
کننده جذب مولکول ها شده و تغییراتی در انرژی آنها ایجاد 
می کنند.شواهد موجود نشان می دهد که امواج مایکروویو 
بسته به شدت فرکانس، نوع موج و مدت مواجه شدن اثرات 
مختلف بیولوژیکی ایجاد می کند. امواج نشت یافته از اجاق 
میاکروفر در فاصله 3۰ تا 5۰ سانتیمتری در حدی است که 
اکثر فاکتورهای خونی را به خصوص در سنین قبل از بلوغ 
تحت تاثیر قرار می دهد و تعداد گلبول های سفید، پلاکت ها 
و هموگلوبین را کاهش می دهد و باعث عوارضی چون آسیب 
سلول های مغزی و دستگاه عصبی، اختلالات مغز استخوان، 
سردرد، خستگی، آب مروارید و سرطان خون می شود. به 
علاوه نشت امواج مایکروفر تاثیرات منفی بر زنان باردار داشته 
و باعث افزایش احتمال اختلال در رشد جنین و یا حتی مرگ 

جنین می شود.
 استفاده از چراغ خواب:  هنگام خواب، خانه باید تاریک 
باشد و استفاده از چراغ، استراحت و خواب را از سلول های 
بدن سلب کرده و منجر به خستگی توأم با خمیازه و دهن 

دره در روز می شود.
 توالت فرنگی:  استفاده از توالت فرنگی باعث می شود 
فشار لازم به سیگموئید )بخش انتهایی روده بزرگ( وارد 
نیاید و همین امر در دراز مدت موجب بروز بیماری هایی در 
روده بزرگ شود. بهتر است فقط افراد مبتلا به بیماری های 
روماتیسمی و استخوانی که تحمل فشار به مفاصل لگن و زانو 
را ندارند و نمی توانند بنشینند، از توالت فرنگی استفاده نمایند.
 * )از کتاب غذیه در طب ایرانی اسلامی(

از مرگ می ترسید؟ این خوراکی ها را نخورید با یک برنامه عصبی شناختی محقق شد؛

تشخیص زودهنگام کودکان مستعد 
اختلال خواندن 

 محققان ایرانی موفق شدند تا برنامه عصبی-شناختی رایانه ای برای تشخیص زودهنگام 
کودکان مستعد اختلال خواندن را طراحی کنند. 

مونا دلاوریان، طراح »برنامه عصبی-شناختی رایانه ای جهت تشخیص زودهنگام 
کودکان مستعد اختلال خواندن« در گفتگو با مهر اظهار داشت: خواندن همیشه به عنوان 
یک عنصر کلیدی برای موفقیت دانش آموزان در مدرسه به شمار می رود و یادگیری آن 

با پیشرفت جامعه رابطه مستقیم دارد.
وی با بیان اینکه اختلال در خواندن )دیسلکسیا( یکی از انواع اختلالات عصبی- تحولی 
کودکان است که در زمان رشد و تحول مغز یا سیستم اعصاب مرکزی اتفاق می افتد، ادامه 
داد: این اختلال شایع ترین اختلال یادگیری است و طبق آخرین آمار اعلام شده بطور 
میانگین 3 تا 17.5 درصد کودکان مدرسه ای در کل جهان به این اختلال مبتلا هستند.

دلاوریان اظهار داشت:  یکی از بزرگترین چالش ها در زمینه این اختلال، تشخیص 
زودهنگام آن به منظور پیشگیری از عواقب آن است؛ البته روند رایج تشخیص دیسلکسیا 
یا اختلال در خواندن کاملا وابسته به مهارت خواندن است، بدین معنا که فرد علیرغم 
بهره مندی از آی کیو ) IQ ( طبیعی و دریافت آموزش های کافی در خانه و مدرسه، در 
یادگیری خواندن ناتوان است. دلاوریان ادامه داد: بر اساس جدیدترین معیارهای تشخیص 
دیسلکسیا، این افراد مشکل در درک مطلب، کندخوانی و خطای بسیار در خواندن را به 
میزان چشمگیری تجربه می کنند؛ لذا، تشخیص این اختلال در اغلب مواقع، حداقل تا 
سوم دبستان به تعویق می افتد. وی گفت: در فاصله زمانی از ورود به مدرسه تا تشخیص 
اختلال یا حتی متعاقب آن، سایر اختلالات روانشناختی کودکان از جمله اختلالات 
اضطراب، افسردگی، ADHD یا بیش فعالی-نقص توجه و اختلال سلوک نیز بر دیسلکسیا 
اضافه یا با آن همراه می شوند. این محقق عنوان کرد: تا پیش از این فرایند تشخیص 
دیسلکسیا بدین صورت بود که کودک وارد مدرسه می شد، چندین سال شکست را 
تجربه می کرد، تحقیر می شد، از نظر اعتماد به نفس آسیب می دید، ناامید و سرخورده 
می شد و از جانب سایر همکلاسی های خود طرد می شد. به گفته وی، از آنجا که خواندن 
پیش نیاز سایر دروس است و بر تمامی                   زمینه های تحصیلی دیگر )ریاضی، انشا، اجتماعی، 
علوم( تاثیر می                     گذارد، بدنبال شکست در بسیاری از دروس در نهایت درصد زیادی از این 

کودکان در انتهای مقطع دبستان ترک تحصیل می کردند.
این دکترای روانشناسی کودکان استثنایی اظهار داشت: با توجه به این مشکلات 
درصدد آمدیم با بیشینه علمی، پژوهشی مهندسی خود، برنامۀ شناختی-عصبی رایانه ای 
را با هدف پیش بینی یا تشخیص زودهنگام اختلال خواندن در مقطع پیش دبستان، 
متعاقب یک پژوهش بین رشته ای، ترکیبی از علم روانشناسی کودک با علوم اعصاب 

)نوروساینس(، هوش مصنوعی و مهندسی پزشکی طراحی کنیم.
 وی در خصوص این برنامه عصبی-شناختی رایانه ای جهت تشخیص زودهنگام 
کودکان مستعد اختلال خواندن گفت: این برنامه یا بازی بر اساس جدیدترین یافته های 
نوروساینس یا علوم اعصاب در خصوص مناطق و مدارهای مغزی آسیب دیده در افراد 
مبتلا به اختلال خواندن بوده و قادر است کودکان مستعد اختلال مذکور را در مقطع 
پیش دبستان غربالگری کند. وی بیان کرد: بدنبال پیش بینی، باید مداخله های تخصصی 
زودهنگام درنظر گرفته شود زیرا این کودکان بدون بهره گیری از خدمات و آموزش      های 
ویژه قادر به ادامه تحصیل نیستند. دلاوریان با بیان اینکه بازی طراحی شده، مولفه های 
شناختی مرتبط با مدارهای نورونی آسیب دیده در افراد مبتلا به دیسلکسیا را، بدون نیاز 
به توانایی خواندن، مورد سنجش قرار می دهد، ادامه داد: قالب بازی گونه این برنامه کمک 
می کند تا بیشترین توانایی بالقوه شناختی کودک از طریق مراحل مختلف بازی استخراج 
شود؛ در نتیجه، حاصل این بازی، بیشینه توانایی شناختی بالقوه کودک است که مورد 

آنالیز قرار می گیرد.
وی با تاکید بر اینکه این برنامه مراحل مختلفی دارد، افزود: در هر مرحله برخی 
توانایی های شناختی کودک مورد سنجش قرار می گیرد؛ برای هر یک از مولفه ها حداقل 
دو تکلیف شامل چندین مرحله در نظر گرفته شده است که از ساده به پیشرفته برای 
ارزیابی هر مولفه شناختی ارتقا می یابد. این محقق عنوان کرد: در صورت دو مرحله 
شکست متوالی، ارزیابی آن مولفه متوقف شده و مولفه بعدی مورد سنجش قرار می گیرد. 
در نهایت برنامه شناختی-عصبی طراحی شده با دقت 94.84 درصد کودکان مستعد 
دیسلکسیا را پیش بینی می کند. به گفته وی، پیش بینی این کودکان بعنوان قدم اصولی 
اولیه در جهت پیشگیری به حساب می آید و می تواند به حمایت از آنان و مداخله هر چه 

سریعتر جهت جبران ناتوانی کمک کند.

چگونه دوباره ورزش را شروع کنیم؟
مدت ها پیش برنامه منظم ورزشی داشتید و خوب پیش می رفتید. چند بار در هفته به 
باشگاه رفته و بیشتر از هر زمان دیگری احساس سلامتی و قدرت می کردید. اما ناگهان 
برنامه های تان بهم ریخت و زندگی تان دست خوش تغییراتی شد؛ شاید بیمار شدید یا 
آسیب دیدید. داستان هر چه که بوده، روتین ورزشی تان را متوقف کرده و حالا انگار 
برگشتن به آن روزها غیر ممکن به نظر می رسد. اما دلیلی ندارد نا امید باشید و بترسید. 
مجله علم ورزش نکاتی را برای تان می گوید تا زودتر از آنچه فکرش را بکنید به روال 

گذشته  تان برگردید.
 شدت تمرین را 20 درصد کاهش دهید

 حتی بعد از یک دوره کوتاه استراحت، شگفت زده خواهید شد اگر ببینید چه میزان از 
ورزیدگی و تناسب تان را از دست داده اید. واقعیت این است که توانایی قلبی و عروق در 
عرض 3 روز شروع به کاهش می کند، اما همچنین سریع ترین پارامتر ورزشی و سلامتی 
است که می توان تقریباً زود دوباره آن را بدست آورد.بعد از یک وقفه باید شدت تمرینات را 
دست کم تا 2۰ درصد کاهش دهید. روتین عادی قبلی تان را تغییر داده و حین تمرینات 
آن میزان ریکاروی را برای خود در نظر بگیرید که احتمالاً قبلًا تا آن اندازه لازمش 
نداشتنید. 1۰ تا 15 دقیقه تمرین کنید، کمی آب بنوشید و مجدداً 5 تا 1۰ دقیقه تمرین 
کنید. 3۰ دقیقه بدون وقفه فعالیت و تحرک با سرعت و شدت گذشته کار درستی نیست.

دست آوردهای قدرتی برای برگشت مجدد، کمی بیشتر از دست آوردهای کاردیو به زمان 
نیاز دارند و کاهش توده عضلانی، در عرض 3 تا 4 هفته توقف ورزش روی می دهد. بعد از 
ماه ها و سال ها ترک ورزش و تحرک، باید انتظار عضلات، رباط ها و تاندون های ضعیف تری 
را داشته باشید، که البته در چنین شرایطی ریسک آسیب به میزان چشمگیری افزایش 

می یابد.
 وزن، تکرار و ست تمرین را 2۰ درصد کاهش دهید و زمان استراحت تان را بیشتر 
کنید، سپس ببینید چه احساسی دارید. بهترین شیوه کنترل و تشخیص این که آیا نحوه 
تمرین تان درست و ایمن است یا نه، این است که نسبت به کیفیت تکرارهای تان دقیق و 
منطقی باشید. یعنی، وقتی احساس ضعف کردید متوقف شوید، یا زمانی که فُرم اجرای تان 
به نادرست شدن می رود یا تکرارهای تان کم شد دیگر ادامه ندهید.در مورد تعداد دفعات 
تمرین، با تمرین متوسط کاردیو، سه روز در هفته شروع کنید و بین جلسات حداقل یک 
روز فاصله بگذارید، تمرین قدرتی را 2 بار در هفته انجام دهید و اجازه دهید عضلات تان 2 
روز ریکاوری داشته باشند. "استراحت" بخشی از برنامه ورزشی تان است، چه مبتدی باشید 
و چه متوسط و چه پیشرفته. بعد از چند هفته می توانید یک جلسه کاردیو و یک جلسه 

قدرتی به برنامه تان اضافه نمایید البته اگر مایل باشید.
 در مورد حرکاتی که انجام می دهید دقیق و مشکل پسند باشید

  درست مانند زمانی که برای اولین بار شروع کرده بودید، باید اصول اولیه را در نظر 
بگیرید. تمریناتی را انتخاب کنید که سراسر بدن را به چالش بکشد، نه آن هایی که در یک 
زمان فقط یک گروه عضلانی را شامل می شوند، تا مفاصل گوناگون را به کار بگیرید، مانند 
انواع اسکوات و شنا سوئدی.از تمریناتی که پرش زیاد، پلایومتریک، پیچش و حرکات تند 
دارند اجتناب کنید تا زمانی که آمادگی افزایش سرعت در تمرینات قدرتی و کاردیو را پیدا 
کنید. تمرینات تناوبی با شدت بالا هم ممکن است در ابتدا خیلی شدید باشند مگر این که 
در فواصل شان استراحت کافی به خود بدهید.اگر مدتی ورزش را کنار گذاشته باشید چطور 
دوباره به آن برگردید؟اگر این وقفه طولانی که داشته اید به دلیل آسیب بوده، باید بیشتر 
مراقب باشید. برای دونده ای که بعد از وقفه طولانی به دلیل آسیب به ورزش برمی گردد، 
بهتر است با تمرینات بدون وزنه شروع کند مانند دوچرخه ثابت. برای یک وزنه بردار، خوب 
است که با کمک دستگاه به تمرینات برگردد تا پیش از تمرین با وزنه های آزاد، با کمک 
دستگاه ایجاد ثبات و استحکام نماید.مشکل دیگری که ممکن است در این دوره وقفه 
بوجود بیاید، اضافه وزن است. تحمل وزن اضافی برای بدن، حین انجام فعالیت های شدید 
ورزشی مانند دو و پرش،  فرسودگی مفاصل را در بر دارد. اگر سنگین تر از وزن ایده آل تان 
هستید، بهتر است شنا، رکاب زدن با دوچرخه ثابت، وزنه زدن، یوگا و آیروبیک سبک را 
انتخاب کنید و روی تغذیه تان دقت کامل و درست داشته باشید تا به وزنی برسید که 

فشاری به مفاصل تان وارد نشود.
 چارچوب زمانی واقع گرایانه در ذهن تان داشته باشید

 وقفه تان هر چه طولانی تر بوده باشد، به زمان بیشتری برای فرصت دادن به خودتان 
نیاز دارید تا به وضعیت سابق برگردید. برای یک فرد متوسط که سه یا چهار بار در هفته 
ورزش می کند، حدوداً 4 تا 8 هفته زمان لازم است تا به قدرت گذشته برگردد. هر کاری 
که می کنید، عجله نداشته باشید.یادتان باشد که ورزش، یک فشار بدنی است و فشار زیاد 
و با شتاب می تواند به شما آسیب زده و به عقب براند. بهتر است افزایش های کوچک و 
تدریجی داشته باشید، مانند افزودن نیم یا یک کیلوگرم و یا 5 دقیقه بیشتر دویدن. حتی 
اگر آسیب هم ندیده باشید، تمرین سنگین و با عجله، می تواند موجب درد و آسیب شدید 
عضلانی شده و ریکاوری ناخوشایند و ناراحت کننده ای داشته باشید.راه دیگر برای این که 
مطمئن شوید تمرین تان سنگین نیست و زود شروع به تشدیدش نکرده اید، طول جلسات 
تمرین تان را کمتر نمایید مثلًا پیاده روی تند به مدت 15 دقیقه صبح ها و مجدداً شب ها. 
حتی 1۰ دقیقه ورزش، تغییرات مثبتی در سلامت تان ایجاد خواهد کرد مانند احساس 

خستگی کمتر، انرژی بیشتر و خواب بهتر.
  به این فکر نکنید که قبلًا چقدر متناسب بودید

 برگشتن به ورزش و تحرک می تواند مأیوس کننده باشد، مخصوصاً اگر به یاد بیاورید که 
قبلًا چقدر سالم و خوش اندام بودید. به جای ماندن در گذشته، روی حال تان تمرکز کنید. 
سنجش های اجرایی و عملکردتان را پیگیری کرده و ثبت کنید مثل وزنه هایی که می زنید، 
و مسافتی که می دوید، از پیشرفت هفتگی که دارید لذت خواهید برد. حتی می توانید برای 
خودتان پاداش خاصی در نظر بگیرید و هر وقت نقطه عطف یا دست آورد بزرگی داشتید 

به آن عمل کنید.

یک متخصص علوم زیستی و گیاهان دارویی عنوان کرد 

مصرف میوه های پارافین دار
 به معده آسیب می رساند 

یک متخصص علوم زیستی و گیاهان دارویی گفت: مصرف میوه های پارافین دار به معده 
به شدت آسیب می رساند و موجب خرابی دهانه معده می شود که زمینه ساز ریفلاکس 

معده است. 
به گزارش تسنیم, محمد دریایی اظهار داشت: اگر کسی هم مریض شود, پزشک حق 
ندارد به شخص حتی گیاه دارویی بدهد, باید اول تغذیه اش را باید درست کند, چه لزومی 
دارد که این همه دیابتی داشته باشیم؟ هشت میلیون دیابتی در کشور وجود دارد, تازه این 

بر اساس یک آمار غیررسمی است.
وی پرسید: آیا جز این است که شکر سفید، برنج سفید، نوشابه هایی که مملو از شکر 

هستند, انواع و اقسام چیپس ها، پفک ها, شکلات ها و شیرینی ها باعث دیابت می شود؟
این متخصص علوم زیستی و گیاهان دارویی بیان داشت: چند وقت پیش در تلویزیون 
نشان دادند که پارافینی که به خیار یا به پوست سیب می زنند با چاقو می تراشند و به صورت 

پودرهای سفید جدا می شد.
دریایی ادامه داد: این پارافین روی پوست میوه ها معده را خراب می کند. وقتی که دهانه 
معده خراب شد, ریفلاکس معده بروز پیدا می کند, برای اینکه جلوی ریفلاکس معده را 
بگیریم, پزشک متخصص گوارش داروهای شیمیایی تجویز می کند که خود این داروها 

عوارض زیادی برای بدن دارد.
وی اضافه کرد: سوسیس و کالباسی که برای تهیه پیتزا و فست فودها به کار برده 
می شود, موادی از قبیل نیترات سدیم دارد که سرطان زاست، حالا غیر از مواد اولیه اش 
که پوست های مرغ گندیده را که جمع می کنند خمیر می کنند و پودر می کنند, ادویه و 

چیزهای دیگر می زنند که اینها سرطان ایجاد می کند.
این متخصص علوم زیستی و گیاهان دارویی خاطرنشان کرد: نوشابه هایی که ما یقین 
داریم, پوکی استخوان به وجود می آورد، اسید سیتریک، اسید استیک و گاز کربنیک دارد، 

اینها چیزهایی است که بیماری زاست و پوکی استخوان به وجود می آورد.
دریایی یادآور شد: حرارت هایی که به مواد غذایی داده می شود, در یک روغن چندین 
بار که سیب زمینی را سرخ می کنند, سرطان زا هستند یعنی یک ماده ای را تولید می کند 
به نام پروکسید لیپید که این ماده به اعتراف خود آقایان غربی ها و خود بیوشیمیست های 

ما سرطان زا است.

کاهش وزن به سرعت برق و باد!
کرفس در کنار تمام خواص دارویی و سلامتی که دارد، یکی از بهترین مواد غذایی برای 

کاهش وزن اصولی محسوب می شود.
آنتی اکسیدان هایی همچون  از  کرفس سرشار  خبرنگاران جوان،  باشگاه  گزارش  به 
اسیدهای فنلی، فلانوئیدها، فلاون و فیتواسترول و ویتامین های C ،B6 ،K، B2 و A و مواد 

معدنی پتاسیم و فولات است.
 فیبر موجود در کرفس از پرخوری جلوگیری کرده و لاغرتان می کند، به طوری که در 
هر 1۰۰ گرم کرفس حدود 1.6 گرم فیبر وجود دارد.مصرف منظم کرفس سبب تقویت 
دستگاه گوارش  و سیستم قلبی عروقی می شود. علاوه بر این، دانه های این گیاه خواص 
دارویی دارد و نوعی تسکین دهنده درد محسوب می شود. بررسی ها نشان داده است کرفس 
بعد از پخته شدن و جوشیدن مانند مواد دیگر همه مواد مغذی خود را از دست نمی دهد و 

حدود 8۰ درصد از آن را حفظ می کند. 
کرفس بهترین دارو برای کاهش فشار خون، تقویت دید چشم، بهبود سیستم ایمنی بدن 
و درمان درد مفاصل و سرشار از خواص ضد پیری و ضد سرطانی است.به منظور کاهش 
وزن سریع می توانید از کرفس خام استفاده کنید به طوری که آب کرفس را روزانه به طور 
ناشتا مصرف کنید. اگر از طعم آن خوشتان نمی آید کمی آب لیموی تازه به آن اضافه کنید. 
با نوشیدن یک لیوان آب کرفس کالری کمی به بدن خود می رسانید و در طول روز نیز به 

علت احساس سیری پرخوری نمی کنید.

این مولکول همه ویروس ها را نابود می کند

در اقدامی بی سابقه محققان موفق به تولید مولکولی شده اند که می تواند هر ویروسی را نابود 
کند.به گزارش خبرگزاری مهر، این دستاورد تاریخی از آن جهت ارزشمند توصیف می شود زیرا 
حالا می توان به نابودی ویروسهای مهلک و مرگباری نظیر ابولا، زیکا و آنفلوآنزا نیز امیدوار بود.

پیدا کردن شیوه های درمانی مؤثر برای بیماری هایی نظیر ابولا، زیکا و حتی آنفلوآنزا به 
مسیری دشوار برای محققان علوم پزشکی تبدیل شده است. نکته مهم اینجاست که ویروسها 
به طرز چشمگیری با یکدیگر متفاوت هستند و حتی زنجیره مشابهی از یک ویروس قابلیت 
جهش و تغییر دارد و به همین خاطر نابودی آنها به چالشی بزرگ تبدیل شده است.دقیقا به 

همین خاطر است که محققان همه ساله واکسنهای جدیدی برای آنفلوآنزا ارایه می کنند.
گروهی از محققان IBM با همکاری انستیتو مهندسی زیستی و فناوری نانو در سنگاپور پروژه 
بزرگی را برای درک بهتر این واقعیت آغاز کرده اند که چه چیزی را می توان به عنوان وجه 
اشتراک تمام ویروسها در نظر گرفت.آنها با تکیه بر اطلاعاتی که در این زمینه به دست آورده 
اند مولکول بزرگی تولید کرده اند که قابلیت نابودی انواع مختلفی از ویروسها را داشته و مانع 
از آن می شوند که انسانها را آلوده کند.نتایج این یافته در تازه ترین شماره نشریه تخصصی 
Macromolecules منتشر شده است.محققان در این برنامه بزرگ DNA و RNA ویروسها را 
نادیده گرفتند که البته می توانند به عنوان اهداف کلیدی در نظر گرفته شوند اما نکته اینجاست 
که از یک ویروس به ویروس دیگر تفاوت پیدا کرده و همچنین در بسیاری از موارد با جهش 
نیز همراه هستند و به همین دلیل هدف گیری آنها کار دشواری است.در مقابل محققان بر 
روی »گلیکوپروتئینها« متمرکز شده اند که در خارج از ساختار تمام ویروسها قرار داشته و در 
بدن به سلولها می چسبند. این ساختار به ویروسها امکان آن را می دهد تا پس از وارد شدن 
به بدن فرد میزبان شروع به آلوده کردن وی و در نهایت ایجاد بیماری کنند.به باور محققان، 
مولکول بزرگی که به تازگی تولید شده با نزدیک کردن خود به ویروس، به آن چسبیده و مانع 

از عملکرد مخرب آن می شوند.
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اجتماعی 6

امانت الهی در دستان انسان
بحث مهم تبیین حقیقت امانت است، دانشمندان شیعه 
و اهل سنت در بیان ماهیت امانت، احتمالات بسیاری بیان 

کرده اند که در اینجا به چند دیدگاه اشاره می شود. 
الف( آن امانت بزرگ که همه از تحمل آن سر باز زدند و 
تنها انسان آن را پذیرفت تکلیف و مسئولیت است، انسان 
بسیاری از کمالات وترقیات خود را در پرتوی تکلیف و قانون 

و مسئولیت قانونی طی می کند. )مجموعه آثار ، ج22، ص 13۰( 
ب( امانت همان صورت پذیرفته شده خلافت است ، خلافت از ناحیه خدا عرضه می شود 
که او این پایگاه بلند را به انسان می بخشد، امانت و خلافت عبارت است از استخلاف و 

استئمان، یعنی به جانشینی برگزیدن، به امانت گرفتن و تحمل کردن بار سنگین آن. 
ج( منظور همان امانت های مردم است، چنانکه امام صادق در زمینه عدم غش در معامله، 

به این آیه استدلال فرمود. )تهذیب الاحکام، ج 6، ص352(. 
د( امانت الهی همان قابلیت تکامل به صورت نامحدود است که آمیخته با اراده و اختیار و 

رسیدن به مقام انسان کامل و بنده خاص خدا و پذیرش ولایت الهی است. 
ه( مراد از این امانت ،کمالی است که از ناحیه داشتن اعتقادات حق و نیز تلبس به اعمال 
صالح و سلوک طریق کمال حاصل می شود. به اینکه از حضیض ماده به اوج اخلاق ارتقا پیدا 
کند و خداوند انسان حامل آن امانت را برای خود خالص کند، این معنا می تواند مراد از امانت 
باشد،چون کسی تنها خدا و متولی امور اوست و جز ولایت الهی هیچ موجودی از آسمان و 
زمین در امور او دخالت ندارد، پس مراد از این امانت، ولایت الهی و کمال است و مقصود از 

حمل انسان نیز دارا بودن صلاحیت استعداد است.
رئیس عقیدتی سیاسی فرماندهی انتظامی استان قم

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

نگرانی  برای خرید تضمینی محصولات زراعی  
وجود ندارد 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با بیان این مطلب که کشاورزان هیچ نگرانی در 
خصوص خرید تضمینی محصولات زراعی خود نداشته باشند،  گفت: امسال دو هزار تن کلزا، 

7۰ هزار تن جو و 25 هزار تن گندم در استان قم تولید می شود.  
محمد رضا طلایی صبح دیروز به همراه تعدادی از مدیران و مهندسین ناظر سازمان جهاد 
کشاورزی با حضور در یکی از مزارع گندم استان، از نزدیک شاهد عملیات سم پاشی و مقابله 
با آفت سن بود و در گفت و گو با کشاورزان در جریان مشکلات آنان قرار گرفت.وی در 
حاشیه این بازدید طی سخنانی با اشاره به اینکه استان قم یکی از استانهای سن خیز کشور 
به شمار می رود، اظهار داشت: در استان قم حدود 3۰ هزار هکتار کشت غله داریم که اگر این 
مزارع در خصوص آفاتی از جمله سن، زنگ و شته حفظ و حراست نشوند، خسارت زیادی 
خواهند دید.وی با اشاره به اینکه سن جزء آفاتی است که طغیان می کند و کل محصول را 
از بین می برد، افزود: چند سالی است که سازمان جهاد کشاورزی سم پاشی را به صورت 
مشارکتی با کشاورز و توسط بخش خصوصی و نظارت سازمان انجام می دهد.طلایی بیان 
داشت: امسال نیز با توجه به شرایط اقلیمی خوبی که در استان قم به دلیل هوای مساعد 
داشتیم، زراعت از عملکرد قابل توجهی برخوردار است، به همین جهت احتمال بروز آفات هم 
در این مزارع زیاد بود که با برنامه ریزی های صورت گرفته از بهمن ماه سال 94، با حضور 
4۰ نفر از کارشناسان جهاد کشاورزی و با مشارکت بخش خصوصی، حفظ و حراست از این 
مزارع آغاز شد. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان با اشاره به اینکه تک تک مزارع استان 
توسط کارشناسان بخش کشاورزی به صورت روزانه مورد بازدید قرار گرفت، گفت: با توجه به 
امکانات خوبی که برای سمپاشی در استان قم تهیه شده است، در بحث سن مادر 15 هزار 
هکتار سمپاشی صورت گرفت و 14 هزار هکتار نیز سمپاشی با شته انجام شد.وی افزود: در 
خصوص آفت زنگ نیز خسارت وارده در استان بسیار کم بوده و ما در این خصوص حدود 
3۰۰ هکتار سمپاشی انجام دادیم.طلایی در ادامه سخنان خود به سمپاشی پوره نیز اشاره 
کرد و گفت: با توجه به اینکه سطح زیر کشت جو در استان قم سه برابر سطح زیر کشت 
گندم است و برداشت این محصول نیز زودتر از محصول گندم انجام می شود، سن های پوره 
ای که در این مزارع وجود دارد، وارد مزارع گندم می شوند. وی تصریح کرد: اکنون نیز زمانی 
است که پوره سن وارد مزارع گندم می شود و در همین راستا کارشناسان و ناظران سازمان 
جهاد کشاورزی به صورت روزانه مراقبت های ویژه ای را حتی در ایام تعطیل از این مزارع 
انجام داده اند و تا به امروز حدود 5 هزار هکتار سمپاشی پوره در استان قم انجام شده و تا دو 
روز دیگر نیز ادامه دارد. طلایی افزود: امسال مزارع استان قم بسیار پاک هستند و با همکاری 
کشاورزان، مزارعی که تا امروز مورد بازدید قرار گرفته اند عاری از هرگونه خسارت و سن 
زدگی بوده است. وی با تاکید بر اینکه امسال مزارع استان در شرایط خوبی به سر می برند، 
خاطر نشان کرد: برداشتی که از مزارع جو استان صورت گرفته بسیار بالاتر از پیش بینی ها 
بوده و عملکرد 6 تن در هر هکتار را در مزارع جو داشته ایم و در مزارع کلزا نیز عملکرد 4 تن 
در هکتار ثبت شده است که نسبت به سال گذشته حداقل 35 درصد افزایش را نشان می 
دهد.وی با بیان این مطلب که کشاورزان هیچ نگرانی در خصوص خرید تضمینی محصولات 
زراعی خود نداشته باشند، افزود: امسال دو هزار تن کلزا، 7۰ هزار تن جو و 25 هزار تن گندم 

در استان قم تولید می شود.  

سرپرست اداره راه و شهرسازی شهرستان قم خبر داد :

اجرای طرح اصلاح 2 محور در قم 
 سرپرست اداره راه و شهرسازی شهرستان قم گفت: عملیات اصلاح و رفع افتادگی شانه راه 
به طول تقریبی 5۰ کیلومتر و به عرض 2 متر در محورهای لنگرود - کهک و باغیک - تفرش 

در حال اجراست. 
اکبر نوروزپور اظهار کرد: از آنجا که بهسازی و روکش آسفالت موجب اختلاف سطح 
سواره رو و افتادگی شانه راه می شود طرح اصلاح و رفع افتادگی شانه راه به صورت امانی 

توسط اکیپ های راهداری اداره راه و شهرسازی شهرستان قم به اجرا درآمد.
وی طول مسیر اصلاحی شانه راه در محور لنگرود - کهک را بالغ بر 3۰ کیلومتر و به عرض 
دو متر اعلام کرد و افزود: در محور باغیک - تفرش طول مسیر اصلاحی شانه راه حدود 2۰ 
کیلومتر و با همان عرض دو متر در طرفین راه در حال انجام است. سرپرست اداره راه و 
شهرسازی شهرستان قم ضمن تاکید بر اجرای این عملیات عمرانی توسط عوامل اجرایی اداره 
راه و شهرسازی شهرستان قم تصریح کرد: مصالح استفاده شده برای شانه سازی از ترانشه های 
آسفالت حاصل از آسفالت تراشی پروژه های بهسازی راه ها است.وی خاطرنشان کرد: بهره  وری 
بهینه از ترانشه های آسفالت و رفع آلودگی های محیطی در اجرای طرح مذکور به صورت 
جدی لحاظ شده است.نوروزپور در پایان از تمام رانندگان که از مسیرهای ییلاقی در حال 
اصلاح در تردد هستند، درخواست کرد: با توجه به عرض محدود و اجرای عملیات عمرانی در 

رعایت کامل جوانب ایمنی و همکاری با عوامل اجرایی اهتمام ورزند.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبر داد :

شرکت 560 جوان قمی در مسابقه ملی مهارت
 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم از برگزاری آزمون مرحله شهرستانی هفدهمین 
مسابقات ملی مهارت در استان قم خبر داد و گفت: 26۰ جوان قمی در این مسابقه شرکت 

کردند. 
احمد عطارنیا اظهار کرد: در این مرحله از مسابقات ملی مهارت بیش از 56۰ نفر از جوانات 
زیر 21 سال قمی ثبت نام کردند که همزمان با سراسر کشور آزمون مرحله شهرستانی 
هفدهمین دوره مسابقات ملی مهارت در این استان برگزار شد. وی با بیان اینکه 218 نفر 
شرکت کننده زن و 351 نفر مرد بوده اند  افزود: شرکت کنندگان در این آزمون هنرجویان 
هنرستان های فنی و حرفه ای و کار و دانش استان، دانشجویان دانشگاه های استان و 
متقاضیان صنوف و صنایع بودند. مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم بیان کرد: نتایج 
آزمون مرحله شهرستانی المپیاد ملی مهارت از طریق سایتAdvari.irantvto.ir اعلام خواهد 
شد. وی بیان کرد: برگزیدگان در این مرحله آزمون هفتم و هشتم مرداد ماه سال جاری با 
شرکت در مرحله استانی این دوره از مسابقات که شامل دو مرحله آزمون کتبی و عملی است 
برای شرکت در اردوی آماده سازی و آزمون مرحله کشوری آماده می شوند. عطارنیا اضافه 
کرد: مرحله کشوری این دوره از مسابقات در نیمه دوم مهر ماه سال جاری برگزار می شود که 
نفرات اول و دوم هر رشته در شانزدهمین و هفدهمین دوره مسابقات ملی مهارت در سال 

2۰17 به ابوظبی اعزام می شوند.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم مطرح کرد:

 آغاز عملیات بهسازی مسیر دسترسی
 دریاچه نمک قم 

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم از آغاز عملیات بهسازی مسیر دسترسی دریاچه 
نمک قم در سال 95 خبر داد. 

محسن بهشتی در جلسه بررسی بهسازی مسیر دسترسی دریاچه نمک قم، با اشاره به 
موقعیت استراتژیک دریاچه نمک قم، احداث راه دسترسی این دریاچه از قم را موجب رونق 
سرمایه گذاری در این دریاچه دانست.وی با بیان اینکه بهسازی راه دسترسی به دریاچه 
نمک می تواند موجب جذب بخش خصوصی در زمینه معدن و گردشگری شود، ادامه داد: 
بهسازی این مسیر موجب کاهش محرومیت های منطقه قمرود خواهد شد.معاون هماهنگی 
امور عمرانی استاندار قم با تاکید بر ضرورت آغاز عملیات اجرایی بهسازی مسیر دسترسی به 
دریاچه نمک از قم، مطالعات کارشناسی برآورد هزینه طی دو هفته آینده را خواستار شد و 
افزود: عملیات بهسازی این دریاچه با کمک تجهیزات و ظرفیت های مجموعه های دولتی باید 

در سال 95 آغاز به کار کند.

 نقش پدر و مادر در زندگی هر فردی آنقدر پر رنگ و 
واضح است که نیازی به توضیح ندارد! اما گاهی شرایطی 
به وجود می آید که لازم است والدین به ایفای نقش 
متفاوتی پرداخته و علاوه بر پدر یا مادر بودن ، در جایگاه 
یک دوست، مشاور، غم خوار نیز برای جوان خود ظاهر 
شوند. یکی از این جایگاه ها زمانی است که خانواده به 

ثمر نشسته و فرزندان در سن ازدواج قرار گرفته اند.
بر همین اساس است که خانواده ها در امر ازدواج 
مهمترین راهنما برای فرزندانشان محسوب می شوند و 
خانواده هایی که توانایی برقراری ارتباط خوب با جوان 

خود را دارند ؛ لازم است مواردی را رعایت کنند:
توجه به حرف های یکدیگر

یکی از آفت های ازدواج جوانان؛ بی شک نشنیدن 
حرف آنهاست! والدینی که با موضوع ازدواج فرزندان 
حرف  حرف  و  می کنند  رفتار  دیکتاتورمآبانه  خود 
خودشان است و می گویند همین است و جز این نیست 
قطعا مسیری را برای احساس خوشبختی نداشتن در 
زندگی فرزندشان باز خواهند کرد!به همین دلیل لازم 
است تا حرف های فرزندان در آستانه ازدواج به خوبی 
شنیده شود و دلایل عقلی و احساسی آنها را شنیده 
و اگر نیاز به منطق و راهنمایی داشتند آنها را کمک 
کنید.از مهمترین و آرامش بخش ترین نکات که به 
یک ازدواج موفق منتج می شود، آرامش دادن والدین 

با خوب گوش دادن به فرزندان در مسیر ازدواج است.
درک شرایط فرزند در آستانه ازدواج

یکی از آفت های ازدواج جوانان؛ بی شک نشنیدن 
حرف آنهاست! والدینی که با موضوع ازدواج فرزندان 
حرف  حرف  و  می کنند  رفتار  دیکتاتورمآبانه  خود 
خودشان است و می گویند همین است و جز این نیست 
قطعا مسیری را برای احساس خوشبختی نداشتن در 

زندگی فرزندشان باز خواهند کرد!
والدینی که سعی می کنند دنیا و به خصوص مسیر 
ازدواج را از زاویه دید  جوان خود نگاه کنند، و با فرزند 
در مسیر ازدواج خود هم قدم شده و احساس درونی 
او را جستجو کنند؛ می توانند او را به یک ازدواج موفق 
رهنمون سازند. در یک جمله بهتر است اینگونه بیان 
شود که لازم است تا والدین دنیا را از دید فرزند خود 
ببینند تا میزان علاقه او به فرد مورد نظرش یا به زندگی 
آینده اش را درک کنند.اگر والدین درک صحیحی از 
شرایط روحی جوان  خود نداشته باشند او را ناخواسته 
در بحرانی قرار می دهند که با خود اینگونه می اندیشد: 

همسر  و  عشق  به  دستیابی  از  مرا  مادرم  و  پدر 
آینده ام منع می کنند!و چنین احساسی بستر ورود 
به ناسازگاری و حرف نشنوی و لجاجت و تصمیمات 

عجولانه در مسیر انتخاب همسر خواهد شد.
تعیین تکلیف واضح ممنوع

همسر  انتخاب  درگیر  شما  جوان  که  زمانی 
است،والدین باید هوشمندانه رفتار کرده و به گونه ای 
رفتار نکنند که فرزندشان گمان کند؛ آنها تصمیم دارند 
برای او تعیین تکلیف کنند!این درست است که هر پدر 
و مادری خیر و صلاح فرزند خود را خواسته و اگر امر 
و نهی ای جلوی پای او می گذارند صرفا به جهت خیر 
خواهی است، اما در مسیر ازدواج باید صبوری کرد و 

بیان نظرات به گونه ای نباشد که جوان احساس کند 
حیطه مشخصی برای او تعیین شده و از او تصمیم 
خاصی انتظار می رود و آزادی عمل ندارد!شما پدر و 
مادر عزیز در چنین زمانی در نقش یک پیشنهاد دهنده 
ظاهر شوید و به صورت بدون تاکید و خیلی دوستانه 
منظور خود را در قالب یک پیشنهاد برای فرزند خود 

اعلام کنید.
موضع گیری نکنید

اگر تمام راهکارهای بالا را به کار ببرید و زمانی که 
جوانتان اسم شخص خاصی را بیان کند که به او علاقه 
دارد یا می خواهد نظر شما را درباره وی بداند؛ و شما در 
مقابل او موضع گیری کنید؛ بی شک همه چیز تمام 

می شود! 

به عبارتی دیگر اگر در همه مراحل ازدواج همراه 
فرزند خود بودید اما در لحظه نهایی در مقابل او موضع 
بگیرید که فلانی هرگز! یا فلانی یا پدر و مادرت ! و از 
این گونه جملات قطعا او این احساس را خواهد داشت 
که والدینش در مقابل انتخاب او موضع گرفته اند. صبور 
باشید و اگر نظر مخالفی دارید طوری حساب شده و با  
آرامش بیان کنید که او دچار بد بینی و برداشت موضع 

گیری از رفتار شما نشود.
هر اشتراکی تفاوتی خواهد داشت

والدین، همیشه نقش والد بودن را برای فرزندان 
خود دارند! حتی زمانیکه فرزندان پا به عرصه جوانی 
می گذارند و تصمیم به ازدواج می گیرند. اگر پدر و 
مادری هستید که جوانی درآستانه ازدواج دارید بدانید 

که نحوه راهنمایی شما و تک تک رفتارهای شما در 
زندگی آینده جوان در آستانه ازدواجتان تاثیر گذار 

است.
بی شک در کنار هر نوع اشتراکی ، تفاوت هایی هم 
وجود خواهد داشت! بگذارید جوان شما آمادگی مواجهه 
با تعارضات پیش از ازدواج را کسب کند! شما به عنوان 
بزرگتر به او بگویید که نباید از هر اشتراکی گمان به 
خوشبختی مطلق ببرد! گاهی ممکن است اشتراکات 
کم و تفاوت ها زیاد باشد گاهی هم برعکس. آنچه مسلم 
است؛ قطعا اشتراکات کم می تواند منجر به درک متقابل 
و احساس خوشبختی شود و این یکی از وظایف والدین 
است که به عنوان افراد با تجربه در زندگی مشترک 
به جوان خود یادآوری کنند که از اشتراک های خود 
و همسر آینده اش نهایت استفاده را برای خوشبخت 
شدن ببرد.او را از تفاوت های همسر آینده اش نترسانید 
و زندگی با فرد مورد نظرش را در نظرش مانند یک 

کابوس به خاطر یک سری تفاوت ها جلوه ندهید.
جوان خود را مجبور به ازدواج  نکنید

گاهی والدین از روی علاقه به جوان خود به او اصرار 
می کنند تا ازدواج کند. گاهی پا را فراتر گذاشته و 
مدام سن و سال او را به رخ کشیده و با این روش 
سعی می کنند او را به ازدواج ترغیب کنند.والدین باید 
بدانندکه ازدواج اجباری جز دردسر و احساس پشیمانی 
چیزی نخواهد داشت!هر گونه اجباری در امر ازدواج ؛ 
چه بر سر اصل ازدواج کردن باشد و چه بر سر انتخاب 
فرد بخصوصی، قطعا باعث بستری خواهد شد که یک 
روزی یا یک جایی از مسیر اصلی خود منحرف شده و 

به چالش کشیده می شود.
شما بعنوان پدر و مادر اگر قصد معرفی فردی را به 
جوان خود دارید یا می خواهید او را به ازدواج تشویق 
کنید، صرفا باید به عنوان یک پیشنهادصحبت خود را 
مطرح کنید تا هر گونه استنباط اجبار در ذهن جوانتان 

از آن دور شود.
مثلا بگویید نظرت راجع به ازدواج چیست؟ تمایلی 
به ازدواج کردن داری؟یا دختر خانواده فلانی را چطور 
ارزیابی میکنی؟ آیا فکر میکنی همسر مناسبی برای 
تو باشد؟یا این خواستگارت را چگونه ارزیابی میکنی؟ 
بنظرت می تواند تو را خوشبخت کند؟بی شک شما هم 
سهمی در رقم زدن خوشبختی جوان خود در مسیر 
انتخاب همسر خواهید داشت، لذا لازم است اطلاعات 

خود را بالا ببرید.

 نقش والدین در ازدواج فرزندان

کنارم باش نه مقابلم
حجت الاسلام  

سیدحسین موجانی*

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد : 

کشف 27 هزار لیتر سوخت قاچاق در قم
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از کشف 27 هزار لیتر سوخت قاچاق 

در قم خبر داد. 
سرهنگ احمد کرمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
کسب خبری مبنی بر عرضه خارج از شبکه و قاچاق سوخت یک کارگاه غیر مجاز، مأموران 
اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم جهت بررسی موضوع به محل مورد 
نظر اعزام شدند. به گفته وی در ادامه با بررسی های صورت گرفته صحت موضوع محرز و 
مأموران با اخذ مجوز قضائی و ورود به محل مذکور چندین تانکر سوخت گازوئیل قاچاق 
و یک دستگاه نیسان که جهت تخلیه سوخت به کارگاه مراجعه کرده بود، مشاهده کردند. 
رئیس پلیس آگاهی استان قم سپس با اشاره به کشف 27هزار لیتر سوخت قاچاق از این 
کارگاه غیر مجاز، افزود: نهایتاً با هماهنگی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی استان 
قم سوخت مکشوفه به انبار شرکت نفت منتقل و پرونده متشکله نیز به تعزیرات حکومتی 

استان ارسال شد. 

رئیس پلیس آگاهی استان فارس  خبرداد:

دستگیری یک سارق ساختمان های نیمه کاره 
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری یک سارق ساختمان های نیمه کاره در شیراز و 

کشف 2۰ فقره سرقت از وی خبر داد. 
سرهنگ سیروس حیدری در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، گفت: ماموران 
کلانتری 21 کوی زهرا شیراز فردی را به نام "م - خ" حین سرقت از یك ساختمان نیمه 
کاره در یکی از خیابان های جنوبی شیراز دستگیر و برای ادامه تحقیقات به پلیس آگاهی 
منتقل کردند.وی ادامه داد: پس از بررسی سوابق کیفری متهم مشخص شد، وی دارای 
چند فقره سابقه در زمینه سرقت است.رئیس پلیس آگاهی استان فارس اظهار کرد: در 
تحقیقات از این متهم دستگیر شده، وی به بیش از 2۰ فقره سرقت از ساختمان های 
در حال احداث در شیراز اقرار کرد.سرهنگ حیدری گفت: صحنه های سرقت بازسازی و 

تاکنون تعداد 15 نفر از شکات شناسایی و به آگاهی دعوت شده اند. 

جانشین فرمانده انتظامی استان  لرستان خبرداد:

 کشف کلاهبرداری 8 میلیاردی در  خرم آباد 
جانشین فرمانده انتظامی استان ، از دستگیری اعضای باند متخلف و کشف 8 میلیارد و 

6۰۰ میلیون ریال کلاهبرداری در شهرستان خرم آباد خبر داد .  
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس ، سرهنگ  علی احمدی تبار گفت : در پی 
شکایت یک خواروبار فروشی و اعلام اینکه فردی با ارسال پیامك ، به وی پیشنهاد خرید 
مقادیری اجناس می کند و با روش های متقلبانه با مغازه دار به توافق می رسد و خریدار 
متقاعد شده و از طریق خود پرداز مقادیر زیادی وجه نقد به حساب فروشنده انتقال 
می دهد.وی افزود : موضوع بصورت ویژه در دستور کار کارآگاهان اداره مبارزه با جعل و 
کلاهبرداری آگاهی استان قرار گرفت .جانشین انتظامی استان ، اظهار داشت : ماموران با 
کارهای اطلاعاتی و هماهنگی مقام قضائی فرد کلاهبردار را در یکی از استان های کشور 
شناسایی و دستگیر کردند. این مقام انتظامی تصریح کرد : کلاهبردار در بازجویی به عمل 
آمده به جرم خود با همدستی چهار متهم دیگر اعتراف و در عملیاتی دیگر همدستان وی 
نیز دستگیر شدند. جانشین انتظامی استان خاطر نشان کرد : از اعضای باند متخلف ده ها 
فقره کلاهبرداری به ارزش 8 میلیارد و 6۰۰ میلیون ریال کشف شد .احمدی تبار گفت : 

با شناسایی مالباختگان ، کلاهبرداران با قرار صادره روانه زندان شدند.

 سارق مسلحی که بهمن ماه گذشته از یک مغازه طلافروشی سرقت کرده بود، پس از 
دستگیری اعتراف کرد به خواست صاحب مغازه دست به سرقت زده است. 

به گزارش خبرنگار مهر ، رسیدگی به این پرونده هفتم بهمن سال گذشته همزمان با تماس 

مرد طلافروشی با پلیس و اعلام سرقت مسلحانه مغازه اش در پاساژ جواد الائمه در محدوده 
پاسداران  آغاز شد.

با حضور کارآگاهان اداره یکم پلیس آگاهی در محل سرقت درخیابان پاسداران، صاحب 
طلافروشی مدعی شد صبح وقتی در مغازه ام را باز کردم جوانی 3۰ ساله که ماسک آلودگی هوا 

به صورت زده بود، وارد مغازه شد و ادعا کرد می خواهد سکه بخرد.
چند لحظه بعد جوان نقاب دار با تهدید اسلحه از من خواست گاو صندوق را باز کنم. من که 
ترسیده بودم در گاو صندوق را باز کردم، مرد سارق نیز  دست و پای من را بست و تمام محتویات 

داخل گاوصندوق را به همراه 1.5 کیلوگرم طلا داخل دو ساک ریخته و با خودش برد.
سارق مسلح مردی خونسرد بود و من چند دقیقه بعد از سرقت با کمک اهالی دست و پایم 
را باز کرده و موضوع را به پلیس اطلاع دادم. با ثبت این سرقت تیمی از کارآگاهان اداره مبارزه 
با سرقت مسلحانه تحقیقات خود را در این باره آغاز کردند تا اینکه سارق مغازه طلا فروشی روز 

گذشته شناسایی و دستگیر شد.
صبح امروز با انتقال متهم به دادسرای ویژه سرقت متهمان در برابر بازپرس نصرتی آخرین 
دفاعیات خود را مطرح کردند. متهم ردیف اول  در بازجویی ها اعتراف کرد دوست صاحب 
مغازه است و به خواست او سناریو سرقت را اجرا کرده تا صاحب مغازه طلافروشی بتواند از بیمه 
خسارت دریافت کند با اعتراف متهمان به همدستی با صاحب مغازه پرونده به ادسرای ناحیه 4 
منتقل شد در حال حاضر تحقیقات بیشتر از این سارق ادامه دارد. به زودی صحنه سرقت از طلا 

فروشی بازسازی میشود .

 ماموران انتظامی پلیس راه آهن شمال شرق با دستگیری 
برای  هولناك  ای  حادثه  وقوع  "بالاست"از  تُن  دو  سارقان 

قطارهای راه آهن تهران-مشهد جلوگیری کردند. 
 رئیس پلیس راه آهن شمال شرق درگفت وگو با خبرنگار 
پایگاه خبری پلیس ،گفت:ماموران انتظامی ایستگاه "یاتری" 
به سمت ایستگاه گرمسارحین گشت زنی بودند که در تاریکی 
شب متوجه تردد یك دستگاه تراکتور در حوالی راه آهن شدند.

سرهنگ محمدرضا مالکی افزود:ماموران انتظامی در بررسی 
دقیق موضوع، پس از توقف تراکتور و دو سرنشین آن، بالغ بر 

دو تّن "بالادست" در تریلی آن کشف کردند.وی تصریح کرد: 
"بالاست" نوعی سنگ بسیار سخت و نسبتا بزرگ است که از 
12 معدن در سطح کشور استخراج و پس از تبدیل به قطعات 
کوچک برای زیرسازی خطوط ریلی به کار می رود.مالکی با 
بیان اینکه سنگ های بالاست وظیفه اصلی خنثی نمودن 
فشار چند صد تنی ناوگان ریلی را برعهده دارند، افزود: سارقان 
دستگیر شده با سرقت زیرساخت اصلی خط ریلی، دست به 
کار خطرناکی زدند.به گفته این مسئول انتظامی، نبود بالاست 
ها به هر دلیل از جمله سرقت و یا سیل، خطرات زیادی 

را متوجه واگن هاخواهد کرد و احتمال واژگونی قطار بسیار 
است.سرهنگ مالکی افزود: متهمان در تحقیقات تخصصی 
پلیس به سرقت دو تن دیگر از سنگ های بالاست در شب 
قبل از دستگیری نیز اعتراف کردند.رئیس پلیس راه آهن 
شمال شرق ضمن قدردانی از دقت ماموران انتظامی که با 
کشف این سرقت، امنیت تردد ناوگان ریلی را تامین کردند، 
افزود: سارقان در حالی که از عواقب اقدام مجرمانه و خطرناك 
خود اظهار بی اطلاعی می کردند، به همراه پرونده به دادسرا 

معرفی شدند. 

  سخنگوی ناجا از دستگیری زن ایرانی کلاهبرداری در 
کشور ایتالیا خبر داد که با سوءاستفاده و جعل عنوان دولتی، 

بیش از 27۰ میلیارد تومان کلاهبرداری کرده بود. 
سردار سعید منتظرالمهدی در گفت وگو با  تسنیم با اشاره 
به دستگیری زنی که اقدام به کلاهبرداری ده ها میلیارد 
تومانی کرده بود، در تشریح جزئیات این خبر اظهار کرد: به 
دنبال گزارشاتی از کلاهبرداری چند میلیارد تومانی، پرونده 
در اختیار پلیس قرار گرفت و در بررسی های به عمل آمده 
مشخص شد خانمی با سوءاستفاده از عنوان بانک مرکزی، 
خود را از کارمندان این بانک معرفی کرده و با این شیوه و 
شگرد میلیاردها تومان از قربانیان خود کلاهبرداری کرده بود.

سخنگوی ناجا اضافه کرد: در بررسی های تکمیلی، مبلغ 

کلاهبرداری شده توسط این خانم بیش از 27۰ میلیارد ریال 
برآورد شد و با توجه به خروج وی از کشور، موضوع از طریق 

پلیس اینترپل در دست بررسی قرار گرفت.
وی گفت: به دنبال آخرین رصدهای انجام شده، موفق به 
پیگیری این فرد در کشور ایتالیا شدیم و با توجه به پیگرد 
این فرد توسط اینترپل، وی در این کشور شناسایی و دستگیر 

شد.
 عامل دستگیرشده دخیل در بمب گذاری دفتر 

حزب جمهوری اسلامی یک زن است
سخنگوی نیروی انتظامی در بخش دیگری از سخنان خود  
با اعلام اینکه شناسایی و دستگیری یکی از عناصر منافق از 

سوی اینترپل انجام شده است، افزود: متهم، یک زن است. 

سردار سعید منتظرالمهدی د، در واکنش به خبرها و 
گزارش های منتشر شده در فضای مجازی درباره دستگیری 
عنصر منافق در کشور آلبانی گفت: فرد شناسایی شده، یک 
خانم است که بر اساس بررسی های به عمل آمده در حادثه 
بمب گذاری دفتر حزب جمهوری اسلامی دست داشته است.

وی افزود: متهم دستگیر شده، در حال انتقال به ایران است 
که پس از انتقال در اختیار مراجع قضایی قرار خواهد گرفت.

سخنگوی ناجا همچنین درباره دستگیری منتشرکننده 
عکس مینو خالقی تصریح کرد: پلیس در این زمینه، خبری 
اعلام نکرده است.سردار منتظرالمهدی همچنین درباره ورود 
مجری من وتو به ایران نیز گفت: هرگونه ممنوعیت ورود و 

خروج از کشور مستلزم دستور قضایی است.

صاحب مغازه رفیق دزدان

سرقت مسلحانه از طلا فروشی

اقدام به موقع پلیس خطر واژگوني قطار را دفع کرد 

سارقان خرابکار راه آهن شمال شرق دستگیر شدند 

سخنگوی ناجا خبر داد :

دستگیری زن کلاهبردار ایرانی در ایتالیا 

فکر کردن به بدهی و چگونه تسویه کردن آن می تواند به صورت 
فرسایشی آرامش فرد را از بین ببرد در صورتی که با فراگیری برخی 

مهارت ها می توان از این مشکل سربلند بیرون آمد.
داشتن بدهی و مقروض بودن به افراد دیگر می تواند به بدترین کابوس 
شبانه تبدیل شود و گاهی چنان طاقت فرسا شود که شما را مجبور به 
انجام بسیاری کارهای غیراخلاقی کند. فراموش نکنید بحران  اعم از 
عاطفی، سلامتی و مالی بخشی از زندگی است و مهم تر از آن توانایی 
مدیریت بحران است که در بسیاری موارد قابل یادگیری و اکتساب 

است. 
بسیاری افراد به علت عدم برنامه ریزی مالی، عدم توجه به دخل و 
خرج خود، گرفتن وام های خرد و کلان و ضعف در مدیریت مالی داخلی 
و خارجی خانواده دچار بی پولی می شوند که با افزایش سطح آگاهی و 
یادگیری برخی ترفندهای پس انداز و تقویت شم اقتصادی این مشکل 

قابل حل است.
 پیشگیری بهتر از درمان است

فردی از نظر مالی موفق است که به حساب درآمد، پس انداز، اقساط و 
هزینه های خرد و کلان خود را توجه داشته و آن ها را هماهنگ سازد. در 
واقع برای جلوگیری از پسرفت در زمینه اقتصادی و مالی باید مدیریت 
و برنامه ریزی داشت. در وهله اول باید تلاش کنید که مقروض نشوید.

اگر نمی توانید حساب دخل و خرجتان را داشته باشید بهتر است در 
ابتدا همه موارد را یادداشت کنید و به تدریج به نظمی ذهنی و مدیریتی 
همه جانبه در ابعاد مالی زندگی تان برسید. از این اصل اقتصادی که عرضه 
و تقاضا باید با یکدیگر هم خوانی و هماهنگی داشته باشند، استفاده کنید 
و خرج هایتان را با درآمد خود تنظیم کرده و بخشی را به روز مبادا 

اختصاص دهید.

 داشتن پس اندازی برای روزهای مبادا
توصیه می شود که به محض دریافت درآمد بخش معینی از آن را 
به پس انداز اختصاص دهید و برای مابقی آن نیز اولویت بندی کنید. 
اولویت بندی شما باید بر اساس اهداف و الزامات مالی  و اقتصادی تان 
باشد. نیازهای اولیه و مهم زندگی تان را بشناسید و آن ها را در الویت قرار 
دهید و به مخارج مالی تان نظم و ترتیب بدهید.سعی کنید بیشتر درآمد 
خود را به جای خرج، پس انداز کنید. این مقدار می تواند نصف یا دو سوم 
درآمدتان باشد. از طریق پس انداز دو سوم درآمدتان می توانید در راهی 
مطمئن و موفق در زمینه پیشرفت اقتصادی و مالی گام بردارید. با این 
کار شما بیشتر برای آینده تان برنامه ریزی کرده و هوش اقتصادی خود 
را تقویت می کنید و از همه مهم تر در صورت بدهی بالا آوردن می توانید 
در کمال آرامش از پس اندازهای خود کمک بگیرید.تبدیل حجم بالایی 
از درآمد به پس انداز می تواند پشتوانه مالی قابل اطمینانی برای شما باشد 
و این کار باعث می شود که هیچ گاه بی پول نشده و در صورت مقروض 

شدن روسیاه نشوید.
 با هر دستی بدهید از همان دست می گیرید

اگر از آن دسته افرادی هستید که هیچگاه به دیگران در زمینه های 
مالی و اقتصادی کمک نمی کنید و در صورت توانایی مالی برای کمک 
به تسویه بدهی اطرافیان، دوستان و آشنایان خود قدمی برنمی دارید، 

نباید انتظار داشته باشید در چنین روزهایی آن ها به کمک شما بیایند.
 سعی کنید اگر پس انداز یا اندوخته مالی دارید و فردی نزدیک و قابل 
اعتماد از شما درخواست همکاری می کند، کمکش کنید تا در چنین 
روزهایی بتوانید روی کمک او حساب کنید. برخی افراد به علت محبوبیتی 
که میان نزدیکان و دوستان در کمک های مالی دارند هیچگاه مقروض 

نمی شوند و در صورت بدهکار شدن نیز همه به کمکشان می شتابند.

 به جای غصه تلاش هایتان را دوبرابر کنید
برای خرج و خوراک خود چارچوب و خط قرمز تعریف کنید و به 
آن عمل کنید. یکی از اصول پس انداز، تمایز قائل شدن برای خریدها 
و خرج های مهم از موارد بی اهمیت، کم اهمیت و غیر ضروری و حتی 
بی مورد است. به عنوان مثال، شما نمی توانید از اجاره خانه، قبوض یا 
اقساط خود چشم پوشی کنید اما به راحتی می توانید خرید البسه در آغاز 

فصول یا بیرون شام خوردن را به تعویق بیندازید.
از همین حالا تمرین کنید تا هوش خرید خود را بالا ببرید و برای 
مواردی که می خواهید برای آن ها هزینه کنید، درجه اهمیت قائل 
شوید و آن ها را از مهم به بی اهمیت طبقه بندی کنید و طبق همین 
الویت بندی جلو بروید تا هیچ گاه احساس پشیمانی یا بی فکری به شما 
دست ندهد. اگر به فرد یا افرادی مقروض باشید، بهتر است الویت شما 
تسویه بدهی تان باشد.در این روزها بهتر است کمی به خود بیشتر 
سختی دهید تا بتوانید موفق و سربلند این بحران را بگذرانید. انتخاب 
شغلی پاره وقت، سحرخیز شدن، دورنگاری و اضافه کاری می تواند در 

تسویه بدهی تان موثر باشد.
 خلاقیت از خود نشان دهید

توجه به هزینه ها و خرج های کوچک و بی اهمیت نکته کلیدی در 
تسویه بدهی است. در بیشتر موارد هزینه های بزرگ و کلان توجه افراد 
را به خود جلب می کند، در حالی که این هزینه های کوچک هستند که 
آهسته آهسته جیب و حساب بانکی شما را خالی می کنند.از خلاقیت 
خود استفاده کنید و با پول هایتان سرمایه گذاری های انجام دهید تا 
مقروض نشوید و در صورت بدهکار شدن نیز سریعا آن را مهار کنید. 
سرمایه گذاری کردن یکی دیگر از اصول افزایش پس اندازهای مالی و 
هزینه ها است که باید به آن توجه ویژه شود. توجه به این نکته بسیار مهم 

است که پس انداز ها و درآمدها باید عاقلانه و اصولی سرمایه گذاری شوند. 
اگر درآمد خود را به درستی و در شرایطی مناسب سرمایه گذاری نکنید، 
تلاش های خود را یک شبه به باد داده اید. در این باره می توان از افراد قابل 

اعتماد، خیرخواه، متخصص و باتجربه کمک بگیرید.
 گام به گام بدهی تان را این گونه تسویه کنید

گرفتاری های مالی و مقروض شدن بخش جدایی ناپذیر زندگی است 
که باید با رویکردی منطقی آن را حل کرد اما متاسفانه قرار گرفتن در 
چنین شرایط بحرانی تصمیم گیری عاقلانه و بی تنش را کمی دشوار 
می کند. در این شرایط اولین اصل حفظ آرامش است زیرا تا زمانی که 
از نظر روانی آرام نشوید نمی توانید درست فکر کنید و تصمیم بگیرید.

گام بعدی تهیه فهرستی از بدهی و مقروضات است به طوری که آن ها 
را به دو دسته خرد و کلان تقسیم کنید و در مرحله بعد بدهی های 
کلان را بر اساس زمان و فوریت پرداخت آن الویت بندی کنید. به 
پس اندازها و اندوخته های مالی تان رجوع کنید و تا آنجا که می توانید 
بدی های ضروری و خطرناک را بپردازید؛ اگر توانایی پرداخت بدهی های 
کلان را ندارید از بدهی های کوچک شروع کنید.از روز تهیه این فهرست 
بخشی از درآمد مالیتان را نیز به بدهی ها اختصاص دهید. گام بعدی تهیه 
فهرستی از اطرافیان و دوستان است که توانایی و امکان کمک به شما را 
دارند؛ با آن ها تماس بگیرید و از آن ها درخواست کمک کنید. توجه به 
این نکته بسیار مهم است که در زمان تسویه بدهی های موجود دوباره 
مقروض نشوید پس به هزینه های جاری خود نیز دقت کنید.می توانید 
تا زمان تمام شدن بدهی و روزهای سخت خود اضافه کاری دهید یا به 
کاری نیمه وقت علاوه بر شغل خود مشغول شوید. به منظور گذراندن 
این بحران در همه مراحل می توانید از افراد متخصص در زمینه های مالی 

یا نزدیکانی که تجربه و شم اقتصادی بسیار خوبی دارند کمک بگیرید.

اگر بدهی و قسط دارید بخوانید! 
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نکتــه

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاحات گفت: کسانی که با 
نردبان امید بالا آمدند و در فضای انتخابات با عارف عکس گرفته و 
الان به فراکسیون امید پشت می کند و به جریان دیگری می رود، 

پیام نا مناسب، غیراخلاقی و غیر حرفه ای را خواهند فرستاد.
سید محمود میرلوحی در گفت و گو با ایلنا، با اشاره به پیروزی 
ائتلاف امید و با بیان اینکه ما در این دوره مجلس تاکید داشتیم 
تا انتخابات دور دوم صبر کنیم و به مسائل درون مجلس مشغول 
نشویم، اظهار داشت: این در حالی است رقیب ما، دامی را تحت 
عنوان دوگانه عارف-لاریجانی ایجاد کرد و فکر می کرد با این کار 
می تواند لاریجانی را مجددا به سمت جریان پایداری سوق داده و 

از اصلاحات جدا کند. 

توازن نسبی اصلاح طلبان و اصولگرایان مجلس دهم
عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاحات ضمن تاکید بر اینکه 
جریان اصلاحات این تصمیم را با شناخت گرفت، افزود: ما از ائتلاف 
فراگیر اصلاحات و حامیان دولت صحبت کردیم و قدم به قدم به 

ائتلاف امید رسیدیم. 
او خاطرنشان کرد: ما در شرایطی که بیشترین محدودیت ها را 
بعد از ردصلاحیت ها تجربه می کردیم با تدبیر، این مهندسی طرف 
مقابل را علیه ائتلاف، دولت و اصلاحات به یک پیروزی تبدیل 
کردیم. با وجود این مشکلات جلو آمدیم و تا هشت خرداد نیز 
برای مشخص شدن وضعیت مسائل مربوط به دورن مجلس صبر 
خواهیم کرد. ما معتقدیم این توازن نسبی دو جریان بین اصلاحات 

و اصولگرا در مجلس دهم یک مزیت است. 
میرلوحی با اشاره به اینکه این مجلس با مجالس قبل تفاوت 
دارد، یادآور شد: در مجلس ششم اکثریت مطلق از آنِ اصلاحات 
بود و در مجلس هشتم و نهم اکثریت مطلق از آن اصولگرایان. الان 
مجلسی مختلط از هر دو جریان و بخشی از مستقلان داریم که این 
مستقلان نیز به واسطه فضای شکل گرفته در انتخابات وارد شدند. 

اصولگرایان فکر می کنند مستقلان به آنها نزدیک اند
قائم مقام رییس ستاد انتخاباتی تهران عنوان کرد: مشکلی که 
دوستان اصولگرا به آن توجه نمی کنند این است که فکر می کنند 

مستقلان به آنها نزدیک اند.
او افزود: اینها عملا گفتند ما با شما نیستیم، اما دلیل اینکه 
نگفتند با اصلاح طلبانند روشن است. با توجه به شرایط انتخاب 
مصلحت دیدند چنین رویکردی داشته باشند. مینو خالقی درگیر 
همین صحنه ای است که آن ها از بودن در آن اجتناب می کردند و 
ترجیح می دادند از این دغدغه ها به دور باشند. مردم حمایتشان را 
از اصلاحات و دولت اعلام کردند و مخالفتشان را با طیف مقابل آنها 
اعلام کردند، لذا نمی شود به راحتی آرای مردم را زیر غبار قرار داد. 

اصولگرایان برای کسب 60 کرسی 
 رقیبی نداشتند

میرلوحی ضمن بیان اینکه اصولگرایان نیز در انتخابات رای 
آورده اند، گفت: رای آنها در شرایطی بود که اساسا در تعداد زیادی 
از کرسی ها ما کاندیدا نداشتیم. اصولگرایان در 6۰ کرسی از 88 
کرسی  که کسب کرده اند، رقیبی نداشتند. اصلاح طلبان در مرحله 
دوم برای 61 کرسی کاندیدا اعلام کردند. این بدان معنی است که 
برای 7 کرسی نماینده ای نداشته است. در مرحله اول نیز برای 6۰ 

کرسی کاندیدا نداشتیم.

167 نفر با ائتلاف امید به مجلس راه پیدا کرده اند
فکر  اینکه  بیان  با  تهران  انتخاباتی  ستاد  رییس  مقام  قائم 
می کنیم مردم خواهان تغییرند، یادآور شد: این 167 نفری که با 
ائتلاف امید به مجلس راه پیدا کرده اند از نظر ما مورد قبول هستند 
و خوشحالیم که از آنها حمایت کردیم، اما انتطار داریم همه آنها به 

پیام مردم که تغییر است، توجه کنند 
عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاحات یادآور شد: برخی 
می خواهند بین مطالبه های مردم و مصلحت های سیاسی تعارص 
ایجاد کنند. فکر می کنند اینکه ما اصرار داریم به پیام مردم اهمیت 

دهیم، به این معنی است که ما با آقای لاریجانی اختلافی داریم.

سه شنبه هفته آینده؛ جلسه دوم فراکسیون امید
در سه شنبه  امید  فراکسیون  دوم  جلسه  به  اشاره  او ضمن 
هفته آینده خاطرنشان کرد: امیدواریم در این نشست در خصوص 
اساسنامه فراکسیون امید تصمیم گیری می شود. برخی می خواهند 
تکلیف مجلس زود تر از موعد مشخص شود، اما ما اعلام کردیم که 
مسئله هیات رئیسه بعد از مرحله دوم مشخص می شود. الان نیز 
اعلام می کنیم تصمیم انتخاب هیات رئیسه به عهده نمایندگان 
و فراکسیون امید در مجلس است. توصیه می کنیم نمایندگان به 
خواست مردم و پیام مردم و میثاق نامه و خرد جمعی توجه کنند. 
او با بیان اینکه مجلس اگر دو فراکسیون اصلی هم داشته باشد 
ما نهایتا خواهان همکاری دو فراکسیون هستیم، گفت: ما برای 
تضارب آرا کار می کنیم؛ یک صدایی خوب نیست. ممکن است 
بعضی ها بگویند ما بیاییم فراکسیون امید را توسعه بدهیم به یک 
فراکسیون فراگیر تر. آن هم منعی نیست، اما اینکه آن ها بگویند 

اصولگرایان 18۰ نفرند، به نظر غیر صادقانه می رسد.
می توانیم  می گویند  بعضی ها  کرد:  خاطرنشان  میرلوحی   

فراکسیون امید را به یک فراکسیون فراگیر تر تبدیل کنیم. این از 
نظر ما هیچ ایرادی ندارد اما شیوه ای که برخی ها به وسیله آن به 

دنبال فراگیری فراکسیون هستند را تایید نمی کنیم.
 عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاحات تاکید کرد: ممکن 
است برخی از آقایان نظر دیگری داشته باشند و بخواهند عملکرد 
متفاوتی نسبت به فراکسیون داشته باشند؛ اما به هر جهت ما 
از اینکه این آقایان را همراهی کردیم و از لیست ما بالا آمده اند، 

پشیمان نیستیم. 

دو نفر از منتخبان تهران میثاق نامه را امضا نکردند
میرلوحی تاکید کرد: ما معتقدیم طرفداران اصلاحات در جریان 
تدابیری که پشت این تصمیم ها بوده است، قرار دارند و در خصوص 
اینکه چرا افرادی که تحت عنوان لیست امید به مجلس راه پیدا 
کرده اند و در مقاطع حساس، خلاف تصمیم های فراکسیون تصمیم 
می گیرند، توضیح داد: به طور خاص دو نفر از منتخبان تهران به 
این دلیل که در آخر ائتلاف به ما پیوستند، شرایطی پیش نیامد 
که میثاق را امضا کنند.  با این حال ما فکر کردیم به نفع خود 
این دوستان و مجلس آینده است که به سازمان شیشه ای مجلس 
وفادار باشند. هرکه با رای مردم وفادار بماند، خودش سود خواهد 
کرداین فعال سیاسی همچنین با تاکید بر اینکه اگر دو نفر یا چهار 
نفر هم چنین عمل کنند، ما متضرر نخواهیم شد، به بیان آمار ها 
پرداخت و گفت: الان طبق برآورد هایی که داریم، 167 نفر با لیست 
امید آمدند، 2۰ نفر هم تحت تاثیر مراکز استان ها اظهار تمایل به 

همراهی با فراکسیون کرده اند. 

بررسی فراکسیون اکثریت مجلس در جلسه دوم اصلاحات
او با بیان اینکه جلسه دوم اصلاحات احتمالا روز سه شنبه برگزار 
خواهد شد تاکید کرد: در جلسه 18 اردیبهشت اساسنامه توزیع 
شده و قرار است در این جلسه صحبت هایی را درباره فراکسیون 

اکثریت مجلس را داشته باشد. 
میرلوحی با تاکید بر اینکه برخی ها هنوز مجلس دهم شروع 
برخی  گفت:  می کنند،  دروغگویی  به  متهم  را  خودشان  نشده 
نمایندگان با نردبان امید بالا آمدند اما به رای مردم پشت کردند. 
کسی که در این شرایط با عارف عکس گرفته و الان به فراکسیون 
امید پشت می کند و به جریان دیگری می رود، پیام نا مناسبی 
خواهد فرستاد. این ها به جای اینکه وفای به عهد را ترویج کنند و 

بی وفایی با مذمت کنند، بی وفایی را را نشر داده اند 

همراهی با عارف احترام به مطالبات مردم است
میر لوحی با بیان اینکه ما نمی خواهیم چیزی را به کسی 
تحمیل کنیم بلکه صرفا می گوییم همراهی با عارف و احترام به 
برنامه شورای عالی پیگیری مطالبات مردم است. امروز بحث بر سر 
این است که شورای عالی بماند یا نماند. ما می گوییم با مردم میثاق 
بسته ایم و نمی توانیم در برابر مسئولیت هایی که در برابر مردم 
داریم شانه خالی کنیم. از این رو یکی دیگر از دلایل ماندگاری این 
شورا میثاق دو جانبه با مردم است. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
گفت: نمایندگان و واسطه های رای مردم به این نمایندگان، باید 
پاسخگوی رای مردم باشند. یا مردم مجددا به آن ها رای خواهند 

داد یا از آن ها عبرت خواهد گرفت. 
از نمایندگان  به رای غیرحزبی یکی  میرلوحی ضمن اشاره 
اصلاح طلب در جریان رای گیری برای انتخاب شهردار تهران در 
گذشته، تاکید کرد: امروز این موضوع به عنوان یک نظریه و رفتار 
سیاسی در جهان طرح شده است لذا هرکس هر رفتاری از او سر 
بزند باید پاسخگوی رفتارش باشد، در مجلس بیش از جاهای دیگر 

نیز باید پاسخگو باشد. 

هرکس که خواب بود هم طنین صدای مردم را شنید
عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاحات با تاکید بر اینکه 

اصولگرایان هم باید توجه داشته باشند که نمی توانند صدای مردم را 
نشنوند، خاطرنشان کرد: این صدا آنقدر طنین انداز شد که هرکس 
هم که خواب بود یا ثقل سامعه داشت این صدا را شنید. مردم 
خواهان حقوق شهروندی و تعامل با دنیا هستند و خواهان امید و 
آرامش و رونق اقتصادی اند. این ها مطالبات یک قوم خاصی نیست، 

بلکه شعار همه مردم است.
 عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان خاطرنشان 
کرد: درست است ما مجلس حزبی نداریم و اساسا انتخابات ما 
حزبی نیست و حزب مشخص و مدونی نداریم، اما این بار بهتر 
و صریح تر ار دفعات گذشته جریان های سیاسی اقدام به عملکرد 
حزبی داشته اند. کار حزبی شکل گرفته و مردم با لیست ها رای 
داده اند. آن ها به یک جریانی در تهران، با همه ابزار و امکانانتشان 
نه گفتند. حالا شما این جریان نه شنیده را به قیمت عهد شکنی 
منتخبان می خواهید بالا ببرید.  این کار غیر حرفه ای و خیلی غیر 
اخلاقی است. ما بر سر حرف خودمان هستیم که گفتیم انتخاب بر 
عهده نمایندگان است اما در مقابل تحریک و پیش قضاوت برخی ها 
نسبت به آینده به قیمت بی وفایی منتخبان به لیست هایشان 

نمی توانیم سکوت کنیم.

فشاری به منتخبان برای تصمیم گیری وارد نمی شود
میرلوحی با تاکید بر اینکه برخی منتخبان در حال رایزنی و 
انتخاب هستند و ما حق نداریم پیش از نهایی شدن تصمیم فشاری 
بر آن ها وارد کنیم، گفت: درست است که منتخبان را ما وارد 
لیست ها کردیم و ما واسطه رای مردم بودیم اما این ها خودشان 
باید انتخاب کنند. این لازمه احترام به رای مردم است. فراکسیون 
امید قدم به قدم بدون تعجیل و تبلیغات حرکت می کند و تابع یک 
جریان مشخصی که هیاهو و غوغاسالاری می کند، نخواهد بود  ما 
مطئنیم که انتخاب مردم هوشمندانه بوده و ان شاءالله منتخبان 
نیز قدردان این اعتماد مردم خواهند ماند.  عضو شورای عالی 
سیاستگذاری اظهار داشت: جریانی که پرچم این غوغاسالاری را 
در دست دارد امروز تغییر فاز داده و ایجاد شکاف بین اصولگرایان 
معتدل و اصلاحات را دنبال می کند. ما باید بدانیم در مجلس فعلی 
جریان دلواپسی هست که مردم به آن نه گفته اند. ما نباید فرصت 
به آن ها بدهیم. باید به طور مسئولانه و با تدبیر عمل کنیم. در 
این مسیر فراکسیون امید نباید از وظایف خود شانه خالی کند  
پیشنهادهایی  دوستان  از  بعضی  اینکه  بیان  ضمن  میرلوحی 
می دهند و می گویند مجلس به جای توجه به خواست مردم به 
مصلحت های خاصی بپردازد. ما می گوییم این مصلحت ها هم حائز 
اهمیت است، اما مصلحت نگری باید ذیل پیام شفاف مردم در 

انتخابات جای داشته باشد. 

اصولگرایان بر عهدشان وفادار بمانند
او گفت: در صورتی که ما می توانستیم نمایندگان را متحد 
کنیم، حرفی نبود اما اینها تخیل است. دو فراکسیون باید شکل 
بگیرد. امید و اصولگرایان. ولی نه اصولگرایانی که فکر می کنند در بر   
همان پاشنه مجلس نهم می چرخد. مردم پیامشان را روشن داده اند 
و گفته اند اولویت ما اصلاحات و حامیان دولت است. این فعال 
سیاسی اصلاح طلب افزود: ما از دوستان اصولگرایی که با لیست 
امید به مجلس راه پیدا کرده اند، انتظار داریم طوری عمل کنند که 
هم رفاقت هایشان با سایر اصولگرایان حفظ شود هم بر عهدشان 

وفادار بمانند. 
میرلوحی در خصوص مسئله مینو خالقی نیز خاطرنشان کرد: 
شورای عالی سیاست گذاری امیدوار است هم آقای رئیس جمهور 

هم وزارت کشور اجازه ندهند رای او مخدوش شود. 
میرلوحی تصریح کرد: اگر پرونده انتخابات اصفهان گشوده بود 
می توانست آقای آجدانی به مجلس راه یابد. اگر نه نمی شود کسی 
که رای آورده و پرونده اش بسته شده است را حذف کنید. این از 
مسائلی است که موکول به رای مجلس است. به نظر ما شورای 

نگهبان اختیارات مجلس را سلب کرده است که این بدعت جدیدی 
است. میرلوحی با بیان اینکه در گذشته هم چنین اتفاقی افتاده، اما 
آقای محتشمی وزیر کشور وقت زیر بار نرفته است، گفت: مدارکی 
که امروز جزء مستندات شورای نگهبان است، قبل از قطعیت 
صلاحیت هم وجود داشته است. در قانون آمده نظر شورای نگهبان 
در تایید صلاحیت قطعی است. این مستندات از قبل هم وجود 
داشته است؛ حال مگر می شود صلاحیت یک فرد قطعی شود و 

دوباره غیرقطعی شود؟ 
میرلوحی تاکید کرد: در دنیایی که همه در حال دیدن سازمان 
شیشه ای انتخابات هستند چنین رویکرد هایی به  شأن مردم سالاری 
آسیب می زند. شورای عالی از اول پیگیر مسئله بوده است اما 
نخواسته فضا را تبلیغاتی کند. من خودم پیگیر این داستان بودم و 
شاهد تلاش این شورا و عارف برای حل موضوع از طریق شورای 

نگهبان و دولت بوده ام.

تبلیغ پایداری برای امتیاز گرفتن از لاریجانی
این عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان همچنین 
در خصوص نزدیکی مجدد جبهه پایداری به لاریجانی با وجود 
هجمه های شدیدی که آن ها در مجلس گذشته بر او وارد کرده 
بود، خاطرنشان کرد: امیدوارم این تبلیغ آن ها برای امتیاز گرفتن 
از لاریجانی باشد. چرا که معتقدم آقای لاریجانی رفتاری از این ها 
دید و این ها تا جایی پیش رفتند که هیچ حیثیتی برای رقیب 
نمی گذاشتند و شیوه های برخوردشان به شدت حذفی و جنجال 
بوده است؛ بنابراین امیدوارم این تبلیغ جریان رقیب صرفا برای 

امتیازگیری باشد. 
او با بیان اینکه آن ها به عنوان یک اقلیت در مجلس هستند، 
گفت: البته این افراد باید پاسخگوی هزینه هایی که بر کشور تحمیل 

کردند باشند. 

بعضی  امیدوارند بین فراکسیون امید 
و فراکسیون دوم رخنه  ایجاد کنند

عضو شورای عالی سیاست گذاری همچنین اظهار داشت: در 
فضای فعلی مجل بعضی ها امیدوارند که بین فراکسیون امید و 
فراکسیون دوم رخنه ای ایجاد کنند که این اقلیت بتواند نقش 
بیشتری بازی کند اما ما امیدواریم با تدبیری که هم فراکسیون امید 
و هم لاریجانی و طیف ایشان دارند اجازه ندهند این اتفاق بیفتد. 
در عین حال این دو فراکسیون در تدارک برنامه های همکاری برای 
کارآمدی مجلس هستند. میرلوحی افزود: به عنوان پیشنهاد گفت 
می شود برای کارآمدی بیشتر مجلس، فراکسیون فراگیری شکل 
بگیرد. در حال حاضر حالتی پیش آمده که می شود طرفداران  
برجام و مخالفان برجام را از هم جدا کرد. می شود همین را به 
عنوان یک سرمایه قلمداد کرد و مجلس شدت اختلاف ها را بین دو 

فراکسیون کاهش و امید به همکاری را افزایش دهد. 

عده ای فکر می کردند باید دلواپسی هایشان 
را مرتب به رخ جامعه بکشند

او تاکید کرد. این ها نشانه بلوغ سیاسی کشور است. نمایندگان 
در مسائل ملی باید با هم همکاری کنند. اینطور نباشد که مثل 
کنند  دولت صف بندی  تصمیم های  مقابل  عده ای  نهم  مجلس 
چراکه این ها به نفع مردم نیست. ما در مساله برجام شاهد بودیم 
که چطور یک عده فکر می کردند باید دلواپسی هایشان را مرتب به 
رخ جامعه بکشند. ما در مرحله ای هستیم که مهم ترین مسئله مان 
رونق اقتصادی است. در بحث سرمایه گذاری همه قبول داریم که 
سرمایه گذاری خارجی باید شکل بگیرد. اگر قرار باشد همین اقلیت 
دلواپس از مشهد تا قم بخواهند رویه دلواپس های مجلس نهم را 
ادامه بدهند و مرتبا تریبون به خارجی ها بدهند که ایران را ناآرام 

جلوه بدهند، درست نیست
میر لوحی با تاکید بر اینکه مجلس در دعوت از سرمایه گذاران 
خارجی باید یک صدا باشد، خاطرنشان کرد: در عین حال برای 
حفظ سرمایه گذاران داخلی هم باید کوشید. امروز سرمایه گذاران 
داخلی هم اعتماد کافی را ندارند که البته در این مسیر دولت 
قدم های خوبی برداشته است. اگر مجلس هم این مسیر را حمایت 

کند، ما به زودی در حل مشکل رکود موفق خواهیم شد.
عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاحات ابراز داشت ما ادغام 
دو فراکسیون را به نفع جامعه نمی دانیم. حداقل دو جریانی بودن به 
نفع جامعه است. تعریف دو جریان هم این چنین نیست که یکی 
مطلق باشد آن یکی در یک اقلیت نا پیدا. همین شکلی که به وجود 
آمده مطلوب است. او در توضیح افزود: امروز فراکسیون امید 55 تا 
6۰ درصد مجلس را در دست دارد و فراکسیون اصولگرا هم 4۰-

45 درصد. با این فرصت مردم بهتر در جریان مسائل قرار می گیرند 
و تصمیم های در اتاق های در بسته گرفته نمی شود.

مشکلات دولت نهم و دهم به دلیل 
تصمیم گیری در اتاق های در بسته بود

میرلوحی یادآور شد: مشکلاتی که در دولت نهم و دهم رخ 
دادبه این دلیل بود این ها در اتاق های در بسته تصمیم می گرفتند. 
از این رو وجود دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا به نفع مردم است و 
این به این معنا نیست که این ها همدیگر را نابود کنند بلکه باید در 

فضای رقابت جوانمردانه برای پیشرفت کشور تلاش کنند.

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاحات تاکید کرد:

همراهی با عارف احترام به مطالبات مردم حسن روحانی
 قدرتمند یا مطمئن؟!

در شناخت رفتار های سیاسی مردم به این نکته کمتر 
توجه می شود که رویکرد آنها در توجه به حسن روحانی 
به عنوان سیاستمداری نو گرا و پراگماتیک، تنها به دلیل 
مقایسه او با شخصی مانند محمود احمدی نژاد وحتی نگرانی 

از بازگشت فردی مانند او به صحنه سیاسی ایران نیست. این یکی از حیرت آور ترین 
اشتباهات  در شناخت و درک از جامعه ایرانی ست. به همین دلیل فاصله گرفتن از احمدی 
نژاد کمکی به آنها نکرد. مخالفان بپذیرند یانه؟ رئیس جمهورروحانی نشان داده همچنان 

سنگینی خود رادر هر وزن کشی سیاسی کاملا حفظ کرده است.
مخالفان توافق هسته یی مشخص نمی کنند جایگزین آنها برای یک توافق ممکن 
چیست؟ تنها یک چیز می گویند: توافق را پاره کرده و آتش بزنید!»نه تنها حسن روحانی، 
بلکه فرد قدرتمند و تاثیر گذاری مانند اکبر هاشمی رفسنجانی پیشنهاد داده اند«»مخالفان 
با توجه به وضعیت ایران و مخاطراتی که در برابر آن است، برای تامین منافع و امنیت ملی 
ایران اگر راه حل و متدی بهتری سراغ دارند ارائه دهند. توافق هسته یی شاید بهترین 
نباشد، اما ممکن ترین بوده و در دیپلماسی ممکن ترین، حتما میتواند بهترین باشد«. اکنون 
مشاهده می شود در آخرین سال دولت حسن روحانی که وی را صرف نظر ازقضاوت درباره 
عملکردش، برای شروع دومین دور ریاست جمهوری آماده می کند، آشکارو به گونه یی 
سیستماتیک، او زیر فشار ها و ضربه های بی رحمانه و طاقت فرسا یی قرار گرفته است. 
محور اصلی این فشارها، بر نا کارآمد ی دولت و ضعف در بهره برداری ازبزرگترین دستاورد 
دیپلماتیک و سیاسی ایران قرار گرفته. مخالفان تندرو با 3 استراتژی »بالابردن سطح انتظار 
عمومی از توافق هسته یی«، از نفس انداختن رئیس جمهوردر پیگیری سیاست های داخلی 
»و نهایتا« بی اعتبار نشان دادن روحانی در صحنه دیپلماسی بین المللی »کارزار خود با 
رئیس جمهور سازماندهی کرده ومترصد هستند او را در نظر تماشا گران دو« ماراتن ایران از 
نوعی دیگر »ناتوان و ضعیف نشان دهند. اینکه جبهه مخالفان تندرو در هدف گیری توپخانه 
خود موفق خواهند شد یانه؟ گرچه به نظر من چندان اهمیتی ندارد، اما بسته به اینکه در 
کدام سوی ماجرا قرار داریم پاسخ متفاوت خواهد بود. از زاویه مخالفان با توجه به اصالت 
دادن به مبارزه و مخالفت؛ به هدف زدن صرف به خودی خود اهمیتی ندارد. اصل مقابله با 
روحانی، صرف نظر از نتیجه آن است. تفکری عجیب که تاکنون تاوان سنگینی هم برای آن 
پرداخت کرده اند. تازه ترین این هزینه ها در انتخابات پارلمانی اخیر از سوی آنها پرداخت 
شد. در این انتخابات و نتیجه سیاسی آن مسلما مردم ایران پس از 3 سال به کارنامه رئیس 
جمهور روحانی امتیاز ++A را ندادند، اما مشکل اصلی این طیف این است که نبود دو ضریب 
مثبت در عملکرد روحانی را به معنای آغاز موج مخالفت با او تفسیر و برداشت کرده اند. 
برداشتی که شخصا نمی دانم بر اساس کدام درک سیاسی ازرفتار مردم ایران صورت گرفته 
است، در حالی که ما هیچ نشانه و دلیل روشنی در دست نداریم که نشان دهد روحانی در 
سراشیبی قضاوت عمومی و مخالفت توده ها قرار گرفته. رئیس جمهور روحانی ماه گذشته 
گفت« قدری صبر کنید تنها 3 ماه از اجرای یک توافق سنگین گذشته است. مخالفان 
نپذیرفتند، اما فکر میکنم، حتی اگر او خود به این زمان اشاره نمی کرد مردم ایران قضاوت 
متفاوتی از روحانی می کردند. این نکته قابل اتکایی ست که جامعه بین المللی آن را به 
خوبی درک کرده، اما لازم است در این درک استراتژیک و مشترک، به اجرای تعهدات خود 
سرعت عمل بیشتری بدهد؛ اما در نگاهی داخلی شاید اگر مخالفان روحانی را همانطور که 
بوده و هست ارزیابی وبا متر دقیق تری فاصله با او را اندازه گیری می کردند، بی شک در 
انتخابات پارلمانی، کرسی های بیشتری را کسب کرده بودند. روحانی که می گوید به دنبال 
پارلمانی همسو و یا به تعبییر خودش فرمانبر نیست و تنها انتظارکمک دارد. فرصتی که 
مخالفان تاوان عدم توجه به آن را به سنگینی پرداخت کردند. آنها نتوانستند یا نخواستند 
میان منتقد و مخالف دولت، وجه تمایزی قائل شوند ومسئولیت مشکلات رئیس جمهور 
که خود نقش مهمی در ایجاد آنها داشتند را نپذیرفتند؛ اما عجیب به گونه یی حیرت 
آورمشکلات رابه نقطه حمله به روحانی تبدیل کردند و نتیجه اش را دیدند. آنهم در برابر 

مردمی که شاهد این ماراتن نابرابر بودند.
از سوی دیگر در شناخت رفتار های سیاسی مردم به این نکته کمتر توجه می شود که 
رویکرد آنها در توجه به حسن روحانی به عنوان سیاست مداری نو گرا و پراگماتیک، تنها 
به دلیل مقایسه او با اقدامات و سیاست های شخصی مانند محمود احمدی نژاد وحتی 
نگرانی از بازگشت فردی مانند او به صحنه سیاسی ایران نیست. این یکی از حیرت آور 
ترین اشتباهات تندرو ها در شناخت و درک از جامعه ایرانی ست. به همین دلیل نه تنها 
فاصله گرفتن از احمدی نژاد بلکه لعنت کردن او، کمکی به تغییر شرایط به نفع آنها نکرد. 
مخالفان بپذیرند یانه؟ رئیس جمهورروحانی مشخصا در آنچه که به شخص او مربوط می 
شود، نشان داده نه تنها همچنان قادر است سنگینی خود رادر هر وزن کشی سیاسی حفظ 
وبه رقیبانش تحمیل کند، بلکه طی 3 سال گذشته از درون جامعه سیاسی ایران نیروهای 
توانمندی را به عرصه سیاسی کشور باز گردانده یا نو اندیشانه ترکیبی از آنها کشف و عرضه 
کرده است. نیروهایی که جدای از نقش حسن روحانی در آینده به خودی خود به عنوان 
یک نیروی تاثیر گذارو نیز نتیجه منطقی وجود یک دولت عملگرا و نو اندیش، بخش عمده 

یی از نظام انتخابی و سیاسی مردم را به خود اختصاص خواهند داد.

حمایت پایداری ها از لاریجانی؛

گامی تازه برای تفرقه در اصولگرایان!
با گذشت نزدیک به دو هفته از تشکیل »فراکسیون فراگیر« و اعلام حمایت 181 
نماینده از ریاست لاریجانی، نگرانی هایی دال بر پایبندی تمامی آنان بر سر عهدی که 

بسته اند شکل گرفته است.
فراگیر خوانده شدن این فراکسیون به گفته حمیدرضا فولادگر، شرط علی لاریجانی 
بود برای پیوستن به آن. چه آنکه سردمداران تشکیل این فراکسیون که پیشتر آن را 
»فراکسیون اصولگرایان« می خواندند همان هایی بودند که با تعریف مضیقشان از اصولگرایی، 
مانع از حضور اصولگرایان میانه رو و اعتدالی در فهرست انتخاباتی ائتلاف اصولگرایان در 

انتخابات مجلس دهم شدند.
در میان 181 نفری که به گفته عزت الله یوسفیان ملا نماینده آمل اعلام کرده اند 
از ریاست لاریجانی حمایت خواهند کرد، هم اصولگرایانی هستند که در لیست ائتلاف 
اصولگرایان بوده اند، هم آنها که با مشی میانه رو با حمایت لیست امید به مجلس دهم 
راه یافتند. اینجاست که باید دید واگرایی آنها در آستانه انتخابات از چه رو بود و همگرایی 

امروزشان از چه روست؟
برای پاسخ به بخش نخست این سوال به چهارسال قبل بازمی گردیم که اعضای جبهه 
پایداری هرچه آیت الله مهدوی کنی بر وحدت میان اصولگرایان و ارائه یک لیست واحد از 
سوی این جریان تاکید کرد؛ آنها بر طبل افتراق کوبیدند و زیربار نصایح بزرگان نرفتند. این 
شد که نه تنها در تهران بلکه در سراسر کشور، لیستی به موازات فهرست ائتلاف اصولگرایان 
با برند »جبهه پایداری« ارائه داده و به بهانه ضعف رقیب در جناح مقابل، با دیگر اصولگرایان 
به رقابت داخلی پرداخته و حتی خود را پیروز رقابت های انتخاباتی مجلس نهم خواندند. این 
در حالی بود که در بزنگاه های حساس بررسی اموری مهمی چون استیضاح وزرا و تصویب 

برجام، مشخص  می شد که آنها حداکثر 8۰ کرسی را در اختیار دارند.
با این حال در آستانه انتخابات مجلس دهم بار دیگر ساز مخالفت سر داده و شرط 
حضورشان در ائتلاف بزرگ اصولگرایان را حذف برخی دیگر اصولگرایان عنوان کردند. این 
شد که کفه لیست به نفع آنها سنگینی کرد. آن هم به بهای اینکه چهره های شاخصی در 
فهرست ائتلاف اصولگرایان قرار نگیرند! چه علی مطهری و حسن غفوری  فرد در تهران، چه 

علی لاریجانی در قم، چه علیرضا منادی در تبریز و ...
اما با همه دوپینگی که پایداری ها در چیدن لیست داشتند، تعداد کرسی هایشان در 
مجلس دهم به نصف کاهش یافت! چرا که عموما اصولگرایان میانه رویی رای آوردند که 
در لیست امید حضور داشتند و به گفته موسی قربانی افتخار پیروزی شان به نام آنها ثبت 
شد! هرچند پایداری ها از اینکه تعداد واقعی شان را در مجلس اعلام کنند، طفره می روند 
کما اینکه مجتبی ذوالنور نماینده عضو جبهه پایداری از قم، می گوید که هنوز در این باره 

بررسی نکرده ام.
دور از ذهن است که همه این واگرایی ها یکباره و در فاصله کوتاهی از برگزاری انتخابات 
به همگرایی بدل شده و ساز ناکوک آنان با اصولگرایان معتدل، کوک شده باشد. کما اینکه 
ذوالنور هم پیشاپیش اعلام می کند که اصولگرایان رهروان ولایت، در مجلس دهم راهشان 
را با تشکیل فراکسیونی جدا می کنند. او در حالی زمزمه جدایی  را به دیگر اصولگرایان نسبت 
می دهد که خودشان با جدایی از فراکسیون واحد اصولگرایان در مجلس هشتم و تشکیل 

فراکسیون انقلاب اسلامی، سردمدار این افتراق بودند.
سابقه تاریخی گذشته و زمزمه های جدایی طلبانه زودهنگام پایداری های این گمانه 
را آفریده که حضور کنونی شان در فراکسیون فراگیر تنها تاکتیکی برای پوشش تعداد 
محدودشان در مجلس آتی است. از این رو باید در راستین بودن پیمان آنان بر ریاست 

لاریجانی در مجلس دهم هم تردید کرد.
واقعا کسانی که به گفته علی مطهری، روزی حامیانشان به علی لاریجانی مهر و کفش 
پرتاب می کردند و او را به دلیل مدیریت جلسه تصویب برجام زیر سوال برده و ناعادل 

خطاب می کردند، از ترس ریاست نامزد جناح رقیب، در مقام حمایت از او برآمده اند؟
سایت 24 آنلاین در پاسخ به این سوال نوشته است: پایداری چی ها برای اینکه از سوی 
سایر اصولگرایان طرد نشوند، علی لاریجانی را نامزد خود برای کرسی ریاست معرفی می 
کنند اما در جلسات خصوصی اعلام می کنند که در انتخاب رئیس مجلس رای سفید 
خواهند داد! حتی برخی از آنها در جلسات خصوصی گفته اند رای به عارف را ارجح می 

دانند تا لاریجانی رای نیاورد.
در این حال گفته می شود بعضی اعضای جبهه پایداری نیز گفته اند تکلیف شرعی خود 

را در کاندیدای اختصاصی می دانند و ممکن است به حاجی بابایی رای دهند.
ارائه رای سفید، در حالی اصلی ترین تاکتیک آنهاست که سودش به سبد آرای 
محمدرضا عارف رقیب احتمالی لاریجانی خواهد رفت و این فرصت را به پایداری ها خواهد 
داد که با صدایی رسا هم به انتقاد از دولت بپردازند و هم در مقابل تصمیمات مجلس آتی 
قد علم کنند. به این ترتیب آنها با یک تیر چند نشان خواهند زد. هم در پس پرده بار دیگر 
غضبشان به لاریجانی را عیان می کنند، هم مانع از مدیریت وحدت گرایانه و میانه رو در 

مجلس می شوند، هم همگرایی دولت و مجلس ار خدشه دار می کنند.

دخالت قوه مجریه در امور مجلس از تازه ترین ادعاهایی است که مخالفان دولت آن 
را مطرح می کنند. این در حالی است که هنوز اتهام ناروای دخالت مسوولان اجرایی در 
انتخابات مجلس دهم از جانب شماری چهره های خاص دنبال می شود. برخی فعالان 

سیاسی در گفت وگو با ایرنا به این ادعاها پاسخ گفته اند.
در روزهای باقی مانده تا آغاز به کار مجلس دهم، مسایلی مانند ترکیب و آرایش سیاسی 
مجلس شورای اسلامی، ایجاد فراکسیون های گوناگون، تعیین رییس و هیات رییسه و ... 
مورد توجه بسیاری از ناظران قرار گرفته است. همزمان، اتهام زنی ها به دولت نیز در زمینه 
های گوناگون ادامه دارد. یکی از مهمترین این زمینه ها، رویکردهای سیاسی دولت است 
که به ادعای مخالفان اکنون به مداخله در روندهای قوه مقننه و تاثیرگذاری بر نمایندگان 
مردم معطوف شده است. به عنوان مثال، نشست منتخبان مجلس دهم شورای اسلامی که 
هجدهم اردیبهشت ماه با حضور »حسن روحانی« رییس جمهوری در محل نهاد ریاست 

جمهوری برگزار شد، نقطه عطفی در اتهام ها زنی ها علیه دولت بود. 
برخی افراد وابسته به جریان خاص در حالی دولت را به تلاش برای تاثیرگذاری در 
انتخاب هیات رییسه مجلس متهم می کنند که پیشتر نیز شائبه دخالت مسوولان اجرایی 
در روند برگزاری انتخابات را مطرح کرده بودند. همین موضوع سبب شد تا وزارت کشور 
به عنوان مجری برگزاری انتخابات در واکنش به این ادعاها، از مدعیان بخواهد مستندات 

خود را ارایه کنند.
به باور ناظران، این اتهام ها بیشتر بر پایه برداشت های شخصی و شایعه ها شکل گرفته 
است تا مستندات قابل ارایه و دفاع؛ اتهام هایی که جز بر واگرایی و شکاف های سیاسی نمی 
افزاید و هوده ای برای جامعه سیاسی به بار نخواهد آورد. برای بررسی ریشه اتهام زنی ها 
علیه دولت و همچنین پیامدهای آن، گروه پژوهش وتحلیل خبری ایرنا با سه تَن از چهره 

های سیاسی به بحث و گفت وگو نشست.

مجلس تسلیم و مجلس تقابل جو با دولت، هر 2 از نظر مردم مردود است
»ابوالقاسم رئوفیان« دبیرکل »حزب اسلامی ایران زمین« در ارتباط با مساله تعیین 
هیات رییسه مجلس گفت: در همه دوره ها پس از روشن شدن تکلیف انتخابات و منتخبان، 
موضوع ریاست و اعضای هیات رییسه مجلس مهم ترین بحث رسانه ها و جریان های 
سیاسی بوده است. پس از مشخص شدن نتیجه انتخابات، جریان های راه یافته به مجلس 
تلاش می کنند تا فردی از جناحشان به ریاست مجلس انتخاب شود و تعداد بیشتری از 
همفکران خود را در هیات رییسه ببینند؛ انتظاری که همیشه با منافع همگانی همخوان 
نیست. رئوفیان با نادرست خواندن هرگونه تلاش برای جناحی کردن مجلس، اظهار کرد: 
باید پذیرفت که اکثریت مجلس دهم را اصلاح طلبان تشکیل می دهند ولی ادعای برخی 
مبنی بر تلاش دولت برای گرفتن سهم بیشتر در هیات رییسه، درست نیست. ممکن است 
برخی اصلاح طلبان نزدیک به دولت از طرف شخصِ خود و نه به نمایندگی از دولت، برای 
تاثیرگذاری در انتخاب رییس و هیات رییسه تلاش کنند، ولی نمی توان این تلاش را به 
دولت نسبت داد؛ بنابراین تلاش دولت برای دخالت در ترکیب مجلس، ادعایی غیرقابل اثبات 
است. این فعال سیاسی اصولگرا ادامه داد: شرایط مجلس دهم نسبت به دوره های پیشین 
مجلس متفاوت است و انتظارهای بیشتری هم از آن وجود دارد. امیدوارم نمایندگان برکنار از 

وابستگی های جناحی، کسی را بر کرسی ریاست بنشانند که مدیریت فراجناحی و نگاه ملی 
داشته باشد. رئوفیان در زمینه طرح ادعاهایی مبنی بر دخالت دولت در فرایندهای مجلس 
گفت: سوق دادن افکار عمومی به سمت وسویی که منجر به بدبینی و بی اعتمادی شود، از 
هیچ جریانی پذیرفته نیست. انتظار جامعه از کسانی که نتوانستند رای مردم را کسب کنند 
این است که در صورت داشتن دغدغه و دلسوزی، تجربه های خود به ویژه در امر قانونگذاری 
را در اختیار منتخبان تازه مردم قرار دهند. آنان باید به جای اتهام زنی به دولت و مجلس، 
برای پیشبرد اهداف کمک کنند؛ این همان خواست مردم و رهبری است. متاسفانه برخی 
مخالفت ها و اتهام زنی ها، هم کام مردم را تلخ و هم مجلس دهم را تخریب می کند. وی 
درباره میزان تاثیر این دست ادعاها بر تعامل آینده مجلس و دولت، تصریح کرد: اتهام دخالت 
دولت در مجلس اتهام تازه ای نیست و در دوره های پیشین هم عده ای، نمایندگان را به 
وکیل الدوله بودن متهم کرده اند؛ ادعایی که کشور آسیب زیادی از جانب آن متحمل شده 
است. مجلسی که به نوعی خود را در مقابل دولت قرار دهد یا مجلسی که خود را تسلیم 
خواسته های دولت کند، هر 2 از نظر مردم مردود است. این فعال سیاسی در پایان گفت: 
بر اساس اصل تفکیک قوا، مجلس باید قوه ای مستقل از سایر قوا باشد و مسیر خدمت به 
مردم را برای قوه مجریه هموار کند. رهبری همیشه تاکید می کند که مجلس باید قوانینی 
را تصویب کند که دولت از عهده اجرای آن بر آید. در صورت وضع قوانینی که دولت نتواند 
آن را اجرایی کند به طور طبیعی این امر موجب خسارت به دولت، مجلس و ملت می شود. 

مجلس نباید تسلیم جریان دولت شود اما مقابله با دولت هم در شان مجلس نیست. مجلس 
باید قوانین قابل اجرا و متناسب با توان اجرایی دولت وضع و بر اجرای آن نظارت کند تا دولت 

نیز بتواند در حوزه اجرا برنامه های خود را پیش ببرد.

نقدهای مخرب علیه دولت از سر تمامیت خواهی است
»حسن بیادی« فعال سیاسی اصولگرا و دبیرکل »جمعیت آبادگران جوان ایران اسلامی« 
در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا نقدهای مخرب و اتهام های اخیر علیه دولت را به گروه های 
تمامیت خواهی نسبت داد که خود را مالک و صاحب کشور و به عبارتی وکیل و وصی مردم 
می دانند. به گفته بیادی این افراد متوهم و رویاپرداز که خود را مصلح و بقیه را دشمن قلمداد 
می کنند در طیف های افراطی هر 2 جریان اصلی کشور وجود دارند. این افراد خودخواه به 
رغم تایید صحت انتخابات از سوی شورای نگهبان، بعضی تایید یا رد صلاحیت ها را محکوم 
می کنند و در مواردی حتی افراد تایید شده را وقیحانه انگلیسی خطاب کردند؛ امری که 
توهین به شورای نگهبان بود. بیادی در ادامه گفت وگو با ایرنا نتیجه و برایند انتخابات را نه 
پیروزی اصلاح طلبان یا اصولگرایان که شکست تمامیت خواهانی دانست که هیچ پاسخی 

منطقی و قانع کننده ای برای مشکلات و سوال های مردم ندارند.
به گفته بیادی، طرح ادعاهای اینچنینی در روابط آینده دولت و مجلس تاثیری نخواهد 
داشت چرا که هم مردم و هم جریان های سیاسی نسبت به نیت این گروه های افراطی 

باخبر هستند.

برای دولت تفاوت ندارد کدام نامزد در جایگاه ریاست مجلس قرار گیرد
»محمدعلی اسفنانی« سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس نیز ادعای دخالت 
دولت در قوه مقننه و روند تعیین ریاست مجلس را دور از ذهن دانست و تاکید کرد که 
چنین ادعایی هیچ پشتوانه منطقی ندارد. وی به پژوهشگر ایرنا گفت: در طول سال های 
گذشته هر 2 نامزد مطرح برای ریاست مجلس، همکاری کاملی در پیشبرد اهداف دولت 
به ویژه در حوزه سیاست خارجی و »برجام« داشته و همواره حامی سیاست های دولت 
بوده اند؛ بنابراین برای دولت چندان تفاوت ندارد که کدام شخص در جایگاه ریاست مجلس 
قرار گیرد؛ بنابراین، دولت در این بحث ورودی نخواهد داشت، ضمن این که تاکنون هیچ 
مستندی هم در این ارتباط ارایه نشده است. ادعاهای مطرح شده هم در حد احتمال بوده 

و چندان قابل اعتنا نیست.
این نماینده مجلس افزود: برخی از اتهام زنی های جناح ناکام پس از برگزاری انتخابات، 
امری عادی است و نباید چندان مورد توجه قرار گیرد. این ادعاها در کار مجلس آینده 
چندان تاثیرگذار نخواهد بود. این که مجلس آینده با دولت تعامل یا تقابل داشته باشد، 
موضوعی است که ترکیب مجلس آن را روشن می کند. نوع نگرش نمایندگان و نحوه ورود 
آنان به مجلس دهم می تواند بر روابط مجلس و دولت اثرگذار باشد. بسیاری از منتخبانی 
که با برچسب اصلاحات وارد مجلس شده اند، گاهی به لحاظ ماهوی اصلاح طلب نیستند. 
در مقابل، برخی از چهره هایی که زیر پرچم اصولگرایی از مردم رای کسب کرده اند، ممکن 
است عملکرد متفاوتی از جریان اصولگرایی داشته باشند، بنابراین گذر زمان، نحوه تعامل 

دولت و مجلس دهم را مشخص خواهد کرد.

چهره های سیاسی پاسخ دادند؛

دولت و مجلس؛ تعامل یا تداخل؟

روزنــه

باید پذیرفت که اکثریت مجلس دهم را اصلاح 
طلبان تشکیل می دهند ولی ادعای برخی 

مبنی بر تلاش دولت برای گرفتن سهم بیشتر 
در هیات رییسه، درست نیست. ممکن است 
برخی اصلاح طلبان نزدیک به دولت از طرف 
شخصِ خود و نه به نمایندگی از دولت، برای 
تاثیرگذاری در انتخاب رییس و هیات رییسه 

تلاش کنند، ولی نمی توان این تلاش را به دولت 
نسبت داد؛ بنابراین تلاش دولت برای دخالت در 

ترکیب مجلس، ادعایی غیرقابل اثبات است

متین مسلم
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زبان درنده اى است كه اگر رها شود

 گاز مى گیرد.

دوشنبه - بیست و هفتم اردیبهشت ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4002

دکتر سقائیان نژاد شهردار قم با صدور پیامی فرارسیدن 27 اردیبهشت ماه روز ملی ارتباطات و روابط عمومی را تبریك گفت. 
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

بسمه تعالی
امروزه با گسترش تکنولوژی های نوین و به تبع آن افزایش ارتباطات، جهان هستی به مثابه شهری کوچك درآمده که همه 
شهروندان با یکدیگر به راحتی امکان ارتباط و تبادل اطلاعات دارند و در این زمان توجه به استفاده صحیح و کارآمد از وسایل ارتباط 

جمعی و بکارگیری این ابزار در مسیر صحیح از اهمیت بالایی برخوردار است.
همانطور که در دنیای امروز ارکان جوامع بشری بر زیرساختی به عنوان علم ارتباطات استوار است، سازمان ها نیز برای موفقیت و 

دوام و بقای خود نیازمند استفاده از علم ارتباطات هستند و روابط عمومی ها در این زمینه نقش اصلی را ایفا می کنند.
مدیریت در کنار روابط عمومی و استفاده از ابزار ارتباطی است که می تواند ظرفیت ها و توانمندی های خود را نشان داده و نقشی 
کلیدی در فعالیت های اجتماعی ایفا کند و به دنبال آن روابط عمومی ناکارآمد و فرسوده، مدیریت را نیز ناکارآمد و فرسوده می کند.
در این راستا تعامل هدفمند و دوسویه با مخاطبان، انتقال و اشتراك اطلاعات دقیق و صحیح، دریافت اشکالات سیستم از مخاطب 
و رفع آنها و ارائه اطلاعات مشاوره ای برای ارتقاء جایگاه سازمانی از ویژگی های اساسی روابط عمومی هاست که توجه به آنها ارتقاء 

جایگاه سطوح مدیریتی و به دنبال آن رضایتمندی مخاطب را در پی خواهد داشت.
اینجانب ضمن گرامیداشت 27 اردیبهشت ماه روز ارتباطات و روابط عمومی، با تقدیر از فعالان عرصه اطلاع رسانی و ارتباطات 
استان قم، امیدوارم به مدد تلاش و همت ایشان، شاهد ارتقاء سطح رضایتمندی مردم از مجموعه مدیریت شهری همراه با ارتقاء 

سطح خدمات شهری در جامعه و تحقق اهداف عالیه جامعه اسلامیمان باشیم.

پیام شهردار قم به مناسبت روز 
ملی ارتباطات و روابط عمومی 

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد - شهردار قم

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم فهیمه صیادی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 
291/969۰/13726 اصلی بخش 5 ثبت قم که در صفحه 185 دفتر 196 ذیل ثبت 18۰۰18 بنام حسین 
امانداری ثبت و صادر شده است سپس طی سند قطعی 35542 - ۰9/۰2/95 دفتر 51 قم به فهیمه صیادی انتقال 
قطعی شده است و طی سند رهنی 35543 - ۰9/۰2/95دفتر 51 قم رهن بانک تجارت است مفقود گردیده لذا 
مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 12۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت 1۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است 

پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد. 
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

اخبــار
معاون شهردار قم خبرداد:

آماده سازی جمکران جهت 
برگزاری جشن های نیمه شعبان

معاون شهردار قم با حضور در ستادهای شهرداری قم و محدوده مسجد 
مقدس جمکران از روند آماده سازی امکانات لازم برای میزبانی از زائرین در ایام 

نیمه شعبان بازدید کرد.
سیدامیر سامع در معیت برخی از مدیران شهرداری با حضور در ستادهای 
دهگانه مدیریت شهری مستقر در مسجد مقدس جمکران، روند آماده سازی 
امکانات و خدمات شهری در ایام نیمه شعبان را مورد بررسی قرار دادند. در این 
بازدید معاون شهردار قم گفت: مدیران شهری در این بازدید روند آماده سازی 
پارکینگ های اضطراری و پارکسوارهای حاشیه مسجد مقدس جمکران و تامین 
امکانات خدماتی در این پارکسوارها از جمله سرویس های بهداشتی و محل 

استقرار چادرهای عرضه مایحتاج زائر را مورد بررسی قرار دادند.
سامع نشان کرد: همزمان با اعیاد نیمه شعبان بیش از سه هزار نفر از نیروهای 
خدماتی، ستادی و فضای سبز شهرداری قم به همراه 3۰۰ دستگاه از انواع 
ماشین آلات مکانیزه خدمات شهری و عمرانی در حالت آماده باش، وظیفه 

خدمت رسانی به زائرین و همشهریان در ایام نیمه شعبان را بر عهده دارند.
گفتنی است، شهر مقدس قم به واسطه وجود مسجد مقدس جمکران هر 
ساله در ایام نیمه شعبان، میزبان خیل عظیم زوار و عاشقان امام زمان )عج( است 

و در این راستا خدمات مختلف شهری به زائرین و همشهریان ارائه می شود.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت 82 درصدی پروژه انارستان
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: برای پروژه مجتمع 
2۰4 واحدی انارستان نزدیك به 35۰ میلیارد ریال هزینه شده تا توانسته به 
پیشرفت 82 درصدی برسیم و امیدواریم با فروش املاك بتوانیم در شش ماهه 

اول سال جاری 18 درصد باقیمانده این پروژه را به پایان برسانیم.
محمدتقی نادعلی، با بیان اینکه سازمان توسعه و عمران شهرداری قم به 
صورت واگذاری امانی اجرای پروژه مجتمع 2۰4 واحدی انارستان را دنبال 
می کند، اظهار کرد: اکنون برای تملك 2۰4 واحد مسکونی فاز پنج عمار یاسر 
با مساحت های 87 متر تا 27۰ متر نزدیك به 1۰۰ میلیارد ریال اعتبار نیاز است.

وی تامین نامناسب اعتبارات را علت کاهش سرعت پیشرفت پروژه مجتمع 
2۰4 واحدی انارستان دانست و مطرح کرد: تاکنون برای این پروژه نزدیك به 35۰ 
میلیارد ریال هزینه شده تا توانسته به پیشرفت 82 درصدی برسیم و امیدواریم با 
فروش املاك بتوانیم منابع مالی بیشتری را تامین کرده و در شش ماهه اول سال 

جاری 18 درصد باقیمانده این پروژه را به پایان برسانیم.
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خاطرنشان کرد: پروژه 
شهیدان محمودنژاد اردیبهشت ماه سال جاری آغاز شده و اکنون طرح ترافیکی 
این پروژه در شورای ترافیك استان به تصویب رسیده و اقدامات اولیه از جمله 
تجهیز کارگاه در حال انجام است که با اعتباری بالغ بر 35۰ میلیارد ریال تا 
پایان سال جاری به اتمام می رسد. وی با اشاره به اینکه پروژه متوقف در شهر قم 
وجود ندارد، تصریح کرد: امسال شهرداری با برنامه ریزی های انجام شده می تواند 
تا پایان سال بخش قابل توجهی از پروژه های عمران شهری را به پایان برساند اما 
تحقق این امر نیازمند مشارکت شهروندان قمی و مسئولان مختلف استانی است.

اصفهانیان مقدم خبرداد:

آسفالت و بهسازی 65  هزار متر مربع
 از معابر منطقه یك قم

شهردار منطقه یك قم از آسفالت 65۰۰۰ متر مربع شوارع و معابر سطح این 
منطقه خبر داد و گفت: نهضت روکش آسفالت از اسفند ماه سال گذشته آغاز 

و تا کنون ادامه دارد.
 مهدی اصفهانیان مقدم بیان داشت: اولویت اجرای این طرح را در مناطق 
کمتر برخوردار برنامه ریزی شده و تاکنون حدود 6۰۰۰ تن آسفالت برای اجرای 

پروژه مذکور مورد استفاده قرار گرفته است.
اصفهانیان مقدم اضافه کرد: در بافت های قدیمی منطقه با برخی از معابر و 
فرعی های زیر 3 متر مواجه بودیم و به همین دلیل امکان استفاده از دستگاه 
فینیشر وجود نداشت و برای انجام روکش این معابر از دستگاه فلاسك آسفالت 
استفاده شد که با جلوگیری از عدم افت درجه حرارت آسفالت و مدت زمان 
بیشتر در نگهداری آن به صورت دستی اقدام به این عمل نمودیم که باعث 
کیفیت بیشتر در پخش آسفالت نیز بود. وی ابراز امیدواری کرد که با آغاز و  
اجرای نهضت آسفالت و روکش آسفالت معابر و شوارع منطقه یك بتوان علاوه بر 
کاهش معضلات ترافیکی، بالا بردن سطح ایمنی برای تردد کنندگان و زیبایی 

منظر شهری، موجبات رضایتمندی شهروندان را نیز فراهم آوریم.
شهردار منطقه یك افزود: با شروع این طرح فرعی های خیابان های شهید 
دل آذر، انقلاب، دروازه ری، نوبهار، روحانی و خیابان های شهید تقوی، بلوار 15 
خرداد، شهرك ایران مرینوس و شهرك جهاد آسفالت شده و محلات دیگر نیز در 

دست اقدام است.

شهردار منطقه سه قم عنوان کرد:

استفاده از تکنولوژی نانو 
برای دفع بوی نامطبوع زباله

شهردار منطقه سه قم گفت: در سال جاری با استفاده از تکنولوژی نانو دفع 
بوی نامطبوع سطل های زباله، افزایش ماندگاری رنگ آمیزی ها و خط کشی معابر 

مورد توجه قرار می گیرد.
رضا پوریافر، با تاکید بر اینکه شهرداری منطقه سه قم با وجود بافت ثابت این 
منطقه از نظر درآمد با مشکلاتی مواجه است، اظهار کرد: با وجود این مشکل در 
سال گذشته شهرداری منطقه سه با تغییر برخی از رویکردها 2۰ درصد رشد 
درآمدی داشته است. وی اضافه کرد: بر اساس سیاست های ابلاغی رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در حوزه اقتصاد مقاومتی نیاز است که مجموعه های مختلف نظام 
اسلامی به دنبال اقتصاد دانش بنیان، مردمی، عدالت محور و پایدار باشند تا بتوانند 
با مدیریت جهادی و سالم سازی نظام مالی حداکثری بهره برداری را از ظرفیت ها 
انجام دهند. شهردار منطقه سه قم با بیان اینکه استفاده از شرکت های دانش بنیان 
نقش موثری در پیشبرد اهداف مدیریت شهری دارد، گفت: شهرداری منطقه سه 
قم اجرایی کردن سیاست های اقتصاد مقاومتی در حوزه مدیریت شهری را به 
صورت ویژه مورد توجه قرار داده است به همین علت توانسته در حوزه درآمدی 
خود به دستاوردهای مناسبی برسد. وی با اشاره به اینکه شهرداری منطقه سه 
قم برای افزایش کیفیت خدمات شهری برنامه ریزی های مشخصی را در دستور 
کار خود قرار داده است، تصریح کرد: سال جاری با استفاده از تکنولوژی نانو 
دفع بوی نامطبوع سطل های زباله، افزایش ماندگاری رنگ آمیزی ها و خط کشی 
معابر مورد توجه قرار می گیرد. پوریافر ایجاد فضای رقابتی میان تامین کنندگان 
شبکه خدمات شهری، مدیریت مصرف و هزینه را از محوریت های اصلی اقتصاد 
مقاومتی برشمرد و ادامه داد: امسال مجموعه نیروهای شهرداری منطقه سه 
نسبت به صرفه جویی در برق و آب بوستان ها و اماکن عمومی اهتمام ویژه دارند.

تا نیمه اول سالجاری صورت می گیرد:

اتمام فاز سوم طرح کاهش آسیب های 
طبیعی مدیریت بحران شهر قم

مدیر مرکز پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: فاز سوم طرح 
راهکارهای عملیاتی برای کاهش آسیب های ناشی از رخ دادهای طبیعی از جمله 
سیل و زلزله با استفاده از اطلاعاتی که از دستگاه های خدمات رسان از جمله 
شرکت های گاز،  آب، برق و مخابرات دریافت شده است تا نیمه اول سال جاری 

به پایان می رسد.
علی اکبر رحیمی، با اشاره به طراحی کتاب شناخت سوانح برای کودکان و 
دبستانی ها در شش ماه دوم سال گذشته اظهار کرد: 5۰۰ نسخه از این کتاب در 
سال 94 میان مدارس ابتدایی شهر قم توزیع و امسال نیز نزدیك به هزار و 5۰۰ 

نسخه دیگر برای توزیع در میان مدارس آماده سازی شده است.
وی با بیان اینکه فاز دوم طرح اکشن پلن مدیریت بحران شهر قم در سال 
گذشته به پایان رسیده است، اظهار کرد: فاز سوم طرح راهکارهای عملیاتی برای 
کاهش آسیب های ناشی از رخدادهای طبیعی از جمله سیل و زلزله با استفاده 
از اطلاعاتی که از دستگاه های خدمات رسان از جمله شرکت های گاز،  آب، برق و 
مخابرات دریافت شده است تا نیمه اول سال جاری به پایان می رسد. مدیر مرکز 
پیشگیری و مدیریت بحران شهرداری قم با تاکید بر اینکه تکمیل طرح اکشن پلن 
هزینه خاصی برای شهرداری قم به دنبال نداشته است، مطرح کرد: جهت تکمیل 

این طرح از ظرفیت مرکز فاوا شهرداری قم نیز استفاده شده است.
وی از شناسایی نقاط حادثه خیر مناطق هشت گانه شهرداری قم خبر داد و 
گفت: راهکارهای عملیاتی برای مدیریت بحران در این مناطق شناسایی شده که 

بسترسازی های لازم در این راستا نیازمند اهتمام ویژه شهرداران مناطق است.

دولت  رویکرد  به  اشاره  با  قم  استاندار 
یازدهم در دفاع از منافع ملی گفت: اهداف 
جناحی و باندی نباید در تصمیم گیری ها 

مداخله داده شود.
سید مهدی صادقی استاندار قم پیش از 
ظهر دیروز در جلسه با هیئت امنای جمعیت 
قمی های مقیم تهران، طی سخنانی بر ضروت 
شایسته سالاری در دستگاه های اجرایی و 

تلاش برای رفع مشکلات مردم تاکید کرد.
استاندار قم با بیان اینکه نسبت به مشکلات 
بی توجه و بی تفاوت نیستیم، تلاش برای گره 
گشایی از مشکلات مردم را یادآور شد و افزود: 
در بعضی موارد صراحت قانونی وجود دارد و 

تنها روش رفع آنها اصلاح قانون است.
وی حاکم شدن نگاه ملی برای انتفاع مردم و توجه ویژه 
دولت در این راستا را مورد تاکید قرار داد و با تاکید بر پرهیز از 
نگاه بخشی و جزیره ای تصریح کرد: اهداف جناحی و باندی 
نباید در تصمیم گیری ها و انتقادات نسبت به مسئولین 

مداخله داده شود.
صادقی همچنین با اشاره به بررسی عملکرد مدیران 
را مهمترین  اجرایی، رضایتمندی عمومی  دستگاه های 
شاخصه در تعیین صلاحیت مدیران عنوان و خاطرنشان کرد: 
در این ارزیابی ها، مدیران شایسته و کارآمد جایگزین افراد با 
عملکرد ضعیف خواهند شد. استاندار قم با بیان اینکه استفاده 
از ظرفیت های افراد متعهد و دلسوز در اولویت مجموعه ی 
مدیریت عالی استان است خاطرنشان کرد: مدیران شایسته 
می توانند سطح پاسخگویی پرسنل سازمان متبوع خود 

نسبت به مشکلات مردم را افزایش دهند.
به  اشاره  با  همچنین  استان  در  دولت  عالی  نماینده 

مشکلات عنوان شده از سوی اعضای این جلسه، گفت: 
مشکلات یکجا قابل حل نیستند و بایستی منشا آنها ریشه 

یابی و به صورت زیرساختی حل شوند.

ضرورت استفاده از ظرفیت های فناوری اطلاعات در 
راستای تحقق اقتصاد مقاومتی

استاندار قم همچنین در جلسه توسعه دولت الکترونیک 
که در تالار امام جواد )ع( استانداری قم برگزار شد، بر ضرورت 
استفاده از ظرفیت های فناوری اطلاعات در راستای تحقق 
اقتصاد مقاومتی تاکید کرد. سید مهدی صادقی  اظهار کرد: 
الکترونیک و شهر  اندازی دولت  بسترهای لازم برای راه 

هوشمند در قم فراهم شده است.
استاندار قم با تاکید بر توسعه ی سریع دولت همراه در 
استان قم افزود: در راستای تحقق این مهم نیازمند تعامل 
بیش از پیش همه دستگاههای استان هستیم. صادقی 
ظرفیت های حوزه ی فناوری اطلاعات از جمله سرعت بالا و 

دقت را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: برای 
به سرانجام رسیدن اقتصاد مقاومتی بهره گیری 

از این ظرفیت عظیم امری ضروری است.
استاندار قم لزوم ارتباط دستگاهها استان 
به سامانه دولت همراه را امری مهم دانست 
و افزود: با نظارت کامل از سوی دستگاههای 
دولت  سازی  نهادینه  حوزه  در  مسئول 
الکترونیک و با انگیزه بیشتر بین همه نهادهای 
استان می توانیم شاهد استقرار شهر هوشمند 
در قم باشیم. در این جلسه همچنین ملکی 
تبار رئیس مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات 
و امنیت ریاست جمهوری با بیان لزوم استقرار 
دولت همراه در کشور گفت: دولت تدبیر و امید 
با زمینه سازی حضور بخش های خصوصی 
در پیاده سازی زیرساختهای شکل گیری دولت الکترونیک 
و شهر هوشمند، بستر توسعه دولت همراه را فراهم نموده 

است.
وی با اشاره به تسهیل دولت در ارتباط دستگاهها با 
شبکه دولت و استفاده از خدمات ارائه شده در این بستر ادامه 
داد: اقدامات مهم هر استان از جمله در بخش های صنعت، 
کشاورزی، حمل و نقل و ... می تواند بصورت داشبورد هر 
استان در این شبکه قرار گیرد که استان قم می تواند بعنوان 
اولین داشبورد استانی در این شبکه مطرح گردد. رستمی 
معاون توسه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم نیز با 
اشاره به فعالیت های خوبی که در زمینه هوشمند سازی و 
دولت الکترونیک صورت گرفته است، اظهار کرد: در تلاشیم 
تا با افزایش سهم تعاملات الکترونیک در استان بسوی شهر 
هوشمند پیش برویم. در این جلسه تفاهم نامه همکاری های 

توسعه دولت همراه در استان قم به امضاء رسید.

استاندار قم:

منافع ملی نباید فدای اهداف جناحی و باندی شود

نامحــرمانه

خبـــر

هاشمی: فائزه اشتباه خود را تصحیح کند
 گفته می شود: درپی انتشار خبر دیدار فائزه هاشمی با چند نفر از عناصر فرقه ضاله بهاییت، روزنامه 
جمهوری اسلامی درگفتگویی با آیت الله هاشمی رفسنجانی نظر ایشان را در ابن زمینه پرسید. به گزارش 
انتخاب، آیت الله هاشمی رفسنجانی گفت: فائزه اشتباه بدی کرده و باید آن را تصحیح و جبران کند. رییس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: فرقه ضاله بهاییت یک فرقه استعمار ساخته ومنحرف است که 

همیشه با همین انحراف شناخته شده و ما همیشه از این فرقه تبری جسته و می جوییم.

دعوت  مینو خالقی به دادستانی 
 گفته می شود: دادستان تهران انتشار تصاویر زن مسلمان بدون پوشش مناسب در فضای مجازی 
را فاقد توجیه خواند و گفت: اقدام دادستانی تهران در مقابله با این رفتار مجرمانه، نه برای مقابله با 
دولت بوده و نه حمایت از فردی است که تصاویرش در اختیار دیگران قرار گرفته است. عباس جعفری 
دولت آبادی به ضرورت حمایت از حریم خصوصی اشخاص اشاره کرد و انتشار تصاویر دیگران در فضای 
مجازی بدون اجازه آن ها را از این جهت قابل پیگرد دانست و در خصوص ادعای بازنشر شدن این 
تصاویر از صفحه  فردی ضدانقلاب، اعلام کرد که خانم مینو خالقی برای اخذ توضیح در این زمینه 
دعوت شده است. جعفری دولت آبادی با تقبیح اقدام انتشاردهندگان چنین تصاویری، بر وظیفه دادسرا 
بر تعقیب جرایم تاکید و اظهار کرد: ما با قاطعیت اعلام می کنیم که دادستانی برای خوشایند اشخاص، 
گروه ها و یا جناح های سیاسی کسی را دستگیر نمی کند، بلکه دادسرا به وظیفه ذاتی خود عمل 

می نماید. وی خاطرنشان کرد: ریختن آبروی افراد بدون مجوز قانونی جرم است.

ضیافت شام لاریجانی با نمایندگان مجلس نهم
 گفته می شود: یک نماینده مجلس از ضیافت شام علی لاریجانی با نمایندگان مجلس نهم و 
خانواده های آنها خبر داد. سیدناصر موسوی لارگانی گفت: این مراسم قرار است امشب در مجلس 
شورای اسلامی برگزار شود. این نماینده مجلس افزود: با توجه به اینکه در روزهای پایانی مجلس به 
سر می بریم و تعداد زیادی از کسانی که در مجلس نهم حضور دارند به مجلس دهم راه نیافته اند آقای 
دکتر لاریجانی برنامه ای را برای تشکر از نمایندگان و خانواده های آنها ترتیب داده اند. او ادامه داد: با 
توجه به اینکه نمایندگان در دوران کاری خود حجم کاری بالایی دارند و خانواده هایشان هم متحمل 

سختی هایی می شوند قرار است در این مراسم از آنها نیز تشکر و دلجویی شود.

نماینده نطنز: چک دو میلیاردی نگرفتم  
 گفته می شود: محمد فیروزی نماینده نطنز، با انتقاد از اتهام زنی علیه او درخصوص دریافت 
چک هایی به مبلغ 2 میلیارد تومان ازسوی سایت هسته ای نطنز به عنوان کمک به شهر ها و روستاهای 
اطراف، اعلام کرد: این مسئله کذب محض است و درخواست دارم که اگر مدارکی دارند، ارائه کنند. 
قطعاً این موضوع را پیگیری می کنم، چراکه به عنوان وکیل مردم نطنز خود را مسئول می دانم و حتماً 
پاسخ مناسب به این اتهام زنی ها را به مردم نطنز خواهم داد. نماینده مردم نطنز در مجلس نهم در 
تشریح سازوکار تخصیص بودجه های عمرانی خاطرنشان کرد: اعتبارهای حوزه های وزارتی و سازمانی 
ردیف بودجه ای دارند و دولت به دقت نحوه هزینه کرد بودجه را رصد می کند و به هیچ عنوان این گونه 

نیست که با یک چک مبلغ 2 میلیارد تومان در اختیار کسی قرار گیرد.

پرونده حمله به مطهری چند متهم دارد ؟
 گفته می شود: وکیل مدافع علی مطهری گفت: بخش دوم پرونده حادثه دانشگاه شیراز که در 
دادسرای نظامی استان فارس در حال رسیدگی است، 5 متهم دارد. مصطفی ترک همدانی با بیان این 
مطلب، اظهار کرد: بخش دوم این پرونده به شکایت از آمران به حمله کنندگان اختصاص دارد و به 
همین دلیل مطابق قانون، علیه آمران این حادثه اقامه دعوا کردیم. با توجه به اینکه محتوای پرونده 
دلالت بر صلاح بودن دادسرای نظامی برای رسیدگی به این بخش از پرونده داشت، موضوع به منظور 
انجام تحقیقات مقدماتی به ضابط دادگستری مستقر در دستگاه نظامی مربوطه ارجاع شد. وی افزود: 
پس از پایان تحقیقات ضابط دادگستری، پرونده به شعبه چهارم دادسرای نیروهای مسلح استان 
فارس ارجاع شد که امروز با حضور در شعبه بازپرسی، ادامه تحقیقات از ما صورت گرفت. وکیل مدافع 
علی مطهری تصریح کرد: هویت متهمان و نوع اتهامات شان مشخص است اما به دلیل محرمانه بودن 

تحقیقات اجازه بیان آن را ندارم ولی فعلا در این بخش از پرونده، 5 نفر متهم هستند.

تماس محسن رضایی با شمخانی
 گفته می شود: محسن رضایی در تماس تلفنی با علی شمخانی ضمن تاکید بر این که اهانت 
به مقدسات یا هجمه به افتخارات اقوام ایرانی، تهدیدی برای به هم زدن وحدت کشور است، از دبیر 
شورای عالی امنیت ملی خواست که مسئولان ذیربط با بررسی جدی و رسیدگی به این حوادث آمران 
و عاملان آن را مشخص کنند. دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد مردم و مسولان مراقبت 
کنند تا خدای ناخواسته کسانی به هر نحو به دنبال خدشه بر وحدت ملی نباشند و با بررسی های 
کارشناسی و امنیتی موضوع بررسی شود. با هجوم افرادی در روز های گذشته به محل خانه مشروطیت 
در شهر جونقان استان چهارمحال بختیاری، آسیب هایی به تندیس سردار اسعد بختیاری و میراث 

فرهنگی این منطقه وارد شد.

بازداشت کارمند شهرداری زرند کرمان  
گفته می شود: دادستان عمومی و انقلاب شهرستان زرند از توابع استان کرمان گفت: یکی از 
کارکنان شهرداری زرند به اتهام تحصیل مال از طریق نامشروع و اختلاس بازداشت شد.  سید مهدی 
قویدل اظهار کرد: پس از دستگیری یکی از اعضای شورای شهر این شهرستان و در راستای نظارت 
بر ادارات و حسب گزارش بازرسی کل استان کرمان در خصوص اتهام یکی از کارکنان شهرداری زرند 
به تحصیل مال از طریق نامشروع و اختلاس این پرونده تشکیل شده است. وی افزود: با توجه به نوع 
جرم ارتکابی و ضرورت صدور قرار بازداشت موقت در جرایم مهم از جمله اختلاس، متهم در تاریخ 
21 اردیبهشت ماه جاری با صدور قرار بازداشت موقت روانه زندان شد. دادستان زرند بیان کرد: این 
پرونده به شعبه اول بازپرسی ارجاع شد و تحقیقات بیشتر در خصوص موضوع ادامه دارد. وی گفت: 
هفته گذشته نیز کارمند یکی از موسسات مالی شهرستان زرند به اتهام تحصیل مال از طریق نامشروع 

روانه زندان شده است.

 ریاض، چهارمین شهر آلوده جهان
گفته می شود: سازمان بهداشت جهانی در آخرین گزارش خود در خصوص 2۰ شهر آلوده 
جهان ٬ سه شهر در عربستان یعنی ریاض، الجبیل و الدمام را جزء 2۰ شهر آلوده جهان معرفی کرد 
و پایتخت این کشور را چهارمین شهر آلوده جهان دانست. به گزارش ایرنا از پایگاه اینترنتی روزنامه 
الریاض عربستان به نقل از گزارش سازمان بهداشت جهانی نوشت: آمارهای ثبت شده نشان می دهد 
شهرهای ریاض و الجبیل عربستان رتبه های چهارم و پنجم در میان آلوده ترین شهرهای جهان را 
دارند و شهر الدمام عربستان نیز در رتبه پانزدهمین شهر آلوده جهان قرار گرفته است. سازمان بهداشت 
جهانی تاکید کرد: این رتبه بندی بر اساس آزمایش ذرات معلق در هوا که باید کمتر از 2.5 میکروگرم 

در هر متر مکعب هوا باشد، انجام گرفته است.

عراق رکورددار انگشت نگاری شد
 گفته می شود: سخنگوی وزارت کار و امور اجتماعی عراق روز یکشنبه اعلام کرد که نام کشورش 
در کتاب رکوردهای جهان گینس »به خاطر بیشترین انگشت نگاری به ثبت رسیده است. عمار منعم در 
بیانیه ای که دیروز در بغداد منتشر کرد، گفت که این وزارتخانه با همکاری آستان مقدس عباسی )ع( در 
کربلا، توانست بیش از یک میلیون اثر انگشت را برای روی پرچم ملی عراق به مساحت 44۰ مترمربع جمع 

آوری کرده و به این ترتیب نام عراق را وارد کتاب رکوردهای جهان کند.

آیت الله امینی تأکید کرد:

 ضرورت رعایت حق الناس 
در پروژه های عمرانی شهر قم

 استاد حوزه علمیه قم بر ضرورت رعایت حق الناس در پروژه های عمرانی شهر قم تأکید کرد.

آیت الله ابراهیم امینی در دیدار محسن بهشتی معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار قم طی سخنانی 
خواستار نگاه همه جانبه مسؤولان به توسعه شهر قم شد.

وی با بیان اینکه استانداری به عنوان نهاد بالادستی باید بر اجرای پروژه های شهری نظارت داشته باشد، 
افزود: باید از اسراف و حیف و میل در اجرای پروژه های شهری قم جلوگیری شود.

آیت الله امینی با تأکید بر رعایت حق الناس توسط مجریان پروژه های عمرانی خاطرنشان کرد: اجرای 
پروژه های شهری باید طوری باشد که حقوق و آرامش مردم و مجاورین این طرح ها پایمال نشود.

محسن بهشتی معاون استاندار قم نیز در این دیدار با بیان اینکه طرح های عمرانی باید با معماری ایرانی 
اسلامی و شانیت شهر قم منطبق باشند اظهار کرد: به رعایت این مسأله توسط پیمانکاران نظارت داریم.


